
 آغاز توليد طلاي سياه 
از جوان ترين ميدان نفتي ايران

يادداشت-3يادداشت-1

 اقتصاد در ساحل آرامش  
يا برهوت معضلات تازه؟

 سياست هاي تثبيت بانك مركزي 
در سال 1402

نحوه مواجهه مجلس دوازدهم 
ب��ا ضرورت هاي اقتص��ادي و 
راهبردي كشورمان، اين روزها 
نگراني هاي بس��ياري را شكل 
داده است. تحليلگران معتقدند 
بازارهاي اقتصادي، نخستين 
حوزه هايي هستند كه نسبت 
به تح��ولات كلان سياس��ي و 
ارتباطي واكنش نش��ان مي دهند. پس از مشخص شدن 
تركيب نمايندگان مجلس دوازدهم، نرخ ارز و س��كه در 
دالان صعودي قرار گرفت، بورس با ريزش همراه شد و بازار 
خودرو و ملك هم در مدار نوس��ان قرار گرفتند. پرسشي 
كه با اين داده هاي اطلاعاتي ممكن است در افكار عمومي 
شكل بگيرد، آن اس��ت كه اين مجلس اقتصاد را به كدام 
سو مي راند؟ به ساحل امن و آسايش يا برهوت معضلات 
افزون تر؟ در جريان اين يادداش��ت تلاش مي كنم به اين 

ابهام پاسخ بدهم.
1( اگر قرار باش��د، ليستي از مهم ترين چالش هاي پيش 
روي اقتصاد ايران تهيه شود، مواردي چون، فقدان پذيرش 
ملزومات اقتصاد بازار آزاد، وجود بخشنامه هاي دستوري 
توس��ط دولت، عدم روابط مناس��ب با جهان پيراموني، 
تحريم ها، سيطره دولت بر اقتصاد، استهلاك زيرساخت ها 
و... در راس نيازهاي اقتصاد ايران و فعالان اقتصادي در اين 
دوران قرار مي گيرد.حال بايد ديد، نمايندگاني كه قرار است 
در مجلس دوازدهم فعاليت كنند تا چه اندازه مي توانند به 
اين مشكلات و چالش ها فائق آيند. واقع آن است كه اغلب 
نمايندگاني كه راهي مجلس دوازدهم ش��ده اند، مخالف 
اقتصاد بازار ازاد و ملزومات آن هس��تند و اغلب مصوبات 
و تصميمات قبلي آنها در راستاي تسلط بيشتر دولت بر 
اقتصاد بوده است. اين روند در مجلس يازدهم هم تجربه 
شد؛ تنها در يك نمونه نمايندگان با تصويب طرح توليد و 
تامين مسكن، بيش از 350 هزار ميليارد تومان نقدينگي 
را به حوزه اي تخصيص دادند كه با مديريت مستقيم دولت 

اجرايي مي شود!
2( يكي ديگر از چالش هاي مهم پيش روي اقتصاد ايران 
ضرورت برداش��تن تحريم هاس��ت؛ اين در حالي اس��ت 
ك��ه اكثريت نماين��دگان مجلس دوازده��م را مخالفان 

برجام تشكيل مي دهند. 3 نفر صدرنشين ليست تهران 
تندرو ترين مخالفان برجام هس��تند، وضعيت در س��اير 
شهرها و كلانشهرها هم به همين منوال است. با اين تركيب 
بعيد اس��ت كه مجلس دوازدهم به سمت گره گشايي از 
برجام حركت كند. زماني كه برجام احيا نشود و تحريم ها 
پابرجا باشد، بنابراين نمي توان در زمينه جذب سرمايه هاي 
خارجي هم اقدام��ي صورت داد. صادرات كش��ور بهبود 
نمي يابد و نش��انه اي از رشد اقتصادي مشاهده نمي شود. 
بر اين اساس، استهلاك سرمايه ها در ايران تداوم خواهد 
داش��ت، اين روند باعث افت فش��ار در صنايع نفت و گاز و 
ساير حوزه هاي انرژي ايران شده و دورنماي نامناسبي از 
آينده ان صنايع ارايه مي كند. اتفاقا واكنش بازارهاي ايران 
به رخدادهاي سياس��ي اخير هم همراه با نوعي نگراني و 
التهاب بوده اس��ت. اين واقعيتي است كه درباره مجلس 

دوازدهم بايد گفت.
3( با اين مجل��س، اين ديدگاه و اي��ن نوع تصميمات 
نمي توان تصور روشني از آينده اقتصاد داشت. بسياري 
از اين نمايندگان به دنبال اختراع دوباره چرخ خواهند 
رف��ت. از همين ام��روز مي توان پيش بين��ي كرد كه 
تصميمات اين مجلس به گونه اي خواهد بود كه دامنه 
تسلط دولت بر اقتصاد بيشتر شود! اين در حالي است كه 
امروز در جهان، پذيرفته شده كه بخش خصوصي بايد 
سكاندار عرصه اقتصاد باشد. تجربه هاي قبلي ايران از 
نظام پارلمانتاريستي هم نشان مي دهد كه اغلب مجالس 
ايران به دنبال كسب تجربه هاي تازه بوده اند. از مجلس 
هفتم اين روند آزمون و خطا شكل نگران كننده اي به 
خود گرفت، طرح تثبيت قيمت ها، هرچند در ظاهر تنها 
يك طرح بود اما مش��كلاتي ايجاد شد كه هنوز ردپاي 
آنها در اقتصاد ايران پيداست. در مجلس ششم تصميم 
گرفته ش��د نرخ حامل هاي انرژي هر سال به اندازه 20 
درصد افزايش پيدا كند. مجلس هفتم اما طرح تثبيت 
قيمت ها را اجرايي كرد. كار به جايي رس��يده كه امروز 
مصرف انرژي در ايران در بالاترين حد قرار دارد اما دولت 
جرات افزايش قيمت بنزين را ندارد. اين در حالي است 
كه اگر به تصميم درست مجلس ششم عمل مي شد، 
امروز بس��ياري از مش��كلات اين حوزه از اساس ايجاد 
ادامه در صفحه 6 نمي شدند.  

س��ال 1402 در واقع س��ال 
اعمال سياست هاي تثبيت 
بان��ك مرك��زي ب��ود. اي��ن 
سياست ها با هدف مهار تورم، 
تنظيم گ��ري و مديريت بازار 
ارز و تقوي��ت و اص��لاح نظام 
بانكي تدوين شد. محور اين 
سياس��ت ها ثبات بخشي به 
بازار ارز، كنترل نقدينگي و تقويت نظام تنظيم گري در 
بازارهاي مالي است. تشكيل كميته ارزي، راه اندازي 
مركز مبادل��ه ارز، ايجاد صندوق تثبي��ت ارز، اصلاح 
مقررات، كاهش مهلت بازگشت ارز صادراتي، تقويت 
ابزارهاي نظارتي در حوزه ارز، تامين مالي خرد، تامين 
مالي زنجيره ارزش، تامين مالي ش��ركت هاي دانش 
بنيان، ارايه تس��هيلات ازدواج و فرزندآوري و... برخي 
از اقدامات بانك مركزي ايران در قالب سياس��ت هاي 
تثبيت بوده است. در يك سالگي سياست هاي تثبيت، 
بسيار از موفقيت اين سياس��ت ها مي شنويم. غالبا بر 
كنترل نقدينگي به عنوان يك عامل مهم موفقيت اين 
سياست ها ياد مي شود. اين در حالي است كه كنترل 
نرخ ارز كه از مهم ترين اهداف اين سياس��ت ها بوده از 
موفقيت چنداني برخوردار نيست و در پايان سال 402 

با جهش نرخ ارز تا 60 هزار تومان نيز مواجه شده ايم. 
اگر ورود ما به مساله از همين نقطه باشد، در شرايطي 
كه دولت مرتب از موفقيتها در كنترل نرخ ارز س��خن 
مي گوي��د، مردم ش��اهد جهش ن��رخ ارز ت��ا مرز 60 
هزارتومان هس��تند و در پي افزايش نرخ ارز، افزايش 
ت��ورم، كاهش ق��درت خري��د، و كاهش اثربخش��ي 
سياس��ت هاي حمايتي ني��ز اتفاق مي افتد. ب��ازار ارز 
كاملا وابسته با تجارت بين الملل است. زماني كه ايران 
تحت تحريم هاي اقتصادي ق��رار مي گيرد، ورود ارز با 
محدوديت مواجه مي شود و بنابراين مديريت اين بازار 
نه كار ساده اي است و نه مي توان انتظار داشت كه بانك 
مركزي معجزه اي در اين خصوص داشته باشد. ورودي 
ارز با سياست خارجي گره خورده است. تلاش هاي انجام 
شده براي انجام مبادلات با ارزهاي محلي نيز نمي تواند 
از اثربخشي بالا برخوردار باشد چرا كه در شرايطي كه 

شوربختانه امريكا يك قدرت اقتصادي است، مي تواند 
رفتار اقتصادي ساير كشورها در عرصه بين الملل را نيز 
تحت تاثير قرار بدهد و به محض احساس تهديد ساير 
كشورها در برقراري مبادله اقتصادي با ايران، مبادلات 
قطع مي شود. آنچه مي خواهد بر آن تاكيد بورزد، اين 
است كه حل مساله ارز بدون توجه جدي به حل مساله 
تحريم، نمي تواند نتيجه پايداري داشته باشد و اين عدم 
پايداري ها سبب كاهش اعتماد مردم به سياست گذار 
و افزايش ش��كاف هاي ذهني مي ش��ود. بدين  ترتيب 
ايجاد چنين شكافي مي تواند يك از عوامل اصلي براي 
انتظارات منفي در خصوص آينده اقتصادي كشور و در 
نتيجه كاهش تمايل به توليد و افزايش تمايل به سفته 
بازي و سوداگري باشد. به اين ترتيب شاهد يك اقتصاد 
سوداگر هستيم كه خروج از آن به راحتي امكان پذير 
نيس��ت.  نكته ديگر در خصوص سياست هاي تثبيت 
به ويژه آنجا كه بحث از تامين مالي خرد، تامين مالي 
زنجيره ارزش و... مي شود، عدم توجه بانك مركزي به 
ساختار نظام هاي تامين مالي خرد و در شكل تكامل 
يافته آن تامين مالي فراگير اس��ت. تامين مالي خرد 
در ايران بيشتر به معناي پرداخت وام هاي خرد است، 
در حال��ي كه نظام ه��اي تامين مالي خ��رد و فراگير، 
در برگيرنده ساختار هاي پيشرفته، خدمات متنوع و 
بانكداري مركزي ويژه هستند. متاسفانه هرگز اهتمامي 
در بانك مركزي براي ورود ب��ه بانكداري مركزي اين 
جنس از تامين مالي وجود نداشته است. اين در حالي 
است كه تامين مالي خرد و فراگير با هدف رسيدن به 
رشد اقتصادي فراگير و در هماهنگي با سياست هاي 
رش��د و توسعه فراگير تعريف مي ش��ود. اين جنس از 
سياست ها اثر خود را روي عرضه و تقاضاي پول نشان 
مي دهد و به صورت درون زا كمك مي كند كه ضربه نرخ 
ارز گرفته شود. بدين  ترتيب تقاضا براي ارز به اين شكل 
سوداگرانه به تدريج كم مي شود و تقاضاي براي خدمات 
مالي از جنس خ��رد و فراگير افزاي��ش پيدا مي كند؛ 
بدين ترتيب تقاضا براي اين خدمات مالي جانشيني 
مي شود براي رفتارهاي سوداگرانه و در نتيجه تامين 
مالي به توليد و فعاليت هاي مولد به جاي سوداگري ختم 
ادامه در صفحه 6 شود.   

ارغوان فرزين معتمدعلي قنبري

سرمايه گذاران ارزهاي ديجيتال در پشت پرده مشغول ذخيره سود هستند 

بيت كوين در سوداي 100 هزار دلاري

تنها ۱۰ روز به پايان سال باقي مانده و هنوز هيچ عدد رسمي درباره نرخ سبد معيشت اعلام نشده است

صفحه 6    

وقت كشي براي تعيين دستمزد

 معاون شركت عمران شهرهاي جديد: 
گراني مسكن مساله اول كشور است 

قيمت خودروهاي پرطرفدار مورد ارزيابي قرا ر گرفت

به گفته معاون توس��عه مس��كن ش��ركت عمران 
شهرهاي جديد، با فرض استقرار حدود ۸.5 ميليون 
نفر در هر دهك، تقريبا 6 دهك جامعه )51 ميليون 
نفر( توانايي خريد مسكن را ندارند و حتي بعضي از 
ساكنان آپارتمان ها توانايي پرداخت شارژ ساختمان 
و هزينه ه��اي آن را ندارند. به گزارش »تعادل«، اگر 
چه »دهك هاي درآمدي« بر اس��اس »جمعيت« 
تقسيم بندي نمي شوند بلكه بر پايه »درآمد« افراد 
استوار است، با وجود اين، ساير آمارهاي رسمي نيز 

حاكي از اين اس��ت كه حدود 51 درصد از جمعيت 
كشور )3۸ درصد از جمعيت تهران( مستاجر هستند و 
در خانه هاي استيجاري زندگي مي كنند. با اين حال، 
بايد اذعان كرد كه خريد خانه حتي براي دهك هاي 
درآمدي 7و ۸ نيز به س��ختي انجام مي شود. چون 
اساس��ا قدرت درآمدها در كوره تورم ذوب مي شود 
و مبلغ قابل توجهي براي خانه دار شدن براي خانوار 
باقي نمي ماند. ضمن اينكه در شرايط تورمي كنوني، 
صفحه 5 را بخوانيد مكانيزم پس انداز و...  

تعادل| بازار خودرو در پايان هفته گذشته، روندي 
متعادل با نوسانات جزئي را تجربه كرد با اين شرايط 
برخ��ي از خودروهاي پرطرف��دار داخلي با افزايش 
قيمت روبه رو شدند، در حالي كه برخي ديگر بدون 
تغيير قيمت در بازار عرضه شدند. فعالان بازار خودرو 
معتقدند، نوسان كاهشي نرخ دلار را شايد بتوان يكي 
از دلايل آرام شدن بازار خودرو دانست، روز گذشته 
و پس از چن��د روز پياپي افزايش نرخ دلار ش��اهد 
كاهش اندك در اين بازار بوديم كه فعالان بازار خودرو 

معتقدند اين امر موجب شد تا بازار خودرو ترمز رشد 
قيمت را بكش��د. اما با توجه به اينكه فاصله زيادي 
نسبت به عيد باقي نمانده است، بسياري از فعالان بازار 
منتظر مشخص شدن روند سال آينده هستند كه اين 
موضوع نيز باعث ركود بيشتر بازار مي شود. در هفته 
اول اسفند ماه، قيمت خودروي صفر با شيب بسيار 
كم صعودي بود. از ميان خودروهاي داخلي، قيمت 
محصولات ايران خودرو، نسبت به بقيه برند ها افزايش 
قيمت بيشتري را تجربه كرد.   صفحه 7 را بخوانيد

  ۶ دهك جامعه 
توانايي خريد خانه ندارند

 بازار خودرو 
در ماه پاياني سال
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 اثرات شب عيد 
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 توليد نفت ايران با بهره برداري 
از ميدان هاي سپهر و جفير ۵۰ هزار بشكه  افزايش يافت

صفحه  3    صفحه  2    

 سقف شكني طلا 
در بلاتكليفي بودجه

ب��ا توج��ه ب��ه تجربه و 
بررسي گذشته رفتارها 
در بازاره��اي مختل��ف 
متوجه يك حس و البته 
پس از آن ش��اهد وقوع 
رفتاري تك��راري به نام 
حس جاماندگي در زبان 
فارسي و در زبان عاميانه 
ميان اكثر كشورها به نام فومو مي شويم كه البته 
اين يك مورد ت��ازه و جديد نبوده و نخواهد بود 
ولي هيچ زمان ش��اهد از بين رفتن آن نبوده ايم 
و اكثر فع��الان هر بازاري در اقتصاد با آن درگير 
بوده اند و در سيكل ها يا همان چرخه هاي بازار 
س��رمايه خود را تقديم آن ب��ازار و از آن خارج 

شده اند. 
اين اتفاق يك حركت چرخش��ي است و پله پله 
وارد هر بازاري مي شود، قرباني خود را گرفته و به 
سمت بازار جديد حركت مي كند و پس از مدتي 
دوباره نوب��ت همان بازارها به ص��ورت تكراري 
مي شود و نكته جالب آن تكرار همان نتايج است 
و ش��ايد ش��اهد جابه جايي اعداد با مقدار كمي 
از هر سيکل باش��يم، هرچند حتي برخي مواقع 
اين رقم ها حتي در برخي از اين چرخه ها اعداد 
بالاتري را به واس��طه حركات يا حتي تبليغات 

گسترده تر به ثبت مي رسانند. 
عل��ت اي��ن اتف��اق عم��لا از دو دلي��ل مه��م 
حاصل مي ش��ود ك��ه يك��ي از آنها ش��يوه هاي 
مختل��ف تبليغات اس��ت كه اكث��را در بدترين و 
خطرناك ترين زمان ممكن رخ مي دهد و دومين 
دليل كه البته مهم تر اس��ت ع��دم آگاهي افراد 
جامعه به آن بازار و اقتصاد است و مشكل از آنجا 
نشات مي گيرد كه شاهد هيچ گونه قبول ناآگاهي 
از ط��رف اكثريت رخ نمي دهد ي��ا حتي اگر اين 
حس در تعداد كمي از اين اكثريت بازنده شكل 
مي گيرد به هيچ عنوان در ص��دد رفع ايراد )كه 
همان عدم شناخت بازارها و اقتصاد( برنمي آيند 

و دوب��اره با توجه به عدم ش��ناختي كه دارند در 
چرخه ه��اي آينده بازهم گرفتار خواهند ش��د و 
عملا اكثريت با اين جمله كه اين مرتبه با گذشته 
فرق دارد سعي بر توجيه اين كم كاري كه پاشنه 
آش��يلي براي س��رمايه گذاران و معامله گران هر 

بازاري است برمي آيند. 
موردي كه در اين بين بايد به آن اش��اره داش��ت 
اين اس��ت ك��ه در اقتص��اد نابس��امان و تورمي 
حاضر كش��ور كه برخلاف ي��ك اقتصاد صحيح 
و س��الم اس��ت با توجه به اينكه اكثريت بازارها 
در بلندمدت با رش��د همراه هس��تند باعث گول 
زدن افراد مي ش��ود و اين نوع س��ود را مي توان 
در دو دس��ته سود حس��ابداري و سود اقتصادي 
دس��ته بندي كرد كه اگر بخواهيم كليت جامعه 
را بررسي كنيم متوجه مي شويم كه اكثريت اين 
جامعه با استفاده از شكل گيري سود حسابداري 
خود را گول زده و از سود اقتصادي كه با شناخت 
و البت��ه برنامه ريزي رخ مي ده��د جا مي مانند و 
با توجه به وضعيت حاض��ر اقتصاد در بلندمدت 
حتي با توجه به به دست آوردن سود حسابداري 
در جمع بندي متوجه مي ش��وند كه در اين بازه 
زماني يا در بهترين حالت درجا زده اند يا حتي از 

لحاظ اقتصادي عقبگرد كرده اند. 
در آخر بهترين تصميمي ك��ه باتوجه به اقتصاد 
موجود مي توان گرفت اين اس��ت كه ش��ناخت 
هر بازاري ك��ه قصد ورود ب��ه آن را داريم بايد تا 
ح��د ممكن بالا باش��د تا فق��ط در جمع بندي با 
سود هاي غير اقتصادي يا حتي بدتر با زيان رو به 
رو نشويم تا از طبقه اي كه در آن حضور داريم در 
مرحله نخس��ت پايين تر نرفته و پس از آن رشد 
نماييم و مهم تري��ن توصيه اي ك��ه مي توان در 
زمان شكل گيري حس جاماندگي يا فومو در هر 
بازاري ش��كل گرفت بايد عملا دست به حركات 
غيرمنطقي را محدود كرد تا حداقل موضع حاضر 
اقتصادي هرفرد تبديل به آرزوی دس��ت نيافته 

آينده نشود.

علي فراقي

يادداشت-2

 حس جاماندگي 
در بين بازارها 



در بازار آزاد، قيمت طللاي 18عيار هر گرم3 ميليون 
و 180 هزار تومان، قيمت سللكه تمام بهار آزادي طرح 
قديم 35 ميليون و 200 هزار و قيمت سللكه تمام بهار 
آزادي طرح جديد نيللز 37 ميليون و 200 هزار تومان 
است. در بازار سبزه ميدان، قيمت نيم سكه بهار آزادي 
20 ميليون و 900 هزار تومان، ربع سكه بهار آزادي 13 
ميليون و 600 هزار تومان و سكه يك گرمي6 ميليون و 
800 هزار تومان تعيين شده است و به فروش مي رسد. 
هر مثقال طا در بازار داخلي، 13 ميليون و 780 هزار 
تومان ارزش گذاري شده است؛ ضمن اينكه قيمت هر 
اونس طللا در بازارهاي جهاني 2178 دلار اسللت. در 
معامات روز شنبه) 19 اسفند 1402( مركز مبادله ارز 
و طاي ايران، هر اسكناس دلار امريكا با افزايش نسبت 
به روز كاري قبل به نرخ 43 هللزار و 95 تومان و حواله 
دلار نيز به نرخ 40 هزار و 125 تومان معامله شد. قيمت 
هر اسللكناس يورو در مركز مبادله ايران نيز با افزايش 
نسبت به روز كاري قبل به 46 هزار و 146 تومان و نرخ 
حواله يورو با افزايش به 43 هزار و 898 تومان رسلليده 
است. از سوي ديگر، اسكناس درهم امارات نيز با افزايش 
نسللبت به روز كاري گذشللته 11 هزار و 734 تومان 
ارزش گذاري شده است و نرخ حواله درهم نيز 10 هزار 

و 926 تومان است.
اين بخشللي از خبري است كه روز گذشته خبرگزاري 
تسللنيم از بازار طا ارايه داده اسللت. خبري كه نشان 
مي دهد قيمت طللا با وجود تمللام بحث هايي كه در 
روزهاي گذشته درباره آن مطرح شده همچنان قصد 
پايين آمدن نللدارد. يكي از راهكارهاي كوتاه مدتي كه 
بانك مركزي مانند چند ماه قبللل آن را دنبال كرده تا 
بخشللي از فشللار افزايش قيمت را كنترل كند، حراج 
سكه بوده كه از چند روز قبل دور جديد آن آغاز شده اما 
حواشي و مشكاتش بيش از تاثيرگذاري قطعي خود 

را نشان داده است.
روز گذشته خبرگزاري دولتي ايسنا نوشت: با گذشت 
نزديك به يك هفته از زمان برگزاري اولين حراج سكه 
در مركز مبادله ارز و طا، هنوز هم بسياري از متقاضيان 
كه در اين حراج شركت كرده اما برنده نشدند، نتوانستند 
پول خود را دريافت كنند. بدين صورت كه پولشان در 
كيف پول بلوكه شده و نه امكان شركت در حراجي هاي 
ديگر را داشتند و نه امكان برگشت پولشان به حساب 
بانكي شان وجود داشللته است. سازكار حراجي به اين 
صورت بود افراد متقاضي، هزينه مورد نظر خود را براي 
شركت در حراجي اعام كرده و به اندازه آن، كيف پول 
خود را شللارژ مي كردند؛ پس از برگزاري حراج و اعام 
برندگان، مقرر بود پول كساني كه برنده نشدند، به كيف 
پول آنان عودت داده شده و متقاضي در هر زمان بتواند 
موجودي كيف پول را برداشت كند. يكي از مخاطبان در 
تماس با ايسنا، با اعتراض نسبت به روند برگزاري حراج 
و پولي در كيف پول بلوكه شللده، عنوان كرد كه حتي 
در تماس با مركز مبادله و اعام شللماره ملي خود هم 
موفق به دريافت پول نشده است. از سوي ديگر عده اي 
از مخاطبان ايسنا در نظراتشان اينطور اعام كردند كه 
با گذشللت چند روز از زمان برگللزاري حراج، در حالي 
پولشان به حساب برگشته كه كارمزد بانكي هم از آنها 
گرفته شده است. اين در شرايطي است كه قيمت سكه 
در روزهاي گذشته با افزايش هم مواجه بوده و بايد ديد 
آيا مركز مبادله، سازوكاري براي جبران خسارت كساني 
كه پولشان در هفته گذشته در اين مركز بلوكه شده، در 
نظر گرفته است يا خير. اين در شرايطي است كه سومين 

حراج سكه نيز ديروز )شنبه( ساعت 12 برگزار مي شود؛ 
اما هنوز پاسخي از سوي مركز مبادله براي كساني كه 

پولشان به حساب برنگشته، داده نشده است.
پس از انتشار اين خبر اعام شد كه اين پول ها بازگشته 
است. سللخنگوي مركز مبادله ارز و طا با بيان اينكه 
مشكل اسللترداد وجه متقاضياني كه در حراج سكه 
برنده نشدند، به سامانه مركز مبادله ارتباطي ندارد و به 
شبكه پرداخت مربوط است، گفت: بيش از 95 درصد 
كساني كه مشكل استرداد وجه داشتند، مشكلشان 
برطرف شللده است. اصغر بالسلليني درباره وضعيت 
بازگرداندن وجه متقاضياني كه در حراج سكه برنده 
نشدند، بيان كرد: متقاضياني كه به ويژه در حراج اول 
شركت كرده بودند، مشكل استرداد وجه را داشتند. 
اين مشكل هم به سامانه مركز مبادله مرتبط نبوده و 
مشكل از اختال در شبكه پرداخت بوده است كه ما 
در حال رفع مشكات هستيم. وي با بيان اينكه بيش 
از 95 درصد كساني كه مشكل استرداد وجه داشتند، 
مشكلشان برطرف شده است؛ گفت: مابقي هم با وجود 
اينكه سامانه مركز مبادله مشللكل ندارد و مشكل از 
شبكه پرداخت اسللت، در حال مرتفع كردن مشكل 
هستيم كه فرآيند استرداد وجه آنها هم انجام شود و 
متعهد به حل مشللكل مردم هستيم و هيچ نگراني از 

بابت استرداد وجه مردم وجود ندارد.
سخنگوي مركز مبادله ارز و طا در پاسخ به اينكه چه 
تمهيدي براي جبران خسارت كساني كه برنده نشدند 
و پولشان تاكنون به آنها برنگشللته وجود دارد، بيان 
كرد: اين مساله از لحاظ عددي و درصدي عدد كمي 
است و بخش عمده مشكل افراد حل شده و مابقي هم 
با وجود اينكه مربوط به شبكه پرداخت بوده، در حال 
پيگيري است و تك تك كساني كه درخواست استرداد 
وجه دارند، پولشان برمي گردد. بالسيني درباره حراج 
سوم سللكه كه امروز در حال برگزاري است، توضيح 
داد: حراج سللوم مركز مبادله با استقبال خوب مردم 
در حال برگزاري اسللت. اين حراج تا ساعت 15 امروز 
ادامه دارد و مردم مي توانند سفارش گذاري كنند. بعد 
از پايان زمان سللفارش گذاري رتبه بندي سفارش ها 
انجام مي شود و نتايج آن اعام خواهد شد. يكشنبه 21 
اسفند و دوشنبه 22 اسفند هم حراج خواهيم داشت. 
وي اظهار كرد: در حراج روز چهارشللنبه، بيش از 72 
هزار سكه ثبت سفارش شده بود كه ما به 10 هزار و 5 
نفر ربع سكه با ميانگين قيمت 12 ميليون و 588 هزار 

تومان تخصيص داديم. در حللراج اول به دليل اينكه 
متقاضيان با فرآيند قيمت گذاري و ثبت سفارش آشنا 
نبودند، ميزاني كه اختصاص پيدا كرد، 1118 نفر بود. 
در بازار جهاني نيز روند قيمت طا صعودي بوده است. 
قيمت جهاني طا در روز جمعه با 0.5 درصد افزايش 
به 2170 دلار و 55 سنت در هر اونس رسيد. معامات 
آتي طاي امريكا با 0.9 درصد افزايش به 2185 دلار 
و 50 سنت رسيد. شللمش قرار بود بيشترين درصد 
افزايش هفتگي خود را از اواسط اكتبر به ثبت برساند. 
قيمت طا پس از گزارشي مبني بر افزايش نرخ بيكاري 
امريكا و تعديل افزايش دستمزدها عليرغم شتاب رشد 
شغل در ماه فوريه، به بالاترين سطح تاريخي 2185 
دلار و 19 سنت رسيد. شاخص دلار 0.1 درصد پايين تر 
بود و طا را براي خريللداران خارجي ارزان تر كرد، در 
حالي كه بازدهي خزانه داري 10 ساله ايالات متحده به 
پايين ترين سطح بيش از يك ماهه رسيد. معامله گران 
شللرط هايي را افزايش دادند كه فدرال رزرو مي تواند 
در ماه مي شللروع بلله كاهش نرخ بهره بلله حدود 30 
درصد پس از گزارش مشللاغل كند، اگرچه ماه ژوئن 
سناريوي محتمل 73 درصد باقي ماند. نرخ هاي بهره 
پايين از قيمت طا حمايت مي كند زيرا هزينه فرصت 
نگهداري شمش را كاهش مي دهد. تاي وونگ، تاجر 
مستقل فلزات مستقر در نيويورك اظهار كرد كه قيمت 
طا در مجموع به روند صعودي خود ادامه خواهد داد، 
اگرچه ممكن است يك تثبيت كوتاه مدت لازم باشد. 
در همين حال، انجمن بازار شمش لندن اعام كرد، 
معيار قيمت طاي لندن در حراج بعد از ظهر روز جمعه 
به بالاترين حد خود يعني 2171 دلار و 30 سنت در 
هر اونس تروا رسيد. بر اساس گزارش رويترز، در بازار 
ساير فلزات ارزشمند، بهاي هر اونس نقره با 0.3 درصد 
كاهش به 24.25 دلار رسيد، در حالي كه پاتين با 0.9 
درصد كاهش به 910.10 دلار در هر اونس رسلليد و 
پالاديوم با 1.8 درصد كاهش به 1015 دلار و 50 سنت 

رسيد و هر سه فلز براي سود هفتگي تعيين شدند.
اين باتكليفي در حالي ادامه دارد كه در كنار مشكات 
كوتاه مدت، همچنان تكليف اقتصاد ايران در سال آينده 
نيز مشخص نيست. در شرايطي كه مجلس از چند هفته 
قبل بررسي بودجه را آغاز كرده بود با رسيدن به انتخابات 
عما برگزاري جلسات متوقف شد و در روزهاي گذشته 
نيز بررسي بودجه از سر گرفته نشده است. البته مجلس 
گفته كه در انتظار ارسال بخش جديد لايحه بودجه از 

سوي دولت باقي مانده اسللت. سخنگوي كميسيون 
تلفيق برنامه هفتم توسعه به توضيحاتي درباره آخرين 
روند بررسي ايرادات شوراي نگهبان درباره برنامه هفتم 
توسللعه و همچنين چگونگي تعييللن تكليف لايحه 
بودجه سال 1403 در مجلس شوراي اسامي پرداخت. 
محسن زنگنه آخرين وضعيت بررسي ايرادات شوراي 
نگهبان در لايحه برنامه هفتم توسعه اظهار كرد: مجلس 
شوراي اسامي حدود يك ماه پيش به بررسي ايرادات 
شوراي نگهبان در لايحه برنامه هفتم توسعه پرداخت 
كه تاكنون شوراي نگهبان موردي را به ما اطاع نداده 
كه آيا همچنان ايراد و ابهام جدي در لايحه برنامه هفتم 

توسعه وجود دارد يا خير؟
وي اضافه كرد: ما تمام تاش خللود را مي كنيم تا در 
روزهاي باقي مانده سال لايحه برنامه هفتم قطعي شده 
و براي اجرا اباغ شود لذا ان شاءالله از اول سال 1403 
قانون برنامه هفتم توسعه در كشور اجرا مي شود. اين 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسامي 
همچنين درباره آخرين وضعيت بررسي لايحه بودجه 
1403 در مجلس گفت: قرار است دولت ظرف امروز 
و فردا بخش دوم لايحه بودجه سللال آينده مربوط به 
جداول تفصيلي را به مجلس شوراي اسامي ارايه كند، 
بعد از آن جلسللات كميسيون تلفيق بودجه در هفته 
جاري تشكيل مي شود. احتمالا هفته آينده هم مجلس 
جلساتي براي بررسي جداول خواهد داشت. وي توضيح 
داد: اصرار هيات رييسلله بر اين است كه با استفاده از 
اختيارات آيين نامه مجلس شوراي اسامي، تا قبل از 
پايان سال جداول در مجلس شوراي اسامي تصويب 
شود تا كار به بودجه چند دوازدهم نرسيده و در نهايت 

بودجه تا آخر سال براي اجرا اباغ شود.
زنگنه در عين حال تصريح كرد: اينكه چقدر مجلس 
شوراي اسامي بتواند موفق شود معلوم نيست چون 
هفته گذشته سه مورد ايراد شوراي نگهبان در لايحه 
بودجه با اصرار مجلس بر مصوبه قبلي خود به مجمع 
تشخيص مصلحت نظام ارجاع شد اين ايرادات ناظر بر 
اصل 75 مربوط به تحميل بار مالي به دولت است يكي 
از آنها بحث اختصاص 3000 امتياز به كاركنان دولت 
بوده كه باعث مي شود هزينه دولت در بحث حقوق و 
دستمزد افزايش پيدا كند، مورد ديگر پرداخت بدهي 
دولت به سللازمان تامين اجتماعي اسللت. با توجه به 
اصرار مجلس بايد منتظر تعيين تكليف اين موارد در 
مجمع تشخيص مصلحت هم بود لذا بايد منتظر ماند تا 
مجمع نظرات خود را قبل از راي گيري جداول تفصيلي 
در مجلس شوراي اسامي اعام كند. وي تاكيد كرد: 
به هرحال اصرار هيات رييسه و كميسيون تلفيق آن 
اسللت كه بودجه به يك دوازدهم نكشد و تا آخر سال 
تعيين تكليف شود. اين عضو كميسيون برنامه و بودجه 
درباره روال بررسي جداول تفصيلي در مجلس شوراي 
اسامي اظهار كرد: با توجه به اينكه مجلس در جريان 
بررسي بخش اول لايحه بودجه، سقف و كف بودجه را 
بسته است عما اعمال هر تغييري در جداول بودجه 
منوط به كم و زياد شدن رديف ها است. با توجه به اينكه 
هر رديف ذينفعاني دارد احتمالا تغييرات خيلي كم 

بوده و بعيد است تغييرات جدي اعمال شود.
به اين ترتيللب اقتصاد ايران در حالي به روزهاي پاياني 
سال رسيده كه چه در كوتاه مدت و چه در بلندمدت با 
سوالاتي درباره برنامه دولت و مجلس مواجه است و بايد 
ديد كه سرانجام كدام يك از اين برنامه ها  مي توانند اين 

باتكليفي را به پايان برسانند. 
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 معاون سياسي صداوسيما 
استعفا كرد

رييس سازمان صداوسيما در حكمي محمدعلي صائب 
را به سرپرستي معاونت سياسي صداوسيما منصوب كرد. 
پيش از اين، عليرضا خدابخشي از اين سمت استعفا داده 
بود. در حكم جبلي براي محمدعلي صائب آمده است: 
»نظر به مراتب تعهد، تخصللص و تجربه جناب عالي، 
شما را به   عنوان »سرپرست معاونت سياسي« منصلوب 
مي كنم. ضروري  است همه محورهاي حكم انتصاب 
معاون سياسللي به صورت جدي در دستور كار شما و 
مورد پيگيري مستمر در آن حوزه باشد. تجربه عمليات 
رسانه  اي بي سابقه و گسترده رسانه ملي در انتخابات اخير 
نشان داد كه شكوفايي ظرفيت  هاي بزرگ با همت و عزم 
همكاران قابل تحقق است و معاونت سياسي مي تواند 
در اين زمينه يكي از پيشران  هاي رسانه  ملي باشد. لازم 
مي دانم از زحمات و تاش  هاي مفيد برادر گرامي جناب 
آقاي عليرضا خدابخشللي كه از اين مسووليت استعفا 
كرده  اند قدرداني نمايم و براي شما در حفظ نقاط قوت 
گذشته و افزودن مزيت هاي جديد آرزوي توفيق دارم.«

محمدعلي صائب از سال 79 تا 89 در سمت هاي خبري 
راديو پيام، راديو جوان و راديو ايران مشللغول فعاليت 
بوده است. وي قائم مقامي اداره كل پخش اخبار صدا، 
خبرنگاري در معاونت خبر مركز خراسللان جنوبي تا 
سال 94، معاونت خبر مركز خراسان جنوبي تا سال 98 
و مسووليت باشگاه خبرنگاران جوان اين استان را نيز 
در كارنامه رسانه اي خود دارد. صائب از شهريور 1401 

رياست خبرگزاري صداوسيما را برعهده داشت.

شكايت ايران از بحرين
به كجا رسيد؟

معاون حقوقي رييس جمهور گفت: در حال پيگيري دو 
پرونده شكايت از بحرين هستيم. محمد دهقان درباره 
آخرين وضعيت پيگيري هاي حقوقي عليه بحرين به 
خاطر بلوكه كردن اموال ايران، اظهار كرد: ما در سللال 
گذشته يك راي گرفتيم راجع به بانك صادرات و ملي 
كه آن راي به نفع ايران و اين دو بانك صادر شد و الان آن ها 
)بحرين( از راي داوري در محكمه داخلي هلند شكايت 
كرده اند و آن جا دارد رسلليدگي مي شللود. اين پرونده 
243 ميليون دلار است. وي افزود: يك مبلغ بزرگ تري 
از بانك مركزي در بحرين داريم. براساس موافقت نامه 
سرمايه گذاري كه با بحرين داشتيم، آنها نمي توانستند 
به وجوه بانك مركزي تعرضي داشته باشند. اين دعواي 
مهم تري اسللت كه ما لايحه آن را بلله مجلس داديم و 
مجلس آن را تصويب كرد و به شوراي نگهبان رفت كه 
ابهامي در لايحه بود و به مجلس برگشت و ان شاالله تا 
آخر سال اين لايحه نهايي شود تا بتوانيم با مجوز مجلس، 

دعواي خود را پيگيري كنيم.

آينده اي درخشان در انتظار 
مجموعه  پدافند هوايي است

اميرسرتيپ صباحي فرد با بيان اينكه رشد تسليحات 
موشكي راداري و پهپادي نويد آينده اي درخشان در 
مجموعه  پدافند هوايللي را مي دهد، گفت: تحريم ها 
نمي توانللد موتللور پيشللران و پيشللرفت پدافند را 
دچللار اختال و توقللف كند. امير سللرتيپ عليرضا 
صباحي فرد فرمانده نيروي پدافنللد هوايي ارتش در 
جمع معاونت هاي تخصصي اين نيرو اظهار داشللت: 
نيرو انسللاني نخبه و متخصص اوليللن مولفه پدافند 
برتر و كارآمد اسللت. فرمانده نيللروي پدافند هوايي 
ارتش اضافه كللرد: در زمينه ارتقللاي علوم پدافندي 
تمامي بسترها و ظرفيت ها به كار گرفته مي شود و از 
طرح هاي علمللي و فني برتر به ويللژه در حوزه پهپاد 
اسللتقبال مي كنيم. وي با بيان اينكه اسللاس و پايه 
 مراكز علمي آموزشللي و تحقيقاتي ايللن نيرو بر پايه 
پژوهش محوري است، ابراز داشت: پدافند برتر زماني 
نمايان مي شود كه هميشه چند گام جلوتر از تهديدات 
باشيم و بتوانيم در موقعيت هاي مختلف اقدام غيرقابل 
پيللش بيني و متقابللل را انجام دهيم. امير سللرتيپ 
صباحي فرد با بيان اينكه رشللد تسليحات موشكي 
راداري و پهپادي نويد آينده اي درخشان در مجموعه  
پدافند هوايي را مي دهللد، گفت: تحريم ها نمي تواند 
موتور پيشران و پيشرفت پدافند را دچار اختال و توقف 
كند. وي با اشاره به اينكه آمادگي مراكز علمي اين نيرو 
در راسللتاي پذيرش و انتقال دانشجو به منظور تبادل 
دانش و هم افزايي با ساير دانشگاه هاي نظامي كشورهاي 
هم پيمان در مرحله نهايي و اجرايي است، تاكيد كرد: 
اساسي ترين اولويت ارتش و نيروهاي مسلح كشورمان 

پيشرفت لحظه اي مطابق با فناوري روز دنيا است.

فقط با اقتدار ملي مي توانيم
از حق كشورمان دفاع كنيم

مشاور فرماندهي معظم كل قوا در امور ارتش با بيان 
اينكه »با مرور تحولات منطقه اي و بين المللي به اين 
نتيجه و باور قطعي رسلليده ايم كه در جهان امروز، 
قدرت هاي ظالم و سللتمگر جز زبان قدرت با هيچ 
منطقي، آشنا نيسللتند«، تاكيد كرد: امروز فقط با 
قدرت و اقتدار ملي است كه مي توانيم از حق و حقوق 

خود و كشورمان دفاع كنيم.
امير سللرتيپ حاتمي، ضمن بازيد از نمايشللگاه 
دستاوردهاي شهيد سللپهبد علي صياد شيرازي 
هوانيروز ارتللش در جمع فرماندهللان، مديران و 
مسوولان ارشللد اين نيرو با بيان اينكه »به بركت 
انقاب اسامي، شاهد رشد، بالندگي، تحريم شكني 
و اقتدار هوانيروز ارتش هستيم«، گفت: امروز شاهد 
آن هسللتيم كه درصد آمادگي رزمي هوانيروز به 
نقطه بسيار مطلوبي رسلليده و كارهاي ابتكاري و 
خاقانه اي همچون مجهز شدن به تجهيزات ديد 
در شب و مسلح شدن به موشك هاي جديد و دوربرد 
كه نياز ضروري هوانيروز بود، به همت و اراده سلسله 

مراتب فرماندهي ارتش صورت گرفته است.

رشد تجارت جهاني 
قطره چكاني شد

سللازمان تجارت جهاني شللاهد افزايش ضعيف 
تجارت در اوايل سللال 2024، همللراه با خطرات 
ژئوپليتيكي است. سازمان تجارت جهاني اعام كرد 
تجارت جهاني كالا بايد بلله تدريج در ماه هاي اول 
سال 2024 بهبود يابد اما به راحتي مي تواند توسط 
درگيري هاي منطقه اي و تنش هاي ژئوپليتيكي از 
مسير خارج شود. سازمان تجارت جهاني همچنين 
اعام كرد فشارسنج تجارت كالاهاي 100.6 است 
كه نزديك به خط پايه 100 است و به سختي نسبت 
به سللطح گزارش شده در نوامبر تغيير كرده است. 
اين نهاد تجاري مستقر در ژنو اعام كرد كه پس از 
كاهش 0.4 درصدي تجارت كالا در سه ماهه سوم 
سال 2023 نسبت به فصل دوم و 2.5 درصد نسبت 
به مدت مشابه سللال قبل، اين قرائت همچنان به 
نشانه حركت ضعيف صعودي است. طبق گزارش 
رويترز، فشارسنج تجارت كالا تركيبي از داده هاست 
و براي پيش بيني نقاط عطف و اندازه گيري حركت 
در رشد تجارت جهاني به جاي ارايه يك پيش بيني 

كوتاه مدت خاص طراحي شده است.

ميلياردر سنندجي
متقاضي كالابرگ الكترونيك!

مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان كردستان 
گفت: يللك پيرمرد براي پيگيللري تقاضاي كالابرگ 
الكترونيك مراجعه كرده بود كه در بررسللي وضعيت 
وي مشخص شد حسللاب بانكي او 40 ميليارد تومان 
موجودي دارد. فرزاد پيشكاري در پاسخ به اينكه برخي 
افراد علي رغم اينكه سرپرست خانوار و سه يتيم تحت 
پوشش داشته و جزو دهك اعامي نيز هستند، چطور 
كالا برگ الكترونيك شاملشان نشللده است؟ مدعي 
شد: شللايد من و شما تصور كنيم طرف سه يتيم دارد، 
يك نفر )پيرمرد عصا به دست( به اداره كل كار مراجعه 
كرد، سامانه اي داريم كه با وارد كردن كدملي شخص، 
ميزان دارايي هايش مشللخص مي شود كه اين فرد كه 
تحت پوشللش كميته امداد و در سللنندج هم بود 40 
ميليارد تومان پول در حسابش بود! برخي از اين افرد كار 
اقتصادي انجام مي دهند. در پاسخ به اين سوال با توجه 
به اينكه اعام شللده كه »تمام خانوارهاي دهك هاي 
اول تا هفتم، 2 ميليون و 200 هزار ريال اعتبار بسللته 
تشللويقي در قالب طرح فجرانه كالا برگ الكترونيكي 
از دولت براي خريد 11 قلللم كالا دريافت مي كنند«، 
تكليف خانوارهايي كه در اين دهك ها بوده اما شاملشان 
نشده است! چيست؟ اظهار داشت: اين مشكل ناشي 
از يك سللري اختال سيسللتمي بوده كه اين اعتبار 
به حسابشان واريز نشده اسللت، در همين راستا تمام 
اداره كل هاي 31 استان كشور براي رفع اين مشكل با 
وزارتخانه مكاتبه كرده ايم و قرار است برطرف شود. وي 
افزود: براي كساني كه اين اعتبار به حسابشان واريز نشده 
است كه تعدادي از آنان نيز تحت پوشش كميته  امداد 
هستند، با سازمان هدفمندي يارانه ها مكاتبه كرده ايم 
و قطعاً برطرف خواهد شد، كما اينكه رفع اين مشكل 
در اختيارات استان نيسللت و از مركز بايد انجام شود. 
مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان كردستان 
تصريح كرد: كساني كه جزو دهك يك تا هفتم بوده اما 
طرح تشويقي به حسابشان واريز نشده است، مي توانند 
به » سامانه حمايت« مراجعه كنند كه پس از وارد كردن 
مشخصات سرپرست خانوار كه يارانه به حسابش واريز 
مي شود را ثبت و طرح مشكل كرده و پس از بررسي به 
صورت پيامك به فرد اطاع رساني مي شود. وي در پاسخ 
به اين سوال كه افراد چگونه مطلع شوند به كدام دهك 
درآمدي تعلق دارند؟ گفت: اين افراد مي توانند از سامانه 
حمايت مطلع شوند، عاوه بر اين، شماره تلفن گوياي 
0216369 نيز در اختيار مردم اسللت كه اصاً پاسللخ 
نمي دهند! سامانه كشوري بوده و اصاً ما مقصر نيستيم. 
پيشكاري با اشاره به اجراي مرحله دوم طرح فجرانه كالا 
برگ الكترونيكي از 18 اسفندماه تا 18 فروردين ماه آغاز 
شده است، عنوان كرد: در قالب اين طرح نيز 220 هزار 
تومان به افراد جزو دهك يك تا هفتم هديه تشويقي براي 

خريد 11 قلم كالا برگ مي دهند.

دلايل افزايش سقف فروش 
شش برابري چه بود؟

سللخنگوي سللازمان امور مالياتي در خصوص سقف 
شش برابري فروش اظهار داشت: اين سقف پيش تر، 
3برابر بوده و اكنون به 6برابر افزايش يافته است؛ با اين 
وجود شللرايط را ايجاد كرديم كه بللا پرداخت ماليات 
علي الحسللاب، فروش افزايش يابد؛ ضمن اينكه علت 
قرار دادن سللقف براي فروش، جلوگيري از تخلفاتي 
چون فاكتورفروشي يا صدور فاكتور جعلي است. سامانه 
موديان خطاهاي بسياري دارد كه اين موضوع فعاليت 
فعالان اقتصادي را با مشكل مواجه كرده است؛ اين گفته 
بسياري از موديان به خبرنگار اقتصاد آناين است. به 
عقيده آنها، سامانه جديد سازمان امور مالياتي، ايرادات 
بسياري دارد و در شرايطي از آن رونمايي و مودي ملزم به 
استفاده از آن شده كه شرايط و زيرساخت هاي استفاده 
فراهم نبوده است. يكي از كاربران اين سامانه به خبرنگار 
اقتصاد آناين مي گويد: شما وقتي صورتحساب را براي 
سامانه موديان ارسللال مي كنيد، خطاهاي بسياري 
مي دهد و وقتي خطا را اصاح مي نماييد، اعام مي كند 
كه با توجه به خطاهاي داخلي سامانه موديان، امكان 
نمايش وجود نللدارد؛ ضمن اينكه بسللياري از اوقات 
اصا اطاعات را پللردازش نكرده و كد مالياتي را براي 
ما ارسال نمي كند. او ادامه مي دهد؛ مشكل ديگري كه 
در سامانه با آن مواجهيم، حد مجاز فروش است. بر اين 
اساس، »حد مجاز اوليه ماده 6 قانون سامانه موديان، 
يك روز قبل از شروع دوره مالياتي، فروش اظهار شده 
دوره مشابه سال قبل كه ماليات آن به سازمان پرداخت 
يا ترتيب پرداخت گرديده از طريق سرويس  هاي مرتبط 

فراخوان مي گردد.

اثرات شب عيد یا بالا رفتن تورم انتظاري؟

ریيس جمهور: 

سقف شكني طلا در بلاتكليفي بودجه

مشكلات را بايد با تكيه بر داشته ها و تلاش شبانه روزي حل كرد
رييس جمهور با بيان اينكه معراج شهدا و اردوهاي راهيان 
نور و راهيان پيشللرفت مايه اميدآفرينللي براي جامعه 
هستند، گفت: دشمن به دنبال نااميد كردن ماست، اما 
ما حق نداريم نااميد شويم. بايد براي اصاح امور با اميد 
حركت و تاش كنيم؛ آينده به بركت خون شهدا بسيار 
روشن است. ابراهيم رييسللي در پايان سفر يك روزه به 
خوزستان، به محل معراج شهداي شهر اهواز رفت و ضمن 
حضور در مراسم مديحه سرايي و سينه زني كاروان هاي 
راهيان نور حاضر در اين يادمان، سللخناني كوتاه نيز در 

جمع آنها ايراد كرد.
رييس جمهور با اشللاره به تاكيدات مطرح شده براي 
جلوگيللري از فراموش يا حتي كمرنگ شللدن ياد و 
آموزه هاي عاشللورا گفت: اگر چه دشمنان عاشورا را 
خلق كردند به اين اميد و تصور كه آموزه ها و فرهنگ 
اهل بيت به پايان برسللد و از يادها فراموش شود، اما 
عاشورا تبديل به مبداء تاريخ شد؛ عاشورا مبداء تغيير 

بشريت است.
رييسي با اشاره به اينكه دشمنان جنگ تحميلي را نيز به 
نيت پايان بخشيدن به انقاب اسامي مردم ايران به راه 
انداختند، اما دفاع مقدس تبديل به آغاز دوراني جديد و 
مبدا جهت بخش به تاريخ معاصر شد، افزود: دليل تاكيد 
بر ضرورت پاسداشت و تاش براي زنده نگاه داشتن ياد، 
نام و راه و مكتب شللهدا اين اسللت كه زنده نگاه داشتن 
مكتب جهاد، ايثار و شهادت ضامن حفظ و دوام انقاب 

اسامي است.
رييس جمهور دليل قدسيت دفاع مقدس مردم ايران را 
اتصال آن به خون اباعبدالله)ع( دانست كه خداوند آن را 
ضمانت و مقدس كرده و تصريح كرد: دفاع مقدس مردم 
ايران دفاع از حق و عدالت يعني همان راه امام حسين)ع( 
بود و پاسداشت دفاع مقدس پاسداشت جهاد، شهادت و 

مجاهدين راه خدا و مسير نوراني حق است.
رييس جمهور ادامه داد: امروز سخن، پيام و وصاياي شهدا 

در زمان و مكان طنين افكن است و اگر خوب گوش كنيم، 
با ما سللخن مي گويند. همين جواناني كه امروز در قالب 
زائر از جاي جاي كشللور با كاروان هاي راهيان نور همراه 
شده اند، به ندا و پيام شهدا كه همان پيام امام حسين)ع( 

است، لبيك گفته اند.
رييسي با بيان اينكه اين حضور و لبيك مردم و به خصوص 
جوانان مسووليت مسوولان را سنگين و خطير مي كند، 
خاطرنشللان كرد: تنها راه مصونيت بخشي به جامعه در 
برابر خطرات، فتنه ها و جنگ تركيبي دشللمن توجه به 

راه، فرهنگ و پيام شهدا و مكتب جهاد و شهادت است.
رييسي با اشاره به مشكات متعددي كه دولت مردمي 
در ابتداي فعاليت خود با آنها مواجه بود، افزود: ما از امام 
راحل، مقام معظم رهبري و شللهيدان خود از جمله 
شهيد سليماني آموختيم كه بايد مشكات را با توكل 
بر خدا و تكيه بر داشته ها و جهاد و تاش شبانه روزي 

حل كرد.
رييس جمهور با بيان اينكه معراج شهدا و اردوهاي راهيان 
نور و راهيان پيشللرفت مايه اميدآفرينللي براي جامعه 
هستند، تصريح كرد: دشمن به دنبال نااميد كردن ماست، 
اما ما حق نداريم نااميد شويم. بايد براي اصاح امور با اميد 
حركت و تاش كنيم؛ آينده به بركت خون شهدا بسيار 
روشن است و ما با شهدا ميثاق مي بنديم كه ثابت قدم بوده 

و موانع ما را از حركت بازندارند.
همچنيللن ابراهيم رييسللي در نوزدهمين مقصد از 
جلسات نظارت ستادي، به بنياد شهيد و امور ايثارگران 
رفت و بعد از بازديد از نمايشگاه عملكرد و دستاوردهاي 
اين سازمان، با توضيحات دست اندركاران از كيفيت 
عملكرد سللامانه »رصد و پايللش برنامه عملياتي« و 
سللامانه »ميز خدمات الكترونيك« اين بنياد مطلع 
شللد و در ادامه با حضور در جلسلله نظارت ستادي، 
ضمن اسللتماع گزارش عملكرد بنياد شللهيد و امور 
ايثارگران، به ارايه ديدگاه هاي خود در راسللتاي ارتقا 

و بهبود عملكرد اين سازمان و تقويت خدمت رساني 
به ايثارگران پرداخت. رييس جمهور با اشاره به بازديد 
خود از غرفه هاي نمايشللگاه عملكرد و دستاوردهاي 
اين سللازمان و تقدير از همه كساني كه در دوره فعلي 
و دوره هاي پيشين در اين بنياد براي ارايه خدمت به 
ايثارگران تاش كرده اند، خدمت و تكريم به خانواده 
معظم شللهيدان و جانبازان و ترويللج فرهنگ ايثار و 
شهادت را از مهم ترين ماموريت هاي بنياد شهيد و امور 
ايثارگران دانست و تصريح كرد: اگر چه پيش از دولت 
مردمي نيز خدمات قابل توجهي به جامعه هدف اين 
بنياد ارايه شده بود، اما عطف به نگاه و رويكرد تحولي 
دولت مردمي، ضروري بود در اين دولت بنياد با نگاهي 
تحولي، ارتقاي خدمات و عملكرد خود از وضعيت فعلي 
را به وضعيت مطلوب دنبال كند. رييس جمهور اولين 
گام در رويكرد تحولي در حوزه عملكرد را ارزيابي ميزان 
تحقق اهدافي كه قانونگذار و در رأس آنها سياست هاي 
كلي نظام، منويات رهبر معظم انقاب اسامي و اسناد 
بالادسللتي براي اين بنياد در نظر گرفته اند، دانست و 
افزود: در اهداف و مسووليت هاي اصلي بنياد شهيد و 
امور ايثارگران بيش از آنكه مسائل خدماتي مورد توجه 
قرار گرفته باشللد، مسائل و موضوعات فرهنگي مورد 
تاكيد قرار دارد. رييسللي خدمات و مسللووليت هاي 
بنياد شهيد و امور ايثارگران در قبال ايثارگران را مهم 
دانست و تصريح كرد: ارايه اين خدمات مقدمه تحقق 
هدف اصلي يعني ترويج فرهنگ ايثار و شهادت است 
كه بنياد شهيد و امور ايثارگران بايد با تشكيل اتاق هاي 
فكر و انديشلله ورزي، رويكردها و ماموريت هاي لازم 
براي ترويج فرهنگ ايثار، جهاد و شهادت را با استفاده 
از ظرفيت دستگاه هاي مختلف از جمله رسانه ملي و 
وزارتخانه هاي علوم و آموزش و پرورش و همين طور 
ارتبللاط گرفتن با فعالان حوزه سللينما، تئاتر و ديگر 
عرصه هاي هنري تهيه كنللد. رييس جمهور با تاكيد 

بر بهره گيري از روش هاي مناسللب ارايه خدمات به 
جامعه هدف ايثارگران افزود: كيفيت ارايه اين خدمات 
به شكلي باشللد كه هم باعث احساس بي عدالتي نزد 
خانواده هاي شهدا و جانبازان نشود و هم بازتاب منفي 
در جامعه نداشته باشد و ديگران هم باور داشته باشند 
كه ارايه اين خدمات نه مصداق بي عدالتي و تبعيض، 
بلكه عين اجراي عدالت در قبال از خودگذشللتگي و 
ايثارگري است. رييسي در ادامه تكريم خانواده معظم 
شللهدا و ايثارگران با محوريت كار فرهنگللي و ارايه 
خدمات به آنان با رويكرد عدالت توزيعي را مورد تأكيد 
قرار داد و گفت: از ديگر مسائل بسيار مهم در ارتباط با 
خانواده هاي شاهد و ايثارگر و به ويژه فرزندان شهدا، 
مساله مسللكن و اشتغال است كه بايد به صورت ويژه 
مورد توجه قرار گيرد، لذا در ايجاد زمينه كسب و كار 

براي فرزندان شاهد بايد اهتمام بيشتري داشت.
رييس جمهور با بيان اينكه خانواده معظم شهدا پرچم هاي 
برافراشللته ايثار و شللهادت در هر كوي و برزني هستند 
كه همللواره بايد برافراشللته بماند، تأكيللد كرد: حضور 
خانواده هاي شللاهد و ايثارگر در سللاحت هاي مختلف 
جامعه از بسللياري از آسلليب ها جلوگيري خواهد كرد، 
از اين رو بايللد به آنها بلله عنوان سللرمايه هاي عظيم و 
پشتوانه هاي استوار نظام نگريست و اجازه نداد كه به هيچ 
عنوان به لحاظ حقوقي، فكري و سلوك فردي و اجتماعي 

دچار آسيب شوند.
رييسي همچنين بر ضرورت حفظ سامت اقتصادي و 
مالي بنياد شللهيد تأكيد كرد و گفت: تاش كنيد تا حد 
امكان فعاليت هاي اقتصادي بنياد شهيد را از بنگاه داري 

به سمت سهام داري هدايت كنيد.
رييسللي در ادامه همه مديران و مسوولان بنياد شهيد و 
امور ايثارگران را به سعه صدر و بالا بردن آستانه تحمل در 
مواجهه با گايه هاي احتمالي خانواده شهدا و ايثارگران و 

همچنين مدارا كردن با آنان توصيه كرد.



توليد نفت از ميدان هاي نفتي سپهر و جفير به عنوان 
جوان ترين ميدان هاي نفتي ايران با تكيه بر سرمايه و 
توان تخصصي يك شركت اكتشاف و توليد ايراني آغاز 
شد تا در گام نخست، روزانه تا ۵۰ هزار بشكه به ظرفيت 

توليد نفت ايران اضافه شود.
سرانجام پس از حدود ۵۰ سال كه از كشف ميدان هاي 
نفتي سپهر و جفير مي گذرد، )جمعه، ۱۸ اسفندماه(، 
توليد نفت از آنها با تكيه بر توان شركت هاي اكتشاف و 
توليد ايراني به صورت رسمي آغاز شد تا آغاز مسيري 
براي ايراني شدن هر چه بيشتر صنعت نفت در كشور 

باشد.
از س��وي ديگر، براي نخستين بار اس��ت كه در قالب 
الگوي تازه قراردادهاي نفتي ايران يا همان آي پي سي، 
يك ميدان نفتي در كشور توسعه داده شده و به توليد 
نفت رسيده است. از همين رو، نگاهي به روند توسعه 
اين ميدان هاي نفتي زواياي پنهان و آش��كار را نشان 

خواهد داد.
س��پهر و جفير، دو ميدان مس��تقل نفتي هستند كه 
در همس��ايگي ميدان هاي مشترك غرب كارون قرار 
دارند. با توجه به آنكه اين ميدان ها از نظر زمين شناسي 
پيچيدگ��ي بالايي دارند، توس��عه اي��ن دو ميدان از 
زمان كش��ف معطل مانده بود، اما ب��ا تدوين الگوي 
تازه قراردادهاي نفتي و تقسيم ريسك و سود توسعه 
ميدان هاي نفتي و گازي ايران بين پيمانكار و كارفرما، 
سال ۱۳۹۶ با مطالعات انجام شده از سوي شركت ملي 
نفت ايران، ارتباط ساختاري مخازن دو ميدان جفير 
و سپهر و لزوم توسعه يكپارچه آنها به منظور حداكثر 
كردن ثروت ملي به اثبات رسيد و از اين اتفاق مي توان 
به عنوان نخس��تين پروژه توسعه يك ميدان نفتي با 
سرمايه و توان تخصصي يك شركت اكتشاف و توليد 

ايراني نام برد.
اين قرارداد براي يك دوره ۲۰ ساله امضا شد و هدف از 
آن، حفاري ۱۳۰ حلقه چاه، دستيابي به توليد روزانه 
حداكثر ۱۱۰ هزار بشكه نفت و توليد تجمعي حدود 

يك ميليارد بشكه نفت در ۲۰ سال است.
حجم سرمايه گذاري براي توسعه كامل ميدان سپهر 
و جفير ۲ ميليارد و ۸۰۰ ميليون دلار پيش بيني شده 
كه طبق قرارداد تاكنون بيش از ۳۳۰ ميليون دلار آن 

محقق شده است.
با توجه به فش��ار ب��الاي اين مخزن نفتي، اس��تفاده 
از تجهيزات س��رچاهي معم��ول امكان پذير نبود و از 
همين رو در جريان توسعه ميدان هاي سپهر و جفير 
بومي س��ازي تجهيزات تكميل چاه با فشار ۱۰ هزار 

پي اس آي براي نخستين بار در كشور به انجام رسيد.

در مجموع در اي��ن ميدان ها تاكنون بيش از ۶۰ هزار 
متر حفاري انجام شده و با فعاليت هفت دكل حفاري 
همزمان، رك��ورد حفاري ۶۱۰۰ مت��ر در ماه به ثبت 

رسيده است.
كاهش مدت زمان حف��اري از ۳۳۰ روز به ۹۰ روز در 
عميق ترين چاه، نصب، اجرا و تكميل ۵۱ كيلومتر خط 
لوله جرياني نفت و احداث بيش از ۳۲ كيلومتر جاده 
دسترسي و معابر از ديگر اقدام هاي انجام شده در توسعه 

ميدان هاي سپهر و جفير است.
با اين اقدام ها و س��رمايه گذاري حدود ۴۰۰ ميليون 
دلاري بخش خصوصي در اي��ن ميدان ها تا اينجاي 
كار، فتح يكي از عميق ترين و پرچالش ترين لايه هاي 
نفتي ايران با اتكا بر مديريت، دانش و س��رمايه ايراني 

محقق شد.
نكته مهم در اين ميان آن است كه ميزان توليد نفت 
از چاه هاي ميدان هاي سپهر و جفير با توليدي  شدن 
چاه ها افزايش يافته كه مي تواند در ادامه سبب افزايش 

پيش بيني نفت قابل استحصال از اين ميدان ها باشد.
اين قرارداد كه با هدف توليد نفت از يكي از عميق ترين 

و پرفشارترين لايه هاي نفتي ايران امضا شد، سرانجام 
نخستين قرارداد از قراردادهاي جديد نفتي بود كه به 
توليد نفت منجر شده است تا با اجراي كامل آن، ۵۴۰ 
ميليون بشكه نفت قابل برداشت در اختيار ايران باشد.

به گزارش شانا، ميدان هاي سپهر و جفير سال ۱۹۷۶ 
ميلادي با حفر چاه شماره يك جفير كشف شدند. اين 
ميدان ها در بخش شمالي حوزه رسوبي دشت آبادان در 
جنوب غربي استان خوزستان و حدود ۶۰ كيلومتري 
غرب اهواز و ۳۰ كيلومتري جنوب سوس��نگرد واقع 
ش��ده اند و با حدود ۲۳ كيلومتر طول و ۲۷ كيلومتر 

عرض حدود ۳۵۲ كيلومتر مربع مساحت دارند.
مقدار نفت درجاي اين ميدان ها ۵.۴ ميليارد بش��كه 
و نفت قابل اس��تحصال ۴۵۰ ميليون بش��كه برآورد 
مي ش��ود. نفت اين ميدان ها در مخزن اي��لام از نوع 
س��نگين و با درجه API ۲۰ و در مخزن فهليان نفت 

سبك با درجه API ۴۳ است.
با وجود پيچيدگي هاي كار اما با روي كار آمدن دولت 
سيزدهم توس��عه اين ميدان ها شتاب معناداري پيدا 
كرد و سرانجام مرحله نخست اين ميدان به بهره برداري 

رسيد. از ديگر اهداف اين طرح اشتغال نزديك به ۳۰۰۰ 
نفر نيروي كار به صورت مستقيم در مراحل توسعه و 
توليد است، همچنين بومي سازي فناوري هاي شكافت 
هيدروليكي و حفاري افقي با دس��تگاه RSS در طول 

دوره توسعه هدف گذاري شده است.
 )Green( با آغاز فرآيند توليد از اين مي��دان  جديد
و ادامه س��رمايه گذاري ش��بكه بانكي و شركت هاي 
اكتش��اف و تولي��د )E&P( در فعاليت هاي توس��عه 
ميدان ها گام مهمي در مسير افزايش توليد نفت خام 

در كشور برداشته مي شود.
هم اكنون ظرفيت توليد روزانه ۵۰ هزار بشكه نفت از 

اين ميدان ها فراهم شده كه بيش از تعهد اوليه است.
تولي��د اولي��ه از ميدان ه��اي نفتي س��پهر و جفير، 
نمونه عملي تحقق ش��عار س��ال و فتح عميق ترين و 
پرچالش ترين لايه نفتي ايران با تكيه بر مديريت، دانش 
و سرمايه ايراني است كه نه تنها زمينه توسعه منطقه 
غرب كارون را فراهم مي كند، بلكه نويدبخش تحقق 
افزايش توليد نفت كشور با همت مردان و زناني است 
كه در مسير رشد و توسعه پايدار كشور تلاش مي كنند.

رویداد

جوابیه
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۷۰ درصد توليد برق اروپا 
تجديدپذير مي شود

بيشتر كشور هاي اروپايي به ويژه در سه سال اخير 
و باتوجه به مشكلات فراواني كه توليد برق از محل 
سوخت هاي فسيلي برايش��ان ايجاد كرده است، 
مصمم شده اند تا توليد برق از طريق سوخت هاي 
فس��يلي را در يك برنامه ريزي زمان بندي شده به 
حداقل برس��انند. به گزارش ايلن��ا از وزارت نيرو، 
۱۰ كشور اروپايي كه بيش از ۶۰ درصد از ظرفيت 
توليد برق اين اتحاديه را تشكيل مي دهند، متعهد 
شدند تا س��ال ۲۰۳۵ ميلادي توليد برق از طريق 
سوخت هاي فس��يلي را به صفر برسانند. بر اساس 
 »Beyond Fossil Fuels« مطلبي كه تارنماي
منتشر كرد، ده كش��ور اتريش، بلژيك، دانمارك، 
فرانسه، آلمان، يونان، ايتاليا، ليتواني، لوكزامبورگ 
و هلند متعهد شده اند كه نيروگاه هاي فسيلي خود 
را تا سال ۲۰۳۵ از مدار خارج كنند. اين ۱۰ كشور 
مي خواهند تا پايان قرن از افزايش بيش از ۱.۵ درجه 
سانتي گراد دماي جهان جلوگيري كنند و در اين 
بين اتريش، دانمارك، ليتوان��ي و لوكزامبورگ به 
صراحت متعهد شده اند تا توليد سوخت هاي فسيلي 
را با انرژي هاي تجديدپذير جايگزين كنند. بر اساس 
گزارش»reneweconomy.com«، سه عضو 
ديگر اتحاديه اروپا يعني پرتغال، روماني و سوئد نيز 
با اينكه تعهدات مشابهي را پذيرفته اند، اما خود را 
ملزم به صفر رساندن سوخت هاي فسيلي تا سال 
۲۰۳۵ نمي دانند و اگر اين سه كشور نيز با ۱۰ كشور 
ديگر همراه شوند، بيش از ۷۰ درصد برق اتحاديه 
اروپا تا سال ۲۰۳۵ با منابعي جز سوخت هاي فسيلي 

به ويژه انرژي هاي تجديدپذير توليد خواهد شد. 

جوابيه سازمان بيمه سلامت 
ايران به گزارش »تعادل«

سردبير محترم روزنامه تعادل
با سلام و احترام

با توج��ه ب��ه درج مطلب��ي در روز چهارش��نبه مورخ 
 ۱۴۰۲/۱۲/۲آن رسانه وزين و مردمي با موضوع »كسري 
بودجه دولت عامل اصلي كمبود دارو« خواهشمند است 
دستور فرماييد تا مطلب فوق جهت تنوير افكار عمومي 

در آن رسانه وزين و مردمي منعكس گردد.
جوابيه سازمان بيمه سلامت ايران

به استحضار مي رساند؛ با توجه به موارد عنوان شده در 
روزنامه تعادل در خصوص س��لامت مردم موارد ذيل 

جهت بهره برداري لازم اعلام مي گردد: 
مبلغ و ن��رخ يارانه ارزي هر يك از داروها بر مبناي ابلاغ 
مكتوب سازمان غذا و دارو در سامانه هاي سازمان لحاظ 
گرديده و مبناي عملكرد قرار مي گيرد و ليكن تعيين 
قيمت داروها تأمين )مشتمل بر توليد يا واردات( و توزيع 
دارو در بازار دارويي كشور، در حيطه اختيارات و وظايف 
اين س��ازمان قرار ندارد. ذكر اين نكته ضروريست كه 
تعهدات دارويي سازمان بر مبناي كتاب فهرست خدمات 
بيمه هاي سلامت ابلاغي از سوي دبيرخانه شوراي عالي 
بيمه سلامت برقرار مي باشد و در راستاي حمايت مالي، 
بيشتر بر اساس اساسنامه صندوق بيماري هاي خاص 
و صعب العلاج مصوب هيات محترم وزيران به شماره 
۱۱۲۰۵۷ت۵۹۸۸۰ ه� م��ورخ۱۴۰۱/۶/۲۷  )تصوير 
پيوست(، اقلام دارويي خارج از فهرست تعهدات بيمه 
پايه و نيز سهم مازاد هزينه داروي اين بيماران از محل 
اعتبارات صندوق مذك��ور، در قالب بس��ته داروهاي 
ابلاغي توس��ط معاونت محترم درمان وزارت متبوع و 
مبتني بر ضوابط مندرج در اساس��نامه داراي پوشش 
مي باشند. بررسي و توسعه بسته هاي دارويي بيماران 
خاص و صعب العلاج به طور مستمر در حال انجام است 
و در راستاي محافظت مالي مناسب تر، مطابق تبصره 
ماده ۹ اساسنامه مذكور، امكان مساعدت به مشمولين 
نيازمند، برابر ضوابط اعلامي از سوي وزارت متبوع فراهم 
گرديده اس��ت كه اين موارد، شامل پرداخت بخشي از 
هزينه اقلام دارويي خارج از بسته هاي ابلاغي مبتني بر 
مفاد دستورالعمل ها و شيوه نامه هاي موجود مشتمل 
بر داروهاي تك نس��خه اي و خارج از فارماكوپه دارويي 

كشور مي باشد.
سعيد عطايي پور- رييس مركز

توليد نفت ایران با بهره برداري از ميدان هاي سپهر و جفير ۵۰ هزار بشكه  افزایش یافت

نرخ برق صنایع فولاد و پتروپالایشگاهي دو برابر شد

آغاز توليد طلاي سياه از جوان ترين ميدان نفتي ايران

آغاز اصلاح يارانه انرژي صنايع انرژي بر براي حل ناترازي

پاكستان در یك قدمي واردات گاز از ایران

به اعتقاد كارشناسان، افزايش دو برابري تعرفه قبض برق 
صنايع فولاد و پتروپالايشگاهي با قدرت قراردادي ۲ مگاوات 
و بيشتر براي بهمن ماه س��ال جاري كه به ۱۲۰۰ تومان 

به ازاي هر كيلووات ساعت رسيده، امري منطقي است.
قبض برق صنايع فولاد و پتروپالايشگاهي از ارديبهشت تا 
دي ماه به صورت علي الحساب صادر شده بود و طبق مصوبه 
وزارت نيرو بهاي برق مشتركان اين صنايع در كل اين دوره 
نيز بايد بر اساس تعرفه ۱۲۰۰ تومان به ازاي هر كيلو وات 
ساعت پرداخت شود. پيش از اين، بهاي برق اين صنايع 
۶۰۰ تومان به ازاي هر كيلووات ساعت بوده است. در واقع، 
بخشنامه تعرفه برق صنايع عطف بماسبق شده و صنايع 
پتروپالايشگاهي بايد بهاي برق از ارديبهشت تاكنون را بر 
اساس نرخ جديد پرداخت كنند. در اين باره يك كارشناس 
حوزه انرژي به ايس��نا گفت: در يك زمان طولاني بخش 
مهم��ي از محصولات اين صنايع به ن��رخ ارزي به فروش 
مي رفت و به همين نسبت در بازار داخلي با يك ضريبي از 
نرخ هاي جهاني قيمت گذاري صورت مي گرفت، در حال 
حاضر نيز حساب هاي شركت هاي پالايشي به  نحوي است 
كه نرخ هاي نفت  خام تحويلي به اينها با حساب صادراتي 

و فوب خليج فارس محاسبه مي ش��ود و تسويه حسابي 
كه شركت پالايش و پخش با آنها مي كند، بر مبناي فوب 
خليج فارس است و مابه التفاوت آن به نوعي حساب سازي 
مي شود و در نقدينگي نقش دارد. اميرمحمد اسلامي با 
بيان اينكه شاهد بوديم كه بسياري از صنايع كشور از جمله 
پتروشيمي ها، صنايع فولاد و برخي از صنايع فلزي و برخي 
معادن و بسياري از خام فروش ها از محصولات كشاورزي 
تا مواد معدني قيممت عرض��ه محصول را با قيمت هاي 
نزديك جهان��ي در بازار داخل عرضه و بخ��ش زيادي از 
محصولات را صادر و درآمد ارزي كسب مي كردند، گفت: 
در سال هاي گذشته اين صنايع و بنگاه ها يكي از لابي هاي 
قدرتمند متقاضي براي افزايش نرخ ارز در كش��ور بودند. 
اين كارش��ناس حوزه انرژي افزود: زماني  كه اين گروه ها 
سودهاي كلاني را جدا از مساله افزايش توليد و بهره وري 
به دست آوردند و نهايتا صنايع با تغيير نرخ ارز سود بسياري 
را به دست آوردند، اكنون و در اين شرايط انصاف، عدالت 
و منطق حكم مي كند و طبيعي است شركت هايي كه از 
انرژي ارزان استفاده مي كنند و بنگاه هايي كه متقاضي دائم 
افزايش ارز و افزايش قيمت محصولات خود هستند، نبايد 

انرژي ارزان به اين بخش داده شود. اسلامي با بيان اينكه 
انرژي ارزان زماني منطق داش��ت كه به لحاظ ملاحظات 
ملي و پايين نگه  داشتن سطح قيمت نهاده هاي توليد در 
بازارهاي داخلي به قصد رونق بخشي به صنايع پايين دستي 
و توليد و رفاه جامعه باش��د، گفت: شرط ديگر تحقق اين 
امر اين است كه محصولات ارايه شده با قيمت تمام شده 
متناسب با قيمت ارزان انرژي باشد و در بازارهاي داخلي 
محصول با س��ود متعارف عرضه ش��ود و در حوزه ارز نيز 
تقاضايي براي افزايش قيمت نداشتند. به گفته وي، زماني 
كه برخي از بنگاه ها فشار ايجاد مي كنند و متقاضي اين 
هس��تند كه محصولات خود را با قيمت جهاني در بازار 
داخلي عرضه كنند و ارز حاص��ل از صادرات را با حداكثر 
قيمت به فروش برسانند، از چارچوب حمايت از اقتصاد 
ملي و رفاه از س��طح ملي خارج مي شوند چراكه فقط به 
خودش��ان فكر مي كنند، در نتيجه ضرورتي وجود ندارد 
كه انرژي ارزان به آنها داده شود البته انتظار اين وجود دارد 
كه دولت مهلت هايي را بگذارد، هرچند كه تعرفه درنظر 
گرفته شده رقم بالايي نيست. اين كارشناس با بيان اينكه 
باتوجه به قيمت تمام شده برق، افزايش تعرفه لحاظ شده 

هزينه بالايي نيست و براي بنگاه هاي اقتصادي با چنين 
سياس��تي نبايد حمايت هاي دولتي اين چنيني وجود 
داشته باشد، تاكيد كرد: بخش بزرگي از الزامات افزايش 
قيمت انرژي به افزايش قيمت ارز مربوط مي شود، در تمام 
پروژه هاي نفتي و گازي مصرف فولاد بس��يار زياد است و 
فولاد ركن احداث و ايجاد صنايع نفت  و گاز اس��ت و اگر 
قرار باشد قيمت فولاد يا برخي از محصولات پتروشيمي 
افزايش يابد، طبيعتا قيمت تمام شده محصول انرژي نيز 
افزايش مي يابد و براي جبران اين هزينه و پابرجا بودن آن 
صنعت، آن  هم بايد قيمت خود را افزايش دهد. اسلامي 
با بيان اينكه به طور كلي هيچ زمان سياست هاي قيمتي 
به تنهايي موثر نبوده و در كنار آن بايد سياست هاي غير 
قيمتي، فرايندي و فناوري به كار گرفته شود و لازم است كه 
صنايع به سمت پروژه هاي توسعه اي بروند و سياست هاي 
كاهش مصرف انرژي را لحاظ كنند، اظهار كرد: توجه به 
موضوعات بهينه س��ازي و بهره وري انرژي اهميت دارد و 
دولت نيز بايد ب��ا مهلت هاي چندماهه كمك كند كه به 
شرط ورود به موضوع بهينه سازي مهلت دريافت كنند تا 

بتوانند خود را با شرايط جديد تطبيق دهند.

رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: طرف 
پاكستاني بايد متناسب به الزامات و تعهداتي كه پذيرفته 
كارهايي را انجام دهد. به نظر مي رسد مواضع جديد اين 
كش��ور در زمينه توس��عه خط جدي بوده كه به دليل 

الزامات قراردادي و معضل تامين انرژي است.
محدص��ادق ج��وكار در گفت وگو با ايلن��ا، در ارزيابي 
اظه��ارات جديد مقامات پاكس��تان مبن��ي بر اجراي 
خط لوله براي دريافت گاز از ايران اظهار داشت: طبق 
الزامات ق��راردادي با توجه به پايان مهلت قراداد طرف 
پاكستاني بايد متناسب به الزامات و تعهداتي كه پذيرفته 
كارهاي��ي را انجام دهد دوم اينكه با تمام اين اوصاف به 
نظر مي رسد مواضع جديد اين كشور در زمينه توسعه 
خط جدي باشد و اين هم به دليل الزامات قراردادي و 
هم به دليل اينكه پاكستان با معضل تامين انرژي روبرو 
مي شود، اكنون اين كشور به شدت نسبت به قيمت گاز؛ 
نوسانات اقتصادي پيدا كرده يعني هر قدر قيمت بالاتر 
باشد نوسانات حوزه صنعت اين كشور هم بيشتر است. 
زيرا وقتي قيمت گاز افزايش مي يابد احتمالا يك سوم 
كالاهاي صنعتي اين كش��ور از بازار خارج ش��ود و در 
مقابل وقتي هم كه قيمت كاهش پيدا مي كند به سود 

اين كشور است.
وي اف��زود: اكنون كه قيمت كاهش پيدا كرده اگر با ما 
قرارداد ترم داشت به سودش بود، با قراردادهاي اسپات 
با نرخ ۸ دلار مي توانست گاز را دريافت كند كه البته اين 

قيمت بالاي نرخ قرارداد اس��ت، در صورتي كه قيمت 
قراردادي ارزان تر و باثبات تر است، به طوري كه پارسال به 
يك باره يك سوم صنعت اين كشور تحت الشعاع قيمت 

بالاي گاز قرار گرفت.
رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: مشكل 
اصلي در اين كشور علاوه بر قيمت؛ موضوع تامين گاز 
است، پاكس��تان پارس��ال عرضه كننده نداشت چون 
مشكل تعيين بودجه داشتند و قيمتي را كه براي واردات 
ال ان جي در نظر گرفته بودند نمي توانستند بالا ببرند 
چون كس��ري بودجه پيدا مي كردند و با قيمت پايين 
كسي حاضر بود به اين كشور ال ان جي بفروشد. نتيجه 
اينكه اكنون هم الزامات ق��راردادي و هم واقعيت هاي 
بازار پاكستان را الزام مي كند كه اين بار جديت بيشتري 

را براي دريافت گاز از ايران داشته باشد.
وي تاكيد كرد: در هر حال ما دنبال بدبيني نيس��تيم، 
ضمن اينكه ب��ا توجه به پيروزي ش��هباز در انتخابات 
اين كشور كه به نظر مي رسد كه روابط خوبي با امريكا 
دارد؛ مقامات پاكستاني مباحثي مطرح كرده اند كه از 
امريكا معافيت مي گيرند، هرچند قرارداد ما با اين كشور 
مربوط به نوامب��ر ۲۰۱۲ و زمان اوج تحريم بوده يعني 
مي دانستند ما تحريم هستيم، اكنون به نظر مي رسد 
پاكستان ابزارهايي براي اخذ معافيت در اختيار دارند، 
البته آن زمان كشورهايي مثل عراق و تركيه اين معافيت 
را اخذ كردند و اگر پاكستان تاكنون اين كار را نكرده به 

نوعي سهل انگاري كرده و اين ربطي به قرارداد ما ندارد 
چون ما قرارداد لازم الاجرا داريم. جوكار درباره اجراي 
خط لوله تركمنستان نيز تصريح كرد: تركمنستان بايد 
خط لوله را از افغانس��تان عبور دهد در شرايط كنوني 
هيچ شركت بين المللي حاضر نيست اجراي پروژه در 
افغانستان و همكاري با طالبان كه شناسه بين المللي 
ندارد را تامين مالي كند. به عبارت ديگر بانك توس��عه 
آسيايي حاضر نيس��ت پروژه اي را تامين مالي كند كه 
احتمال عدم بازگش��ت پول و وام وجود دارد و به جايي 
هم نمي توان شكايت كند، طبيعتا بسياري از نهادهاي 
بين المللي خط لوله تركمنستان به افغانستان و پاكستان 

را تامين مالي نمي كنند.
وي گفت: پاكستان از مدت ها قبل دنبال اجراي خط از 
تركمنستان براي تامين نياز مناطق شمالي كشورش 
بوده است و گاز ايران از گوادر به نواب شاه و بندر كراچي 
منتقل خواهد شد و بخش زيادي را هم به مناطق شمالي 
ارسال مي كند، در هر حال مشكل خط لوله تاپ مشكل 
امكان پذيري و احتمال وقوع است وگرنه از مدت ها قبل 
اين پروژه امكان اجرا داشت. ضمن اينكه تركمنستان در 
قيمت گذاري هم دست و دل بازتر عمل كرده اما مشكل 
اصلي مسير است. به نظر مي رسد تا زماني كه طالبان 
به شناسه بين المللي ندارد بانك توسعه اسلامي در اين 
پروژه سرمايه گذاري نمي كند و از سوي ديگر از شواهد 

پيداست پاكستان براي دريافت گاز ايران جدي است.
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افزايش ظرفيت ذخيره سازي 
گاز در سال هاي ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴

مديرعامل شركت مهندسي و توسعه گاز ايران گفت: 
انتظار ما اين اس��ت كه تا پايان س��ال ۱۴۰۳ ش��اهد 
بهره برداري از فاز دوم توس��عه ميدان سراجه و تا پايان 
سال ۱۴۰۴ شاهد بهره برداري از فاز دوم ميدان شوريجه 
باشيم. رضا نوش��ادي، مديرعامل شركت مهندسي و 
توس��عه گاز ايران در گفت وگو با تسنيم، اظهار داشت: 
۲ ميليارد مترمكع��ب براي ش��وريجه و يك ميليارد 
مترمكعب براي سراجه از قبل ظرفيت ذخيره سازي گاز 
ايجاد شده بود؛ به عبارتي براي ۴ ماهه سرد امسال، حدود 
۲.۵ تا ۳ ميليارد مترمكعب ظرفيت برداشت گاز از دو 
مخزن ذخيره سازي شوريجه و سراجه در اختيار داشتيم.

وي افزود: فاز ۲ ميدان ش��وريجه و فاز ۲ ميدان سراجه 
به همراه سه ميدان بانكول، مختار و قزل تپه، در برنامه 
توسعه ظرفيت ذخيره س��ازي گاز كشور قرار دارند كه 
متولي اقدام ه��اي بالادس��تي در ميدان هاي بانكول، 
مختار و قزل تپه، شركت ملي نفت ايران است. نوشادي 
در خصوص آخرين وضعيت توسعه فاز ۲ ميدان شوريجه 
گفت: با توسعه ذخيره سازي گاز در ميدان شوريجه و 
تكميل فاز دوم آن، ظرفيت ذخيره سازي در اين ميدان 
از ۲ ميليارد مترمكعب به ۴ ميليارد مترمكعب افزايش 
مي يابد كه اين طرح توس��عه اي، هم اكنون پيشرفت 
فيزيكي ۳۵درصدي در اج��را دارد. وي ادامه داد: فاز ۲ 
سراجه هم پيمانكار دارد، اين پروژه به پيشرفت فيزيكي 
۴۰درصدي رس��يده و با تكميل فاز ۲ ميدان سراجه، 
ظرفيت ذخيره س��ازي گاز در اين پروژه از يك ميليارد 
مترمكعب به ۱.۵ ميلي��ارد مترمكعب افزايش خواهد 
يافت. مديرعامل شركت مهندسي و توسعه گاز ايران 
خاطرنشان كرد: انتظار ما اين اس��ت كه تا پايان سال 
۱۴۰۳ شاهد بهره برداري از فاز دوم توسعه ميدان سراجه 
و تا پايان سال ۱۴۰۴ شاهد بهره برداري از فاز دوم ميدان 

شوريجه باشيم.

قيمت طلاي سياه پس رفت

نفت خام، معاملات روز جمعه را در قيمت پايين تري 
به پايان برد و تحت تاثير نگراني بازار نسبت به دورنماي 
تقاضاي چين، به كاهش هفتگي تن داد. بهاي معاملات 
نفت برنت با ۸۸ سنت معادل ۱.۱ درصد كاهش، در ۸۲ 
دلار و ۸ س��نت در هر بشكه بسته شد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۹۲ سنت معادل ۱.۲ 
درصد كاهش، در ۷۸ دلار و ۱ سنت در هر بشكه بسته 
ش��د. نفت برنت براي كل هفته، ۱.۸ درصد و شاخص 
نفت امريكا، ۲.۵ درصد كاهش داشت. دنيس كيسلر، 
 BOK Financial نايب ريي��س بازرگاني ش��ركت
گفت: در حالي كه با توجه به محدوديت عرضه اوپك و 
تحريم هاي روسيه كه صادرات اين كشور را كند كرده 
اس��ت، ميزان عرضه  به بازار، پايين  باقي مانده است اما 
به نظر مي رسد تقاضاي چين ضعيف شده و تقاضا در 
فصل رانندگي امريكا هنوز ش��روع نشده است. چين 
هفته گذش��ته، هدف رشد اقتصادي حدود ۵ درصد را 
براي سال ۲۰۲۴ تعيين كرد كه بسياري از تحليلگران 
مي گويند بدون محرك هاي بيشتر، هدف بلندپروازانه اي 
است. داده هاي منتشره در پنجشنبه گذشته، نشان داد 
واردات نفت به چين در دو ماه اول س��ال در مقايسه با 
مدت مشابه سال ۲۰۲۳، افزايش يافته است، اما نسبت 
به ماه هاي قبل، كمتر بوده و روند خريد كمتر توس��ط 
بزرگ ترين خريدار نفت در جهان، ادامه يافته اس��ت. 
در بخش عرضه، اعضاي اوپك پلاس يكشنبه گذشته، 
توافق كردند كاهش توليد داوطلبانه نفت به ميزان ۲.۲ 
ميليون بشكه در روز را در سه ماهه دوم تمديد كنند و در 
بحبوحه نگراني ها از رشد جهاني و افزايش توليد خارج از 
گروه، از بازار حمايت بيشتري به عمل آورند. با اين حال، 
بر اساس داده ها و تحقيقات شركت »ريستاد انرژي«، 
توليد نفت در كش��ورهاي اوپك پلاس در فوريه، ۲۱۲ 
هزار بشكه در روز نسبت به توليد ژانويه افزايش يافت.  در 
همين حال شركت خدمات انرژي بيكر هيوز روز جمعه 
اعلام كرد شركت هاي انرژي امريكا درهفته گذشته، 
تعداد دكل هاي نفتي را كه معياري براي ارزيابي توليد 
آينده است، با دو حلقه كاهش، به ۵۰۴ حلقه رساندند 
كه پايين ترين ميزان از ۲۳ فوريه، است. بازارهاي نفت، 
سيگنال هايي را در خصوص زمان كاهش احتمالي نرخ 
بهره در امريكا و اتحاديه اروپا در دو روز معامله گذشته 
دريافت كردند. كاهش نرخ بهره مي تواند با تقويت رشد 
اقتصادي، تقاضا براي نفت را افزايش دهد. آمار رسمي 
نشان داد اقتصاد امريكا در فوريه، ۲۷۵ هزار شغل جديد 
ايجاد كرده كه فراتر از پيش بيني تحليلگران از رشد ۲۰۰ 
هزار شغل در نظرسنجي رويترز بود. اما نرخ بيكاري هم 
افزايش يافت و رشد دستمزدها كاهش يافت كه نشان 
مي دهد اقتصاد امريكا ممكن است كند شود كه گزينه 
كاهش نرخ بهره پيش بيني شده در ژوئن از سوي فدرال 
رزرو را روي ميز نگه مي دارد. جروم پاول، رييس فدرال 
رزرو امريكا، پنجشنبه گذشته گفت: بانك مركزي تا 
كسب اطمينان از كاهش تورم به اندازه كافي براي شروع 
كاهش نرخ بهره، فاصله زيادي ندارد.  بر اساس گزارش 
رويترز، فرانسوا ويلروي دو گالهو، رييس بانك مركزي 
فرانسه و سياست گذار بانك مركزي اروپا، گفت: بانك 
مركزي اروپا احتمالا از آوريل تا ژوئن، كاهش نرخ بهره 

را آغاز خواهد كرد.



بورس هفته اخير بالاخره توانست يك تكان اساسي 
بخورد و بسياري از كارشناسان عقيده دارند كه اين 
هفته نيز بورس مي تواند شرايط خوبي داشته باشد و 
در نهايت بازار سرمايه روزهاي انتهايي سال بازدهي 
مثبتي را برجاي بگ��ذارد. در اولين روزكاري هفته 
تالار شيشه اي معاملات روندي مثبت به خود گرفت 
و توانست تا حدودي پرتفوي سهامداران را سبز كند.

روز گذش��ته تمامي بازارهاي مال��ي روند صعودي 
داشتند و هر يك به نوبه خود توانستند ركوردشكني 
كنند؛ اما مس��اله اينجاست كه قيمت دلار بازار آزاد 
تقريبا پس از ساعت 11 مي آيد كه خود اين موضوع 
به زيان بازار س��رمايه است. چراكه معاملات بورس 
از س��اعت 9 الي 12 و 30 دقيقه است و قيمت دلار 
ساعت 11 در روز معاملاتي نمي تواند تاثير بسزايي 
داش��ته باش��د و تنها تاثير اين افزايش در روزهاي 
معاملات��ي بعدي اجرايي مي ش��ود. به زبان س��اده 
مي توان گفت كه مشخص ش��دن قيمت دلار پس 
از ساغت 11 صبح منطقي نيس��ت و تعادل بازارها 

خصوصا بورس را برهم مي زند.
قيمت دلار در روز اخير در محدوده 60 هزار تومان 
نوسان كرد و برخي از كارشناسان پيش بيني كرده اند 
كه اين هفته حداقل افزايش دو الي سه هزار توماني 
خواهد داش��ت. پيام الياس كردي، كارشناس بازار 
سرمايه درخصوص قيمت دلار و تاثير آن روي بورس 
نوشت: » بازار سرمايه براي سقف قبلي در محدوده 
دو ميليون و ۵00 هزار واحدي، نياز به محرك هايي 
همچون دلار حدود 6۵ ه��زار تومان به بالا دارد. در 
حال حاضر، ام��ا بازار انرژي لازم ب��راي فتح قله دو 
ميلي��ون و ۵00 هزار واحدي را ندارد. در رابطه با دو 
فاكتور ديگر يعني تصميمات شبانه و نرخ بهره بانكي 
هم فكر نمي كنم اتفاق ويژه اي براي آنها رخ دهد و به 

همان منوال سابق، ثابت باقي بمانند.«
به ج��ز اين موارد قرار اس��ت در اين هفته يعني 21 
اسفند ماه مجيد عش��قي با رياست سازمان بورس 
و اوراق به��ادار خداحافظ��ي كن��د و مديري جديد 
جايگزين وي شود. برخي از فعالان بازار سرمايه اين 
موضوع را مثبت ش��مرده اند و در صفحات مجازي 
خود نوشته ايم كه تغيير مديريت مي تواند به شرايط 

بورس كمك كند.
بررسي ها نشان مي دهد كه عشقي نسبت به مديران 
سابق س��ازمان بورس عملكرد مثبتي قابل توجهي 
نداش��ت و به اغل��ب وعده هاي خود عم��ل نكرده و 
همين موضوع باعث شد كه سرمايه گذاران نيز اعتماد 
كمتري نسبت به بدنه سازمان بورس و مديران داشته 
باشند. در نهايت و براساس پيش بيني كارشناسان 
به نظر مي رس��د كه تا پايان سال شرايط نسبتا قابل 

توجهي را براي تالار شيشه اي متصور باشيم. 
البته نبايد فراموش كرد كه شرايط به رييس جديد 
نيز بس��تگي دارد كه چه رزومه و فعاليت هايي براي 
خود تا امروز رقم زده و چه عملكرد مثبتي مي تواند 
براي بازار س��رمايه و بهبود و توسعه اين بازار داشته 
باشد. اكنون بازار سهام نياز به يك شوك مثبت دارد 
كه رييس جديد مي تواند اين شوك جديد را به بازار 
سرمايه تزريق كند. طي 30 ماه رياست مجيد عشقي 

چندين بار شايعه استعفاي وي به گوش رسيده بود 
كه در اين مدت نام هايي چون محمد فطانت، ابوذر 
سروش، محمدرضواني فر ميثم فدايي، عبده تبريزي 
به عنوان جايگزين وي نام برده ش��ده كه اغلب اين 
اف��راد روزمه قاب��ل قبولي در حوزه ب��ورس دارند و 
بايد ديد چه كس��ي بر تخت رياست سازمان بورس 
تكيه مي زند و آن زمان به آس��اني مي توان شرايط و 
برنامه ها پيش بيني كرد و به نوعي بازار تكليف خود 

را مشخص مي كند.
درحال حاضر فشار روي بازار سهام بسيار زياد است؛ 
اما متاسفانه دولت س��يزدهم، كابينه اقتصادي اين 
دولت و اكثر مديران س��ازمان بورس به فكر كاهش 
اين فشار نيستند و هر روز با تصميم و برنامه اي جديد 
در تلاش اند تا نقدينگي را از س��مت بورس به ساير 
بازارهاي موازي هدايت كنند كه ش��ايد اين هدايت 
براي جذب نقدينگي و برنامه هاي توسعه اي است؛ 
اما زيان اصلي متوجه بورس است و مديران سازمان 
بورس كاري براي ترميم ب��ورس نمي كنند و حتي 

عقيده دارند كه شرايط بازار خوب است. 
درست است اغلب س��هام در كف قيمتي خود قرار 
دارند و خريد س��هام براي مدت زمان ميان مدت و 
بلندمدت سوددهي بس��يار خوبي براي سهامداران 
دارد؛ اما مس��اله اينجاست كه عدد شاخص با ارزش 
ريالي و دلاري )ارزش هاي روزانه، هفتگي و ماهانه( 
مطابقت ندارد و تنها ش��اخص و صنايع بازار هر يك 
مسيري جداگانه را طي مي كنند و اين موضوع علتي 
براي كاهش اعتماد و عدم ورود نقدينگي به چرخه 

معاملات مي شود.
ذكر اين نكته نبايد فراموش شود كه تمامي اين موارد 

پيش بيني است و بايد مسير بازار سرمايه را ديد كه به 
كدامين سو مي رود؛ چراكه از سال 1399 بورس تهران 

به يك بازار غيرقابل پيش بيني تبديل شده است.

    نوسان قيمت طلاي سياه
بهاي معاملات نفت برنت با ۸۸ سنت معادل 1.1 درصد 
كاهش، در ۸2 دلار و ۸ س��نت در هر بشكه بسته شد. 
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 92 
سنت معادل 1.2 درصد كاهش، در ۷۸ دلار و 1 سنت 
در هر بشكه بسته شد. نفت برنت براي كل هفته، 1.۸ 
درصد و شاخص نفت امريكا، 2.۵ درصد كاهش داشت. 
 BOK دنيس كيس��لر، نايب رييس بازرگاني شركت
Financial گفت: در حالي كه با توجه به محدوديت 
عرضه اوپك و تحريم هاي روسيه كه صادرات اين كشور 
را كند كرده است، ميزان عرضه  به بازار، پايين  باقي مانده 
است اما به نظر مي رسد تقاضاي چين ضعيف شده و 
تقاضا در فصل رانندگي امريكا هنوز شروع نشده است.

چين هفته گذش��ته، هدف رش��د اقتصادي حدود ۵ 
درصد را براي س��ال 202۴ تعيين كرد كه بسياري از 
تحليلگران مي گويند بدون محرك هاي بيشتر، هدف 
بلندپروازانه اي است. داده هاي منتشره در پنجشنبه 
گذشته، نشان داد واردات نفت به چين در دو ماه اول 
سال در مقايس��ه با مدت مشابه سال 2023، افزايش 
يافته است، اما نس��بت به ماه هاي قبل، كمتر بوده و 
روند خريد كمتر توس��ط بزرگ ترين خريدار نفت در 
جهان، ادامه يافته است. در بخش عرضه، اعضاي اوپك 
پلاس يكشنبه گذش��ته، توافق كردند كاهش توليد 
داوطلبانه نفت به ميزان 2.2 ميليون بش��كه در روز را 
در سه ماهه دوم تمديد كنند و در بحبوحه نگراني ها 

از رش��د جهاني و افزايش توليد خارج از گروه، از بازار 
حمايت بيشتري به عمل آورند. با اين حال، بر اساس 
داده ها و تحقيقات شركت »ريستاد انرژي«، توليد نفت 
در كشورهاي اوپك پلاس در فوريه، 212 هزار بشكه 
در روز نسبت به توليد ژانويه افزايش يافت. در همين 
حال شركت خدمات انرژي بيكر هيوز روز جمعه اعلام 
كرد شركت هاي انرژي امريكا درهفته گذشته، تعداد 
دكل هاي نفتي را كه معياري براي ارزيابي توليد آينده 
اس��ت، با دو حلقه كاهش، به ۵0۴ حلقه رساندند كه 
پايين ترين ميزان از 23 فوريه، اس��ت. بازارهاي نفت، 
سيگنال هايي را در خصوص زمان كاهش احتمالي نرخ 
بهره در امريكا و اتحاديه اروپا در دو روز معامله گذشته 
دريافت كردند. كاهش نرخ بهره مي تواند با تقويت رشد 

اقتصادي، تقاضا براي نفت را افزايش دهد.
آمار رسمي نش��ان داد اقتصاد امريكا در فوريه، 2۷۵ 
هزار ش��غل جديد ايجاد كرده كه فراتر از پيش بيني 
تحليلگران از رش��د 200 هزار ش��غل در نظرسنجي 
رويترز بود. اما نرخ بيكاري هم افزايش يافت و رش��د 
دستمزدها كاهش يافت كه نش��ان مي دهد اقتصاد 
امريكا ممكن است كند ش��ود كه گزينه كاهش نرخ 
بهره پيش بيني شده در ژوئن از س��وي فدرال رزرو را 

روي ميز نگه مي دارد.
جروم پاول، ريي��س فدرال رزرو امريكا، پنجش��نبه 
گذشته گفت: بانك مركزي تا كسب اطمينان از كاهش 
تورم به اندازه كافي براي شروع كاهش نرخ بهره، فاصله 
زيادي ندارد. بر اساس گزارش رويترز، فرانسوا ويلروي 
دو گالهو، رييس بانك مركزي فرانسه و سياست گذار 
بانك مركزي اروپا، گفت: بانك مركزي اروپا احتمالا 

از آوريل تا ژوئن، كاهش نرخ بهره را آغاز خواهد كرد.

بورسبازار سهام بازار سرمايه4   Sun. Mar 10. 2024    2726   یکشنبه 20 اسفند 1402     29 شعبان 1445    سال دهم      شماره

فرصت سازي بازار سرمايه
براي نهضت ملي مسكن

س�نا| مهديار اس��ماعيلي، رييس هي��ات عامل 
صندوق ملي مسكن در رابطه با بزرگ ترين معامله 
خريد فولاد براي توليد مسكن، اظهار كرد: براساس 
قانون جهش توليد مس��كن، صندوق ملي مسكن 
مكلف اس��ت به طرق مختلف نسبت به تخصيص 
و تجهيز مناب��ع مربوط به س��اخت و نهضت ملي 
مسكن اقدام كند؛ يكي از روش هاي بهينه سازي در 
عمليات س��اخت، خريد فولاد و سيمان در مقياس 
بالا به منظور بهره مندي در پروژه هاي نهضت ملي 
مسكن محسوب مي شود به نحوي كه علت اجراي 
اين مساله را مي توان نخست كوتاه سازي چرخه و 
زنجيره از معدن تا مسكن به منظور حذف واسطه ها 
و در گام بعد جلوگي��ري از افزايش نرخ محصولات 
مذكور دانست. وي افزود: به همين منظور صندوق 
ملي مسكن وارد مرحله عملياتي شد و در گام نخست 
پس از هماهنگي با ش��ركت مل��ي ذوب  آهن مقرر 
شد به مبلغ دو هزار ميليارد  تومان ميلگرد از طريق 
بورس كالا عرضه كند، با توجه به آنكه اين عرضه ها 
و تقاضاها يك امر دوجانبه مثبت اس��ت به همين 
دليل مورد استقبال توليدكنندگان قرار گرفته است. 
رييس هيات عامل صندوق ملي مسكن گفت: ديگر 
نگران انبارداري هم نيستيم زيرا اقدامات و مذاكرات 
لازم با طرف قرارداد صورت گرفته است؛ سال آينده 
نيز آمادگ��ي داريم تا روند خريد محصول مذكور را 
از طريق بورس كالا ادامه دهيم، زيرا اين امر موجب 
اشتغال آفريني، تسريع در روند تكميل پروژه ها و... 
خواهد شد. اسماعيلي تصريح كرد: سال آينده نيز 
خريد سيمان را نيز با هماهنگي  كارخانه هاي مربوطه 
از طريق بورس كالا ادامه خواهيم داد. رييس هيات 
عامل صندوق ملي مسكن در پايان، كاهش دلالي، 
واسطه ها و كنترل قيمت مسكن را مزيت »صندوق 
زمين و ساختمان و املاك و مستغلات«، برشمرد 
و اظهار داشت: صندوق ملي مسكن در تلاش است 
تا ظرفيت هاي توليد دربخش مسكن افزايش يابد. 
همچنين، طي مكاتبات صورت گرفته، صندوق ملي 
مسكن براي همكاري با سازمان بورس و اوراق بهادار 
اعلام آمادگي كرده تا در صورت امكان هش��تمين 
تابلوي فرابورس را با بهره گيري از اين دو صندوق و 

ساير ابزارهاي مالي راه اندازي كند.

شرايط نابسامان بازار پول
يكي از عوامل ركود بازار سرمايه

بورس نيوز| اميررضا اعلاباف كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص برخ��ي از تأثيراتي كه مس��ائل داخلي و 
بين المللي بر روند ب��ازار مي گذارند عنوان كرد: يكي از 
مهم ترين دلايل عدم اقبال به بازار سرمايه و كلاس دارايي 
مالي را مي توان در موضوع افزايش تنش هاي منطقه اي 
و مسائل ژئوپليتيك موجود كه منجر به تشديد سطح 
ريس��ك سيس��تماتيك و افزايش صرف ريسك بازار 
از محل ريس��ك هاي درگيري نظامي و مختل شدن 
زنجيره تامين و حمل و نقل در منطقه شده جست وجو 
كرد، كه در حال حاضر خوشبختانه از سطح اين تنش ها 
در مقايس��ه با ماه هاي گذشته تاحدودي كاسته شده 
و همچنين بخش بزرگي از نگراني ها از جمله مبحث 
كشيده شدن ايران به ميان اين درگيري ها كمرنگ و 
رفع شده اس��ت؛ لذا از اين جهت مي توان شرايط بهتر 
از قبل را براي بازار متصور بود اما عوامل كلان اقتصادي 
در بخ��ش داخلي همچنان بر خلاف ميل بازار در حال 
پيشروي هس��تند.  اين كارش��ناس بازار از مهم ترين 
دلايل ركود ب��ازار بيان كرد: به نظر مي رس��د در حال 
حاضر مهم ترين دلايل داخلي ركود در سطح بازار ها از 
جمله بازار سهام در ابتدا موضوع شرايط نابسامان بازار 
پول و سياست گذاري پولي و سپس چشم انداز نامناسب 
مباحث بودجه اي و سياست گذاري مالي به ويژه از محل 
انواع مختلف ماليات ها و سياست هاي دولتي كه منجر 
به كاهش سودآوري صنايع و تضعيف تقاضاي كل در 
سطح اقتصاد مي شود و حركت به سمت تشديد شكاف 
توليد منفي اش��اره كرد. به طور كلي با سياس��ت هاي 
فعلي پيش بيني بخش عمده فعالان اقتصادي نشان 
مي دهد اكثر صنايع و بنگاه هاي اقتصادي قادر به رشد 
سودآوري و جريانات نقدي خود مطابق با رشد سطح 
عمومي قيمت ها و تضعيف پول ملي نخواهند بود كه 
س��رمايه گذاري مولد و در بخش تولي��د را از جذابيت 
انداخته است. وي ادامه داد: همچنين ديده بان ما از بازار 
بين بانكي نشان مي دهد خالص كسري ذخاير قانوني 
در سيس��تم بانكي رو به افزايش بوده و هر هفته ركورد 
جدي��دي از ارزش ريپو )تزريق موقت( درخواس��تي 
بانك ها ثبت مي شود و همزمان با عدم پاسخ متناسب 
بانك مركزي و پافشاري بر تداوم فضاي انقباضي حاكم، 
بانك ها به سقف كريدور نرخ بهره يعني ابزار اعتبارگيري 
قاعده مند يا lending facility  بانك مركزي حمله 
كرده و شاهد رشد استفاده بانك ها از تسهيلات شبانه 
2۴ درصدي هستيم.  از طرفي اين موارد صرفا استقراض 
داراي وثيقه و پشتوانه اوراق مالي اسلامي مي باشد و با 
در نظر گرفتن شرايط فعلي و لحاظ نرخ هاي سر به فلك 
كشيده تجهيز منابع از محل جذب سپرده كه بعضا با نرخ 
جريمه اضافه برداشت در حساب جاري يعني 3۴ درصد 
برابري مي كند به نظر موج بي نظمي جديدي در نظام 
بانكي كشور با عبور كسري ذخاير از اعداد ركورد در حال 
ايجاد مي باشد. به طور كلي شرايط بازار پول و اعتبارات 
و صنعت تامين مالي نابسامان و تحت فشار جدي است 
كه اثرات آن در سطح بازار سرمايه نيز كاملا مشخص 
شده است. همچنين با رش��د نرخ ارز و فشار هزينه بر 
روي بنگاه ها با در نظر گرفتن اثر درونزايي پول مي توان 
انتظار افزايش نرخ رشد نقدينگي را داشت. به نظر بنده 
مهم ترين محرك حال حاضر بازار مي تواند موضوع مهم 
اصلاح نرخ تسعير ارز شركت ها در سامانه مبادله ارز و 
كاهش شكاف قابل توجه بيش از ۴0 درصدي ميان نرخ 
نيما و بازار آزاد باشد كه منجر به انطباق بيشتر درآمد 
شركت ها با واقعيت هاي اقتصادي شده و بر روي تابلوي 

سهام نيز با اصلاح انتظارات سرمايه گذاران موثر باشد.

سهام پرسپوليس در وضعيت قرمز
همشهري| دولت مي خواهد سهام پرسپوليس 
را به جاي بدهي هايش ب��ه تامين اجتماعي بدهد 
اما تامين اجتماعي مي گويدس��هام پرس��پوليس 
را نمي خواهد. آنطور كه مدي��ركل نظارت بر امور 
ش��ركت هاي تأمين  اجتماعي مي گوي��د: تامين 
اجتماعي درخواستي براي خريد باشگاه پرسپوليس 
ارايه نكرده است و اين وگذاري از چاله به چاه افتادن 

است.
يكي از س��ازمان هاي عمومي غيردولتي كه طلب 
زيادي از دولت دارد و هرازگاهي مالك سهام يكي 
از ش��ركت هاي دولتي مي شود، س��ازمان تامين 
اجتماعي است. تخمين دقيقي از ميزان بدهي دولت 
به تامين اجتماعي وجود ندارد اما علي دهقان كيا، 
رييس كانون بازنشس��تگان تامين اجتماعي شهر 
تهران، آن را ۷00ه��زار ميليارد تومان اعلام كرده 
است؛ بدهي اي كه در سال هاي گذشته تا ۴00هزار 
ميليارد تومان گزارش مي شد. در چنين شرايطي 
دولت هر از گاهي در قالب بدهي هايش سهام برخي 
از شركت هاي دولتي را به تامين اجتماعي واگذار 
مي كند كه در مواردي اين شركت ها حتي زيان ده 

هم هستند.
به تازگي نيز وزارت اقتصاد در طرحي كه 2۴دي ماه 
به هيات دولت پيش��نهاد كرده است كه ۸0درصد 
سهام باشگاه پرس��پوليس بابت بدهي هاي دولت 
به سازمان تامين اجتماعي واگذار شود. قرار است 
پيش��نهاد وزارت اقتصاد در يكي از جلسات هيات 

دولت مورد بررسي قرار گيرد.
وزارت اقتص��اد پي��ش از اي��ن ارزش پايه س��هام 
پرس��پوليس را 2116ميليارد تومان تعيين كرده 
بود و اين به معناي اين است كه درصورت واگذاري 
سهام پرسپوليس به تامين اجتماعي اين ميزان از 
بدهي هاي دولت به سازمان تامين اجتماعي تسويه 
خواهد شد اما مشخص نيست رقم دقيق پيشنهادي 
دولت براي واگذاري س��هام پرسپوليس به تامين 
اجتماعي چيس��ت اما برخي خبرها حكايت از آن 
دارد كه دولت قصد دارد ارقام بيشتري را بابت اين 

تهاتر درنظر بگيرد.
از همان زمان كه بحث واگذاري سهام پرسپوليس به 
تامين اجتماعي مطرح شد اعتراض هاي مقام هاي 
مس��وول در تامين اجتماعي آغاز ش��د. نخس��ت 
عارف نوروزي، مديرعامل ش��ركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي در نامه اي كه ب��ه وزارت ورزش و 
جوانان نوشت تلويحا به اين موضوع اعتراض كرد 
و سپس كانون بازنشستگان تامين اجتماعي شهر 
تهران با اين واگذاري به دلي��ل بار مالي آينده آن و 
همچنين به دليل اينكه باشگاه داري در استراتژي 
سرمايه گذاري اين سازمان نيست، مخالفت كرد. روز 
گذشته نيز در سومين واكنش، مديركل نظارت بر 
امور شركت هاي تأمين  اجتماعي واگذاري باشگاه 
پرس��پوليس به اين س��ازمان را غيرقانوني خواند 
وگفت: بنده به عنوان فردي مس��وول در سازمان 
تأمين اجتماعي و هم فردي كه پرسپوليسي است و 
علاقه و عشق شديدي به اين تيم دارد مي گويم فارغ 
از مس��ائل قانوني، واگذاري پرسپوليس به تأمين 

اجتماعي از چاله به چاه افتادن است.
جمش��يد مهرابي افزود: اصلًا مساله خريد باشگاه 
پرسپوليس توسط سازمان تأمين اجتماعي مطرح 
نيست، بلكه پيشنهاد ش��ده كه به جاي بخشي از 
بدهي سنگين دولت به سازمان تأمين اجتماعي، 
باشگاه پرسپوليس منتقل شود. ما درخواستي براي 
خريد باشگاه پرسپوليس نداديم و اين پيشنهاد از 

سوي خود دولت است.
او ادام��ه مي دهد: س��ازمان تأمي��ن اجتماعي به 
۴۷ميليون بيمه ش��ده تعلق دارد و حق بيمه اي را 
كه دريافت مي كند، بايد به جايي ببرد كه سوددهي 
بالاتري داشته باش��د. همه مي دانيم باشگاه داري 
در اي��ران خيلي ب��ازده بالايي ندارد ت��ا ما بتوانيم 
حقوق ماهانه بازنشس��ته ها و كارگران را پرداخت 
كنيم. به گفته مهرابي ذينفعان اصلي س��ازمان كه 
بازنشستگان هستند از طريق كانون بازنشستگان 
بارها و بارها مخالفت و نگراني خود را بابت اين انتقال 

اعلام كرده اند.
آنطور كه گزارش هاي مالي پرس��پوليس نش��ان 
مي دهد اين باشگاه همچون گذشته درحال توليد 
زيان هاي سنگين اس��ت به طوري كه ميزان زيان 
اين باشگاه در 6ماهه نخست امسال 10۴ميليارد 
تومان بوده اس��ت كه اگر با همين روال ادامه پيدا 
كند زيان اين شركت در سال مالي جاري به بيش 
از 200ميليارد تومان و زيان انباشته اين شركت به 

مرز ۸00ميليارد تومان خواهد رسيد.
همه اينه��ا در حالي اس��ت كه تامي��ن اجتماعي 
هم اكن��ون با ضريب پش��تيباني ۴ ب��ه يك يعني 
۴بيمه پرداز به ازاي يك مس��تمري بگير با بحران 
كسري منابع بيمه اي روبروست و در عين حال اين 
صندوق به دليل پرداخت تسهيلات به بازنشستگان 
از محل منابع بانك رفاه هزاران ميليارد تومان بدهي 
دارد. اين ارقام به خوبي نشان مي دهد كه واگذاري 
سهام پرسپوليس به تامين اجتماعي نه تنها نفعي 
براي تامين اجتماعي ندارد بلكه پرداخت بدهي هاي 

دولت از جيب بيمه گذاران و بازنشستگان است.
نكته مهم تر اما اين اس��ت كه براساس قانون برنامه 
هفتم توسعه قرار است س��ن بازنشستگي به دليل 
بحران مالي صندوق هاي بازنشس��تگي تا 3۵سال 
افزايش يابد. استدلال دولت اين است كه كارگران 
و كارمندان بايد بيشتر كار كنند چون صندوق هاي 
بازنشس��تگي با مش��كل مالي مواجهند. در چنين 
ش��رايطي واگذاري س��هام پرس��پوليس به تامين 
اجتماعي با قانون افزايش سن بازنشستگي در تضاد 
اس��ت؛ چرا كه از يك طرف دولت سن بازنشستگي 
را به دلي��ل اص��لاح س��اختار مال��ي صندوق هاي 
بازنشستگي افزايش داده و از طرف ديگر با واگذاري 
شركت هاي زيان ده به صندوق هاي بازنشستگي خود 

در حال بدتر كردن اوضاع مالي اين صندوق هاست.

»تعادل«گزارشميدهد

تكانه هاي بورس براي سبزپوشي

ريزش سودآوري بورسي ها
هر روز شاهد انتشار صورت مالي هاي جديد در سامانه 
كدال هس��تيم كه اين صورت مالي ها نش��ان دهنده 
وضعيت شركت ها در اقتصاد كشور و بورس هستند. 
در اين گزارش وضعيت و تحليل بنيادي دو ش��ركت 
فولاد هرمزگان جنوب و فولاد اميركبير كاشان بررسي 

شده است.
سهام شركت فولاد هرمزگان جنوب در تابلوي اصلي 
بازار دوم فرابورس ايران با نماد هرمز شناخته مي شود. 
ارزش بازاري سهام ش��ركت فولاد هرمزگان جنوب 
در حال حاضر 3۵ هزار و 3۴۷ ميليارد تومان اس��ت 
و شركت فولاد مباركه اصفهان با مالكيت بيش از 9۵ 
درصد از س��هام هرمز، سهامدار اصلي و تنها سهامدار 

عمده شركت فولاد هرمزگان جنوب است.
ش��ركت فولاد هرمزگان جنوب يك��ي از بزرگ ترين 
فولادسازان كشور به ش��مار مي رود كه در سال هاي 
گذش��ته به توليدات و فروش اسلب، آهن اسفنجي، 
بريكت و آهك مشغول بوده است. فروش صادراتي اين 
مجموعه در سال جاري تنها از طريق صادرات اسلب 
صورت گرفته كه در 10 ماهه ابتدايي امسال 39 درصد 
از كل فروش فولاد هرمزگان جنوب را تشكيل داده؛ در 
حالي كه اين نسبت در 10 ماهه نخست 1۴01 بيش از 

۴2 درصد بوده است.
ش��ركت فولاد هرم��زگان جنوب در س��ال جاري با 
افزايش درآمدزايي مناس��بي مواجه اس��ت. شركت 
فولاد هرمزگان جنوب در س��ال 1۴00 با 22 هزار و 
1۵۷ ميليارد تومان درآمد عملياتي، به طور متوسط 
ماهانه هزار و ۸۴6 ميليارد توم��ان درآمدزايي كرده 
است. هرمز در س��ال 1۴01 بيش از 2 درصد افزايش 
درآمدزايي داش��ت و با 22 هزار و ۷1۷ ميليارد تومان 
فروش به متوسط ماهانه هزار و ۸93 ميليارد توماني 
دست پيدا كرد. بيشترين ميزان فروش ماهانه شركت 
فولاد هرمزگان جنوب در سال 1۴00 به اسفند ماه با 2 
هزار و ۴3۷ ميليارد تومان درآمد عملياتي تعلق گرفت 
و در سال 1۴01 با ۴ هزار و ۴6۵ ميليارد تومان بار ديگر 

به اسفند ماه تعلق داشت.
شركت فولاد هرمزگان جنوب در 10 ماهه طي شده 
از سال جاري نشان داده كه عملكردي يهتر نسبت به 
10 ماهه ابتدايي سال قبل در زمينه درآمدزايي داشته 

اس��ت. اين شركت تا انتهاي دي ماه امسال 2۴ هزار و 
20 ميليارد تومان فروش داشته كه به نسبت فروش 
16 هزار و ۵۴6 ميليارد توماني 10 ماهه ابتدايي سال 
1۴01 افزايش ۴۵ درصدي و به زبان ديگر، رشد ۷ هزار 
و ۴۷۴ ميليارد توماني داشته است. در اين 10 ماهه، 
بيشترين ميزان فروش به خرداد ماه با 3 هزار و 2۵3 
ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش فروش 
ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به شهريور 

ماه با 11۸ درصد رشد تعلق گرفته است.
ش��ركت فولاد هرمزگان جنوب در پاييز امسال سود 
خالص ه��زار و 600 ميليارد توماني به ثبت رس��اند؛ 
در حالي كه پاييز س��ال گذشته س��ود خالص 60۴ 
ميليارد توماني به ثبت رساند. روند سودسازي فصل 
تابستان هرمز نيز قابل توجه بوده است. شركت فولاد 
هرمزگان جنوب در تابستان امسال 33 درصد بيشتر 
از تابستان سال 1۴01 درآمدزايي كرد ولي در نهايت 
سود ناخالصي 30 درصد بيشتر از تابستان قبل و سود 
خالصي 2۸ درصد كمتر از تابس��تان 1۴01 به ثبت 
رساند. شركت فولاد هرمزگان جنوب در 9 ماهه سال 
جاري با افزايش ۵۴ درصدي درآمدزايي كه به 21 هزار 
و ۷۵3 ميليارد تومان رسيد؛ در حالي كه 9 ماهه سال 

گذشته فروش 1۴ هزار و 1۵2 ميليارد توماني داشته، 
۸۴ درصد بيش��تر از 9 ماهه سال قبل سود ناخالص و 
39 درصد س��ود خالص بيشتر ساخت. شركت فولاد 
هرمزگان جنوب در 9 ماهه سال 1۴00 بيش از 6 هزار 
و 26۸ ميليارد تومان س��ود خالص ساخته بود كه در 
9 ماهه امس��ال با 31 درصد كاهش به ۴ هزار و 32۷ 

ميليارد تومان سود خالص رسيده است.

    تحليل بنيادي شركت فولاد اميركبير 
كاشان

سهام شركت فولاد امير كبير كاشان در تابلوي اصلي 
بازار اول بورس تهران با نماد فجر ش��ناخته مي شود. 
ارزش بازاري سهام شركت فولاد امير كبير كاشان در 
حال حاضر ۷ هزار و ۴9۴ ميليارد تومان است و شركت 
سرمايه گذاري تجاري شستان با مالكيت بيش از ۵2 
درصد از سهام فجر، سهامدار اصلي شركت فولاد امير 
كبير كاشان است. شركت فولاد امير كبير كاشان در 
حال افزايش سرمايه 6۵۴.2 ميليارد توماني از محل 
سود انباشته به ميزان ۷۷.3 درصد سرمايه فعلي است. 
سرمايه فولاد امير كبير در حال حاضر ۸۴۵.۸ ميليارد 
تومان اس��ت كه بعد از اين افزايش س��رمايه به هزار و 

۵00 ميليارد تومان مي رسد. شركت فولاد امير كبير 
كاش��ان در س��ال جاري با افزايش درآمدزايي مواجه 
است. شركت فولاد امير كبير كاشان در سال 1۴00 
با ۵ هزار و 2۴۷ ميليارد تومان درآمد عملياتي، به طور 
متوسط ماهانه ۴3۷ ميليارد تومان درآمدزايي كرده 
است. فجر در س��ال 1۴01 بيش از 2 درصد افزايش 
درآمدزايي داش��ت و با ۵ هزار و 3۵۴ ميليارد تومان 
فروش به متوسط ماهانه ۴۴6 ميليارد توماني دست 
پيدا كرد.  فولاد امير كبير در 11 ماهه طي شده از سال 
جاري نشان داده كه عملكردي بهتري نسبت به 11 
ماهه ابتدايي س��ال قبل در زمينه درآمدزايي داشته 
است. اين شركت تا انتهاي بهمن ماه امسال ۵ هزار و 
3۵2 ميليارد تومان فروش داشته كه به نسبت فروش 
۴ هزار و 633 ميليارد توماني 11 ماهه ابتدايي س��ال 
1۴01 افزايش 16 درص��دي و به زبان ديگر، افزايش 
۷19 ميليارد توماني داشته است.در ۵ ماهه نيمه دوم 
امسال فروش فولاد امير كبير نسبت به عملكرد مدت 
مشابه در س��ال هاي گذشته ضعف تر بوده است. فجر 
در ۵ ماهه نيمه دوم امس��ال 11 درصد كمتر از مدت 
مشابه در سال 1۴01 و 20 درصد كمتر از مدت مشابه 
در سال 1۴00 فروش داشته است. شركت فولاد امير 
كبير كاشان در پاييز امسال سود خالص 269 ميليارد 
توماني به ثبت رساند؛ در حالي كه پاييز سال گذشته 
سود خالص ۵۸ ميليارد توماني به ثبت رسانده بود. روند 
سودسازي فصل بهار و تابستان فجر نيز قابل توجه بوده 
است. شركت فولاد امير كبير كاشان در بهار و تابستان 
امسال به ترتيب توانست 2۴ درصد 62 درصد بيشتر از 
فصل مشابه در سال 1۴01 درآمدزايي كند و در نهايت 
س��ود خالص هزار و ۵۸ ميليارد توماني در اين شش 
ماهه به ثبت رساند. شركت فولاد امير كبير كاشان در 
9 ماهه سال جاري با افزايش 2۷ درصدي درآمدزايي 
كه به ۴ هزار و ۴09 ميليارد تومان رسيد؛ در حالي كه 9 
ماهه سال گذشته فروش 3 هزار و ۴66ميليارد توماني 
داشته، ۵۵۸ درصد بيش��تر از 9 ماهه سال قبل سود 
ناخالص ساخت. شركت فولاد امير كبير كاشان در 9 
ماهه سال قبل 163 ميليارد تومان سود خالص ساخته 
بود كه در 9 ماهه امس��ال با افزايش ۷13 درصدي به 

هزار و 326 ميليارد تومان سود خالص رسيده است



به گفته معاون توسعه مسكن شركت عمران شهرهاي 
جديد، با فرض اس��تقرار حدود ۸.۵ ميلي��ون نفر در هر 
دهك، تقريبا ۶ ده��ك جامعه )۵1 ميليون نفر( توانايي 
خريد مسكن را ندارند و حتي بعضي از ساكنان آپارتمان ها 
توانايي پرداخت شارژ ساختمان و هزينه هاي آن را ندارند. 
به گزارش »تعادل«، اگر چ��ه »دهك هاي درآمدي« بر 
اساس »جمعيت« تقسيم بندي نمي شوند بلكه بر پايه 
»درآمد« افراد استوار است، با وجود اين، ساير آمارهاي 
رس��مي نيز حاكي از اين اس��ت كه حدود ۵1 درصد از 
جمعيت كشور )3۸ درصد از جمعيت تهران( مستاجر 
هستند و در خانه هاي استيجاري زندگي مي كنند. با اين 
حال، بايد اذعان كرد كه خريد خانه حتي براي دهك هاي 
درآمدي 7و ۸ نيز به سختي انجام مي شود. چون اساسا 
قدرت درآمدها در كوره تورم ذوب مي شود و مبلغ قابل 
توجهي براي خانه دار ش��دن براي خانوار باقي نمي ماند. 
ضمن اينكه در شرايط تورمي كنوني، مكانيزم پس انداز 
و دريافت وام بانكي به علت بزرگ ش��دن عددها در بازار 
مسكن كارايي لازم را ندارد.  اين همه در حالي است كه 
طي 17 سال گذشته، در پي هر جهش قيمت مسكن )در 
سال هاي 13۸۶، 13۸9، 1391و92، و 1397 تاكنون( 
از قدرت مالي مستاجران كاسته شده است و مستاجران 
كمتري توانسته اند از ديوار مالكيت ملك مطلوب خود 
بالا روند و صاحب خانه ش��وند. به همين نسبت طي اين 
سال ها، هر چه به زمان حال نزديك تر مي شويم، همزمان 
با تورم مسكن، تورم عمومي نيز رشدهاي بالايي را تجربه 
كرده است و به همين نسبت، فشار مالي بيشتري به قشر 
مستاجر وارد شده اس��ت، به گونه اي كه نه تنها خانه دار 
شدن كه تامين حداقل معيشت آنان در معرض آسيب 
قرار گرفته است. تازه ترين آمارها نيز حاكي از سبقت تورم 
اجاره از تورم عمومي در سال جاري بوده است و به همين 
دليل شرايط اجاره نشيني بيش از پيش براي مستاجران 

سخت شده است.

    روياي خانه دار شدن 
براي 6 دهك درآمدي

ناصر رضايي، معاون توسعه مسكن و شهرسازي شركت 
مادرتخصصي عمران شهرهاي جديد در نشست علمي-
تخصصي مرك��ز پژوهش هاي توس��عه و آينده نگري با 
عنوان »عملك��رد دولت در اج��راي قانون جهش توليد 
مسكن« گفت: با فرض استقرار حدود ۸.۵ ميليون نفر در 
هر دهك، تقريبا ۶ دهك جامعه توانايي خريد مسكن را 
ندارند و حتي در برخي موارد بعضي از ساكنين آپارتمان ها 

نيز توانايي پرداخت شارژ ساختمان و هزينه هاي آسانسور 
را ندارند. از اين رو، بررسي ها نشان مي دهند بخش زيادي 
هزينه هاي سبد خانوار مختص به تأمين مسكن است و 
تعداد زيادي از افراد جامعه حتي اگر توان خريد مسكن 
را هم داشته باشند، توان پرداخت هزينه هاي نگهداري از 

ساختمان را ندارند.
به گزارش تس��نيم، رضايي با اشاره به ضعف عملكردي 
ش��هرهاي جديد نس��ل اول كه در ابتدا با هدف جذب 
جمعيت سرريز شهرهاي مادر ساخته شدند اما در نهايت 
به سكونتگاه هاي خوابگاهي تبديل شدند افزود: دولت 
س��عي دارد با برنامه ريزي و ساخت ش��هركهاي مولد و 
تخص��ص محور، فضاي��ي را فراهم آورد ت��ا افراد جامعه 
بتوانند ضمن سكونت در محيط با كيفيت، فعاليت هاي 
خود را بر اس��اس تخصصي كه دارند در همان جايي كه 
اسكان پيدا مي كنند، انجام دهند. معاون توسعه مسكن و 
شهرسازي شركت مادرتخصصي عمران شهرهاي جديد 
اظهار كرد: امكان تأمين اقتصاد و امرار معاش خانواده و 
استقرار فعاليت در سكونتگاه هاي جديد موضوع بسيار 
مهمي است كه بايد به آن توجه ويژه داشت و بايد بدانيم 
كه در كنار سكونت، اقتصاد هم بايد مورد توجه واقع شود. 
به همين جهت ما به سمت ايجاد سكونتگاه هايي رفتيم 
كه بتوانيم اقتصاد محلي را متناسب با اقتصاد روز دنيا در 
حوزه هايي نظير اقتصاد دانش بنيان، اقتصاد دريامحور و 
اقتصاد سلامت فعال كنيم و بتوانيم در كنار توجه به اين 

ابعاد، سكونتگاه هاي مولد كشاورزي ايجاد كنيم.

    واقعيت هاي بازار مسكن
غلامرضا كاظميان، عضو هيات علمي دانش��گاه علامه 
طباطبايي و صاحب نظر حوزه مسكن نيز در اين نشست 
تخصصي در مورد كميت واحدهاي مسكوني گفت: تعداد 
واحدهاي مسكوني ما از تعداد خانوارها بيشتر است. دوم 
اينكه موضوع مس��كن يك موضوع چند بعدي اس��ت و 
براي ساخت مسكن بايد به ابعاد مختلف آن توجه شود و 
بدانيم كه مفهوم سرپناه و خانه با يكديگر متفاوت است 
و ما بايد براي مردم خانه بس��ازيم. وي گفت: مساله اول 
مسكن در كشور ما موضوع گران بودن مسكن نسبت به 
قدرت خريد مردم است و دوم اينكه در بسياري از موارد 
مسكن را آنجايي كه بايد نساخته ايم و مسكن در جاهايي 
كه تقاضا زياد بوده ساخته نش��ده است. مساله سوم در 
حوزه مسكن جابه جايي مسكن خانوار در طول زندگي 
بر اساس نوع نياز به مسكن است كه پس از خريد مسكن 
جابه جايي به لحاظ نياز خانوار صورت نمي گيرد. كاظميان 

اظهار كرد: زمين به عنوان فاكتور اصلي در ساخت مسكن 
مطرح اس��ت و گاهي به موارد ديگر در س��اخت مسكن 
چندان توجه نمي ش��ود. بايد توجه ك��رد كه زمين چه 
به عنوان يك منبع طبيعي و چه ب��ه عنوان يك كالاي 
س��رمايه اي، تلفيقي از موضوعات اجتماعي، اقتصادي، 
سياسي و عوامل قانوني و نهادي است. عضو هيات علمي 
دانش��گاه علامه طباطبايي ادامه داد: مواردي همچون 
امنيت تصرف زمين، س��رمايه گذاري، زيبايي شناسي، 
هويت فرهنگي و اجتماعي، پاي��داري و انصاف از جمله 
ابعاد مختلفي اس��ت كه بايد در سياست گذاري ساخت 
زمي��ن مورد توجه قرار گيرد و هيچ ك��دام را نبايد فداي 
م��وارد ديگر كنيم و بايد به همه ابعاد در س��اخت زمين 
توجه كرد.  اين صاحب نظر حوزه مس��كن و شهرسازي 
گفت: خروجي هاي فرآيند پيش��نهادي براي س��اخت 
مس��كن در هر ش��هر دو بعد دارد؛ اول، برآورد كميت و 
كيفيت نياز به الگوهاي مختلف ساخت مسكن )انفرادي، 
تعاوني، انبوه سازي، مجتمع سازي، شهرك سازي و...( و 
دوم، تشخيص قلمروهاي قابل تخصيص به توليد مسكن 
)اراضي قه��وه اي، اراضي خالي، الحاق، پيراش��هري( بر 
حسب نوع مالكيت است كه بايد به هر دو بعد توجه ويژه 
داشت. كاظميان با طرح سوالاتي نظير اينكه آيا عرضه 
زمين كم بوده، تخصيص زمين به زمين شهري و مسكوني 
چقدر اولويت دارد، آيا عرضه زمين منجر به كاهش قيمت 
مسكن شده و خواهد شد و آيا وسعت بيشتر اراضي شهري 
و مسكوني با شكل گيري و تكامل شهريت تناسب دارد 
به تحليل تحولات شهري، تغييرات اراضي كشاورزي و 

تراكم زيستي در كشور پرداخت.

    چالش هاي حوزه مسكن
در ادامه اين نشس��ت، سيد اميرحس��ين گركاني، عضو 
هيات علمي دانشگاه و رييس پژوهشكده سوانح طبيعي، 
به بيان مس��ائل و چالش هاي حوزه مس��كن پرداخت و 
مواردي همچون عدم دسترس��ي تمام اقشار جامعه به 
خصوص دهك هاي پايين درآمدي به مس��كن مناسب 
و قابل استطاعت، رش��د بافت هاي ناكارآمد و در معرض 
خطر ش��هري، عدم توجه به الگوهاي زيس��ت س��نتي 
كشور، توسعه منفصل ش��هري و فرايند الحاق روستاها 
به شهرها، بستر ناكافي براي مشاركت بخش خصوصي، 
پايين بودن عمر مفيد مسكن در كشور، عدم برنامه ريزي 
براي كنترل مهاجرت هاي روستا به شهر، ساختار سنتي 
توليد و ساخت مس��كن و عدم توجه كافي به روش هاي 
فناورانه و نوآورانه، توجه ناكافي به ضرورت هاي محيط 

زيس��تي و پايداري، توجه ناكافي به ابعاد كيفي مسكن 
و ايجاد جدايي گزيني س��كونتي در شهرها و محلات را 
از جمله مس��ائل و چالش هاي حوزه مسكن عنوان كرد. 
سيد اميرحسين گركاني درباره آينده توسعه روستايي 
گفت: آينده توس��عه روس��تايي متكي بر س��ازماندهي 
مجدد نواحي روستايي و حركت به سمت اقتصاد جديد، 
زيرساخت هاي اجتماعي و اقتصادي و اتحاد روستا و شهر 
در برنامه ريزي استراتژيك است و استراتژي هاي توسعه 
نيازمند توانمندسازي نهادهاي حاكميتي منطقه اي و 
محلي و تشويق الگوهاي مش��اركتي توسعه به گونه اي 
است كه تمامي ذينفعان قادر به همكاري با هم باشند. در 
پارادايم توسعه مشاركتي شهر و روستا منافع مشتركي 
با شكل گيري شبكه نواحي شهري و روستايي به وجود 
مي آي��د. وي ادامه داد: تغيير نگاه در اقتصاد روس��تايي 
كشورهاي توسعه يافته در بردارنده يك رويكرد منطقه اي 
به توس��عه اقتصادي روستا اس��ت. اين تغييرات شامل 
تغييرات تكنولوژيكي در كش��اورزي، رش��د بازار براي 

محصولات كشاورزي جديد )مانند محصولات با ويژگي 
خاص ارگانيك(، تمركز بر بازارهاي محلي محصولات به 
جاي عمده فروشي و پيشرفت در زمينه ارتباطات و حمل و 
نقل است كه به وسعت بازار محصولات كمك كرده است.
رييس پژوهشكده سوانح طبيعي افزود: به واسطه تداوم 
كاهش جمعيت شاغل در بخش كشاورزي و پيش بيني 
صاحبنظران درخصوص ادامه اين روند در دهه هاي آتي، 
چشم انداز جديدي براي آينده نواحي روستايي در حال 
ظهور اس��ت كه تمركز آن بر تنوع بخشي اقتصاد روستا 

مبتني بر دارايي هاي طبيعي و فرهنگي است.

    مختصات بافت هاي ناكارآمد شهري
وي درباره بافت هاي ناكارآمد و در معرض خطر ش��هري 
گفت: مجموع بافت هاي ناكار آمد كشور 1۶7 هزار هكتار 
اس��ت كه 74 هزار هكتار از اين محدوده بافت فرس��وده 
مياني، 32 هزار هكتار بافت تاريخي و ۵9 هزار هكتار نيز 
بافت ناكارآمد در قالب سكونتگاه هاي غيررسمي است. 

23 درصد س��طح شهري كشور بافت فرسوده و ناكارآمد 
اس��ت و اين در حالي اس��ت كه بي��ش از 21 ميليون نفر 
در اين محله ها زندگ��ي مي كنند در اين ميان 49 درصد 
واحدهاي مس��كوني واقع در بافت هاي ناكارآمد شهري 
فاقد تاب آوري در برابر آسيب هاي مختلف هستند. سيد 
اميرحسين گركاني درباره ايده دهكده هاي شهري افزود: 
دهكده شهري )Urban Village( برخلاف تفكر رايج 
كه فقط دو شيوه زندگي شهري و زندگي روستايي وجود 
دارد راه حل س��ومي نيز هست كه مزاياي زندگي فعال و 
پرانرژي شهري را با زيبايي و لذت زندگي روستايي همراه 
مي كند. دهكده شهري به جمعيت روستايي اين فرصت 
را مي دهد تا از خدمات و زيرساخت هاي شهري استفاده 
كنند و به فعاليت هاي اقتصادي شهري دسترسي داشته 
باش��ند و همزمان به جمعيت شهري فرصت مي دهد تا 
از فضاه��اي باز و داراي آرامش روس��تاها لذت ببرند و به 
فعاليت هاي كش��اورزي و ديگر فعاليت ه��اي مرتبط با 

طبيعت دسترسي داشته باشند.
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معاون شركت عمران شهرهاي جدید: گراني مسكن مساله اول كشور است 

 ۶ دهك جامعه توانايي خريد خانه ندارند



اگرچه جهش قيمت بيت كوين به بالاترين سطح خود در 
اين هفته مي توانند موجي از فروش گس��ترده را به همراه 
داشته باشد، اما در واقعيت، س��رمايه گذاران آن در پشت 
پرده مشغول ذخيره سود هستند. داده هاي پلتفرم تحليل 
آن چين گلس نود نشان مي دهد كه موجودي بيت كوين 
آدرس هاي انباشت كننده براي اولين بار از سه ماهه اول سال 
۲۰۲۳ كاهش يافته است. در اين ميان برخي تحليل گران 
معتقدند عرضه ETFهاي اس��پات بيت كوي��ن روندي از 
انباش��ت را آغاز كرده اس��ت كه درص��ورت تداوم قيمت 
بيت كوين را تا ماه اكتبر )مهر( به ۱۰۰هزار دلار مي رساند.

داده ه��اي گلس نود نش��ان مي دهد كه س��كه هايي كه 
در آدرس ه��اي انباش��ت كننده نگهداري مي ش��وند - 
كيف پول هايي بدون تراكنش هاي خروجي و حداقل دو 
ورودي غير صفر -  در حال كاهش هستند. از ۱۱ فوريه )۲۲ 
بهمن(، اين تغيير شروع به شكستن يك روند يك ساله كرد 
كه با بازگش��ت قيمت بيت كوين به 48/۰۰۰ دلار، بالاي 
محدوده كليدي بلند مدت معاملات، آغاز شد. از آن زمان، 
موجودي آدرس هاي انباشت كننده با كاهش ۲.۶درصدي 
ب��ه ۳/۱7۶/۲9۳ بيت كوين معادل ح��دود ۲۱۲ميليارد 
دلار رسيده است و هيچ نشانه اي از تغيير اين روند وجود 
ندارد. با وجود اين كاهش، كيف پول هاي انباشت كننده از 
ديرباز دوره هاي طولاني را صرف انباشت سكه ها با تخفيف 
كرده اند. اي��ن آدرس ها فقط در آغ��از روند هاي صعودي 
پارابوليك و نه در پايان آنها ش��روع به فروش دارايي هاي 
خود كرده اند. با بررسي تغييرات موجودي  اين كيف پول ها 
مي توان ديد كه يك روند بزرگ تر انباشت از اواسط سال 
۲۰۱8 در جريان است كه به شدت با روند كاهش قيمتي در 
تضاد است در سال ۲۰۱۶ آغاز شده بود؛ درست زماني كه 
بيت كوين شروع به حركت براي رسيدن به اوج ۲۰/۰۰۰ 

دلاري خود در آن زمان كرده بود.

   آيا قيمت بيت كوين تا پايان سال 
به ۱۰۰هزار دلار خواهد رسيد؟

راه اندازي ETFهاي اس��پات بيت كوين در ايالات متحده 
در ماه ژانويه )دي( تأثيري منحصر به فرد بر پويايي عرضه 
داشت. فشار خريد پايدار كنوني منجر به ايجاد پديده هايي 
شده است كه تاكنون شاهد آن نبوديم، از جمله رسيدن 

قيمت بيت كوين به اوج جديد پي��ش از رويداد هاوينگ. 
تيموتي پترسون )Timothy Peterson(، بنيان گذار 
و مدير سرمايه گذاري در كن آيلند، با تحليل مسير كنوني 
مي گويد كه افزايش تقاضا براي E TFها مي تواند قيمت 
بيت كوين را در سال ۲۰۲4 شش رقمي كند. او اظهار داشت: 
»به نظر مي رس��د كه عرضه ETF هاي اسپات بيت كوين 
روندي از انباشت را آغاز كرده است كه درصورت تداوم قيمت 
بيت كوين را تا ماه اكتبر )مهر( به ۱۰۰هزار دلار مي رساند.«

   آيا دوره هاوينگ بيت كوين 
زمان مناسبي براي سرمايه گذاري است؟

درحالي ك��ه افزايش قيمت بيت كوي��ن در دوران پيش 
از هاوين��گ بيت كوي��ن از نظ��ر تاريخي هم��واره براي 
سرمايه گذاران سودآور بوده، تحليلگران انتظار دارند كه 
بيشترين سود براي دارندگان اين ارز ديجيتال پس از رويداد 
هاوينگ كه قرار است در ماه آوريل اجرا شود، به دست بيايد. 
به گزارش كوين تلگراف، برخي از كارشناسان پيش بيني 
مي كنند كه بهاي بيت كوين تا پايان سال ۲۰۲۵ به محدوده 
بين ۱۳۰ تا ۱8۰ هزار دلار خواهد رسيد. چرخه هاي 4 ساله 
هاوينگ بيت كوين به طور گس��ترده اي با روند صعودي 
بازار ارزهاي ديجيتال همراه ش��ده و عموماً منجر به ثبت 
بالاترين ركوردهاي تاريخ��ي براي ارز ديجيتال برتر بازار 
شده است. اما بايد پرسيد كه آيا هاوينگ مورد انتظار، زمان 
مناسبي براي س��رمايه گذاري در بيت كوين است؟ طبق 
گفته وتله لوند )Vetle Lunde(، تحليلگر ارشد شركت 
كي ۳۳ ريسرچ )Research K۳۳(، بر اساس داده هاي 
تاريخي قيمت بيت كوين، هاوينگ مي تواند زمان مناسب 
خريد بيت كوين براي سرمايه گذاراني باشد كه ديدگاه و 
افق زماني طولاني تري براي نگه��داري اين ارز ديجيتال 
مدنظر دارند. لوند در اين باره به كوين تلگراف گفته است: 
»درحالي كه عملكرد قيمت بيت كوين بلافاصله پس از 
هاوينگ به كندش��دن روند صعودي تمايل داشته است، 
هاوينگ ها همواره نقطه ورود محكمي براي ورود به بازار 
بوده اند. محدوده زماني ۱۵۰ تا 4۰۰ روز پس از هاوينگ، 
نقطه ورود شيريني براي ورود به بازار است؛ زيرا در اين دوره 
اثرات تركيبي ناشي از فشار فروش تضعيف شده ماينرها بر 
بيت كوين تأثير مثبتي مي گذارد.« بيت كوين در روز ۲8 

فوريه )9 اسفند ماه( -  يعني 47 روز پيش از هاوينگ- براي 
نخستين بار در ۲ سال اخير از مرز قيمتي ۶۰ هزار دلار عبور 
كرد. اين ارز ديجيتال طي يك ماه اخير نيز بيش از ۵۶ درصد 
افزايش قيمت داشته است. رويداد هاوينگ نرخي عرضه 
بيت كوين هاي جديد را هر 4 سال يك بار نصف مي كند. 
شبكه بيت كوين قرار است تا آخرين هاوينگ خود در سال 
۲۱4۰ ميلادي )۱۵۱9 هجري شمس��ي(، مجموعاً ۲۱ 
ميليون كوين عرضه كند و سپس عرضه بيت كوين هاي 
جديد براي هميشه متوقف خواهد شد. به گفته برايان لجند، 
 ،)Hectic Labs( مديرعامل و سرمايه گذار هكتيك لبز
دوره پيش از هاوينگ بيت كوين مي تواند زمان سودآوري 
براي نگهداري بيت كوين باش��د. او در اي��ن باره به كوين 
تلگراف گفت: »دوره منتهي به رويداد هاوينگ زمان بسيار 
خوبي براي تحقق س��ود بيت كوين است. افزايش قيمت 
پيش از هاوينگ، احساسات س��رمايه گذاران را به سمت 
يك چرخه صعودي جديد سوق مي دهد؛ اما زمان بندي 
مناسب براي دانستن اينكه چه زماني بازار در اوج قرار دارد 
و بايد از آن خارج ش��د، امري بسيار چالش برانگيز است.« 
افزايش قيمت بيت كوين پي��ش از رويداد هاوينگ تا حد 
بسياري زيادي به دليل ثبت ركوردهاي جديدي در زمينه 

ميزان سرمايه ورودي به ۱۰ صندوق جديد قابل معامله 
بورسي معاملات اسپات بيت كوين در ايالات متحده امريكا 
بوده است. گفتني است كه طبق داده هاي كوين تلگراف، 
بهاي بيت كوين تا بعد از ظهر روز سه شنبه بالاتر از سطح 
قيمتي ۶۶ هزار دلاري قرار داشته است. اين ارز ديجيتال 
در دوشنبه شب اوج جديد ۶8,8۵7 دلاري را براي خود به 
ثبت رساند و توانست به يك قدمي ركورد تاريخي قيمت 

بيت كوين برسد.
 )CoinShares( جيمز باترفيل، تحليلگر كوين شيرز
 )AUM( مي گويد كه ميزان كل دارايي هاي تحت مديريت
صندوق هاي س��رمايه گذاري بيت كوين پس از افزايش 
قيمت هاي اخير، به سطح 8۲.۶ ميليارد دلاري رسيده است 
كه بسيار نزديك به اوج تاريخي 8۶ ميليارد دلاري ميزان 
دارايي هاي تحت مديريت اي��ن صندوق ها در ماه نوامبر 
۲۰۲۱ )آبان ۱4۰۰( است. بر اساس گزارش كوين شيرز، 
ميزان س��رمايه ورودي به صندوق هاي س��رمايه گذاري 
امريكاي��ي مجموع��اً ۱.88 ميليارد دلار بوده اس��ت كه 
بيت كوين با داشتن سهمي 94 درصدي از ورودي خالص 
س��رمايه به اين صندوق ها، رقم قابل توجه ۱.7۲ ميليارد 
دلار از كل جري��ان ورود س��رمايه را به خ��ود اختصاص 

داده است. س��رگئي گوروف از پلتفرم فين تك يوهودلر 
)YouHodler( مي گويد كه جريان هاي سرمايه ورودي 
به ETF هاي بيت كوين در كنار انتظارات پيش از هاوينگ، 
بخش قابل توجهي از روند صعودي فعلي ارز ديجيتال برتر 
جهان هس��تند. او همچنين افزود كه ETFهاي اسپات 
بيت كوين به صورت روزانه ۱۰ برابر بيشتر از توليد ماينرها 

بيت كوين خريداري مي كنند.

   آيا قيمت بيت كوين 
تا پايان سال ۲۰۲۴ به ۱۲۰ هزار دلار مي رسد؟

طبق گفته وتله لوند از شركت تحقيقاتي كي ۳۳ ريسرچ، 
قيمت بيت كوين معم��ولًا در دوران منتهي به هاوينگ 
افزايش مي يابد، اما بلافاصله پس از رويداد هاوينگ تثبيت 
مي شود. او در اين باره اظهار داشت: »افزايش قيمت پيش 
از هاوينگ ناشي از تركيب معامله گراني است كه پيش خريد 
مي كنند و اس��تخراج كنندگاني كه بخش بيش��تري از 
پاداش هاي ماينينگ را نگه مي دارند. پس از انجام هاوينگ 
نيز هش ريت به پايين تر آمدن تمايل دارد و توقف بين ۱۰ 
تا ۲۵ دقيقه اي توليد بلاك در شبكه نيز منجر به افزايش 
عدم اطمينان خواهد ش��د.« با اين حال، لوند انتظار دارد 
بيت كوين پيش از آنكه به سمت ثبت ركوردهاي تاريخي 
جديد حركت كند، يك اصلاح قيمتي مختصر را تجربه كند. 
او در اين باره مي گويد: »بر اساس داده هايي كه از گذشته در 
اختيار داريم، بيت كوين مي تواند در سال پس از هاوينگ 
شاهد رالي ۱۳۰ تا ۱۵۰ درصدي باشد كه مي تواند در سال 
۲۰۲۵ به ثبت اوج قيمتي ۱۲۵ تا ۱۵۰ هزار دلاري براي 
اين ارز ديجيتال منجر ش��ود.« برايان لجند، مديرعامل 
هكتيك لبز نيز معتقد است كه قيمت بيت كوين در پايان 
سال جاري ميلادي ممكن است در بدترين حالت به حدود 
8۰ هزار تا 8۵ هزار دلار برس��د و در حالت ايده آل به ۱۲۰ 
هزار دلار تا ۱۳۰ هزار دلار برسد. لجند بر اين باور است كه 
مساله قيمت بيت كوين در دوران پس از هاوينگ عمدتاً به 
شرايط كلان اقتصادي، وضعيت بازارهاي مالي و چشم انداز 
بنيادي نسبت به آينده جهان بستگي دارد. او مي گويد كه 
اگر بازار صعودي تا سال ۲۰۲۵ ادامه پيدا كند، ممكن است 
شاهد قيمت هاي بالاتري باشيم و بيت كوين اوج خود را 

در محدوده ۱8۰ هزار دلار تا ۲۰۰ هزار دلار تجربه كند.

خبر

ادامه از صفحه اول
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حمايت بايدن
از قانون ضد تيك تاك

جو بايدن روز جمعه اعلام كرد قانوني كه به ش��ركت 
چيني بايت دنس، براي فروش اپليكيشن ويدئويي 
تيك تاك، ۶ ماه مهل��ت مي دهد را امضا خواهد كرد 
و همزمان، ترامپ نسبت به ممنوعيت اين سرويس 
محبوب اب��راز نگراني كرد. به گزارش ايس��نا، پس از 
اينكه يك كميته مجلس امريكا، پنج شنبه گذشته 
به اتفاق آرا، اين لايحه قانوني را تصويب كرد، مجلس 
نمايندگان امريكا قصد دارد روز سه شنبه يا چهارشنبه 
درباره آن راي گيري كن��د. رييس جمهور دموكرات 
امريكا به خبرنگاران گفت: اگ��ر اين لايحه تصويب 
ش��ود، آن را امضا خواهم كرد. اي��ن لايحه وضعيت 
نامعلومي در سنا دارد زيرا بعضي از قانونگذاران اعلام 
كرده اند مي خواهند تغييرات��ي در آن صورت دهند. 
ترامپ جمهوري خواه كه به دنبال بازگش��ت به كاخ 
سفيد در انتخابات رياس��ت جمهوري نوامبر است، 
نسبت به ممنوعيت تيك تاك، ابراز مخالفت كرده و 
در شبكه اجتماعي گفت: اگر آنها از تيك تاك خلاص 
شوند، فيس بوك، كسب و كار خود را مضاعف خواهد 
ك��رد و او نمي خواهد فيس بوك، بهتر ش��ود. ترامپ 
پيش از اين از ش��ركت »متا پلتفرم« )ش��ركت مادر 
فيس بوك( براي حذف دسترس��ي او به فيس بوك و 
اينستاگرام پس از حذف پست هايش در زمان حمله 
ششم ژانويه سال ۲۰۲۱ به ساختمان كنگره، انتقاد 
كرده بود. حساب هاي ترامپ در فوريه سال ۲۰۲۳، به 

او برگردانده شدند. 

 اقتصاد در ساحل آرامش  
يا برهوت معضلات تازه؟

4( مجموعه اين گزاره ها نش��ان مي دهد كه مجلس 
دوازدهم با تفكرات، ايده ها، اظهارات و مصاحبه هايي 
كه نمايندگان منتخب آن داشته اند، شرايط دشوارتري 
را براي اقتصاد ايران شكل مي دهد. اين در حالي است 
كه مردم ايران در تامين اقلام مصرفي خود، مس��كن 
اج��اره اي، آموز، بهداش��ت و درمان و... با مش��كلات 
عدي��ده اي روب��ه رو هس��تند و نيازمند نظ��ام كلان 
تصميم سازي هستند كه بتواند به صورت تخصصي 

مشكلات مردم را حل و فصل كند.

سياست هاي تثبيت بانك 
مركزي  در سال ۱۴۰۲

در س��طح كلان و صنايع كلان ه��م به همين ترتيب 
است؛ جذب س��رمايه گذاري خارجي مستلزم ايجاد 
يك فضاي امن و سالم براي سرمايه گذار است. در عين 
حال اعمال سياست هايي براي تقويت فضاي توليد و 
حركت اقتصادي در داخل ضروري است. اين مجموعه 
سياست ها بايد به صورت مكمل هم اتفاق بيفتد تا اقتصاد 
را از چرخه سوداگري خارج و به چرخه توليد وارد کند. 
بدين  ترتيب ملاحظه مي شود كه چه در عرصه بين الملل 
و چه در عرصه داخلي، سياستگذاري مي تواند موثر عمل 
كند و به افزايش اعتماد مردم و كاهش شكاف هاي ذهني 

كمك كند )ادامه دارد(.

سرمایه گذاران ارزهاي دیجيتال در پشت پرده مشغول ذخيره سود هستند 

بيت كوين در سوداي 100 هزار دلاري

استارت آپ ها چه زماني بايد شكست را بپذيرند؟
»ساختن چيزي كه كسي نمي خواهد« قصه اي است 
كه براي تعداد زيادي از استارت آپ هاي تازه كار تكرار 
مي ش��ود. مديران شركت هاي اس��تارت آپي، ناتواني 
اس��تارت آپ  هاي ت��ازه كار در حل مس��اله را از دلايل 
توقف روند اجراي كار استارت آپي مي دانند و معتقدند 
بنيان گذاران استارت آپ ها علاوه بر نياز بازار، بايد زمان 
اعلام شكست را نيز بدانند و اگر موفق نشدند به سرعت 
از بازار خارج شوند. به گزارش پيوست، ميزان شكست 
استارت آپ  ها قطعاً بيش��تر از موفقيت هاي آنهاست. 

آمارهاي CB Insights نش��ان مي دهد 7۰ درصد از 
استارت آپ  هاي حوزه فناوري شكست مي خورند. در 
دسته  شركت هاي ارايه دهنده  محصولات سخت افزاري، 
آمار نگران كننده تر اس��ت. در اين دس��ته شكست به 
97 درصد مي رس��د. موضوعي كه حائز اهميت است 
فهميدن زمان توقف كار از س��وي استارت آپ   تازه كار 
اس��ت. زمان طلايي كه موجب مي ش��ود استارت آپ   
تازه كار متوجه شود ادامه دادن راه، بيهوده است و بايد 
س��رمايه گذاري اي را كه انجام داده براي اتلاف نكردن 

منابع مالي خود هرچه زودتر خارج كند. كيوان محيط 
مافي، مديرعامل يك اس��تارت آپ درباره زمان توقف 
ايده اي كه يك استارت آپ  در حال اجرا كردنش است 
مي گويد: اس��تارت آپ  ها قبل از هرچيزي بايد در بازار 
كار، آن ايده را جست وجو كنند. ناتواني در حل مساله 
يا همان اختلاف بين ايده و نياز بازار مش��كل بس��يار 
جدي در بين تازه كارهاس��ت. به عنوان مثال اگر ايده 
يك اس��تارت آپ  در حوزه املاك باش��د، بايد در وهله 
اول س��ازوكار بازار املاك را بررسي كنند تا بدانند آن 
ايده چطور مي تواند در آن بازار جا پيدا كند و فركانس 
آن اتفاق چقدر است. يوزر واقعي آن حوزه را بشناسد و 
در رفع مشكلات آن در دنياي خارج از ايده تلاش كند. 
اگر ايده اي كه استارت آپ  تازه كار پياده كرده است در 
جهت رفع نياز كاربر نباشد، آن ايده با شكست مواجه 
خواهد ش��د. او افزود: بسياري از اس��تارت آپ  ها براي 
شروع كار اعتبارسنجي طرح و تحقيق بازار را به درستي 
انجام نمي دهند، از اين رو نمي توانند نظر سرمايه گذار 
را جلب كند. مس��اله اصلي اين اس��ت كه استارت آپ ، 
سهم از بازار مناسب را پيدا نمي كند و قاعدتاً به مرحله 
بعدي نمي رس��د. حل مناقش��ات داخل تيم هم جزو 
مس��ائلي اس��ت كه بنيان گذار نمي داند در چه زماني 
بايد عضوگيري و مديريت كند. محيط مافي با اشاره به 
جلسه مديران عامل مستقر در كارخانه نوآوري و نتايج 
ارايه شده از حمايت ۶ مجموعه شتاب دهي از استارت آپ  
درباره ضرورت حضور ش��تاب دهنده ها گفت: طبيعتاً 
سرمايه گذارهاي بزرگ به استارت آپ  تازه كار اعتماد 
نمي كنند اما مجموعه هاي شتاب دهنده مي توانند از 

كس��اني كه ايده دارند و اول راه هستند حمايت كنند. 
در راند اول از نظر س��رمايه گذار اولين چيزي كه مورد 
توجه اس��ت مشخصات و نظارت ش��تاب دهنده روي 
استارت آپ  تازه كار اس��ت. در اين صورت سرمايه گذار 
مي تواند مطمئن باشد كه اصول اوليه در رابطه با ايده 
طي شده است. ش��تاب دهنده ها در بازاريابي آن ايده 
نقش حام��ي و حمايتگر را ايفا مي كنن��د اما بازاريابي 
كلي و پيدا كردن كاربر بر عهده خود استارت آپ  است. 
او درباره پرطرفدارتري��ن و نتيجه بخش ترين ايده در 
ميان استارت آپ  ها گفت: در زمانه فعلي در دنيا و ايران 
 »B۲B« استارت آپ  ها به سمت ايده هاي كسب وكاري
مي روند. هنوز ش��ركت ها مش��كلاتي دارند كه براي 
رفع آن به نرم افزار روي مي آورند. از اين رو بيش��ترين 
خروجي هاي موف��ق را اس��تارت آپ هاي »B۲B« به 

دست آورده اند. 

    استارت آپ ها چيزي بسازند كه
 بقيه بخواهند

س��هيل عباس��ي، معاون ن��وآوري و كارآفريني يك 
اس��تارت آپ درباره عوامل شكست استارت آپ هاي 
تازه كار گف��ت: يك��ي از مهم ترين دلايل شكس��ت 
استارت آپ هاي تازه كار »س��اختن چيزي است كه 
كسي نمي خواهد«. اين قصه اي است كه براي تعداد 
زيادي از استارت آپ هاي تازه كار تكرار مي شود. البته 
اين مورد را با اين پيش ف��رض مي گويم كه تيم هاي 
تازه كار توانسته باشند تا عرضه محصول به بازار انسجام 
خود را حفظ كنند چرا كه بس��ياري از آنها به دلايلي 

مانند نبود تناسب ميان تيم و چشم انداز كسب وكار يا 
نبود مهارت هاي كار تيمي به اختلاف مي خورند و از هم 
گسسته مي شوند. او افزود: يكي از بهترين توصيه هايي 
كه مي توانم به اس��تارت آپ هاي تازه كار ارايه كنم را 
در قالب يك مثال مط��رح مي كنم. بياييد فكر كنيم 
استارت آپ ها مانند يك هواپيما هستند كه روي باند 
پرواز آرام آرام ش��روع به حركت كرده اند و هدف شان 
اين اس��ت كه در زمان مناسب از باند پرواز بلند شوند 
و اصطلاحاً تيك آف كنن��د. هر باند پروازي يك طول 
مش��خصي دارد. مانند هر استارت آپي كه يك ميزان 
مشخصي از سرمايه و انرژي و شوق براي كارش دارد. 
اگر يك هواپيما در حركت خود به س��رعت مناسب 
نرسد نخواهد توانست در زمان مناسب تيك آف كند و 
به انتهاي باند مي رسد در اصل منابع استارت آپ تمام 
مي ش��ود و نتوانسته است به درستي پرواز كند يا وارد 
بازار شود. توصيه مهم به استارت آپ هاي تازه كار اين 
است كه مساله درست را انتخاب كنند، يعني مساله اي 
كه به اندازه كافي مخاطب داشته باشد و بر اساس آن، 
راه حل مناسب ارايه دهند. سپس يك MVP بسازند 
و به طور مداوم تناسب نمونه هاي اوليه محصول خود را 
با بازار هدف شان بسنجند. هر زمان كه داده هاي بازار 
به آنها نشان داد اين تناسب به دست نمي آيد يا حركت 
در اين مسير با موانع غيرقابل حل برخورد كرده است، 
بهتر است يك شكست كوچك را بپذيرند و قبل از پايان 
منابع، اصطلاحاً Pivot كنند. چراكه شكس��ت هاي 
كوچك و يافتن راه هاي جديد ناش��ي از آن، مي تواند 

پل پيروزي شان را بسازد. 

فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی           
تأمين اسکرابر منطقه 5 عمليات انتقال گاز

منطقه پنج عملیات انتقال گاز ایران درنظردارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی"فوق" به شماره مناقصه 3572802054 را ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت تا تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه ازطریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد به آدرس 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد 

تاریخ 1402/12/19 می  باشد . دعوتنامه و اسناد مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد در اختیار مناقصه گران قرار خواهد شد.
تذکر : در صورت تولید اقلام مورد تقاضا در داخل کشور ارائه پیشنهاد از تولیدات داخلي الزامي بوده  و سایر پیشنهادات )کالاي خارجي( قابل بررسي نیستند.

1( مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18:00 روز شنبه مورخ 1402/12/26
2( مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18:00 روز شنبه مورخ 1403/01/11

3( اطلاعات دستگاه مناقصه گزار : 
- آدرس : شیراز ، بزرگراه امام خمینی ، حدفاصل شهرک فرهنگیان و شهرک فرزانگان ، منطقه پنج عملیات انتقال گاز ، کدپستی 96315-71798  و شماره تماس   38403800-9 -071

- شماره فراخوان درسامانه ستاد: 2002093261000109   
4( تاریخ درج آگهی:

- تاریخ آگهی نوبت اول :    روز   شنبه مورخ 1402/12/19
- تاریخ آگهی نوبت دوم :   روز  یکشنبه مورخ 1402/12/20

5( درصورت نیاز به توضیحات تکمیلی جهت موارد مرتبط با مناقصه با شماره تلفن  07138132222  و موارد مرتبط فنی با شماره تلفن 07138132338  تــماس حاصل نمایند.
6( اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت درسامانه 

- مرکزتماس : 021-41934
- دفترثبت نام: 88969737 – 85193768

نوبت دوم

شركت انتقال گاز ایران
منطقه پنج عملیات انتقال گاز

شناسه آگهي : 1677720

روابط عمومی منطقه پنج عملیات انتقال گاز
)87200279(

آگهي فراخوان مناقصه عمومي همراه با ارزيابي كيفي
) مناقصه عمومي و  يك مرحله اي شماره   53۱67۰۰8(

نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان خراسان جنوبي )سهامي خاص(- بيرجند- سايت اداري- بلوار پيامبر اعظم )ص(- ابتداي خيابان شهداي نيروي انتظامي- شركت گاز استان خراسان جنوبي- طبقه 
اول- امور حقوقی و پيمانها- کدپستی : 97۱98۶۶8۳8 - تلفن :  ۳۲۳9۲۰۰۰-۰۵۶ ، نمابر امور پيمانها :  ۰۵۶-۳۲4۰۰۵۲۳

موضوع مناقصه : تهيه مصالح و اجرای ساختمان عملياتی شهر قهستان به روش سرجمع
شرح مختصر كار : تهيه مصالح و اجرای ساختمان عملياتی شهر قهستان  به روش سرجمع از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( و به شماره فراخوان )۲۰۰۲۰9۱444۰۰۰۱۵۶(
 نوع و مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار : تضمين هاي اعلام شده در آيين نامه تضمين براي معاملات دولتي به شماره ۱۲۳4۰۲/ت۵۰۶۵9 ه- مورخ ۱۳94/۰9/۲۲- مبلغ تضمين : ۳,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ريال

 ) يسه ميليارد ريال( - ارائه هر گونه چك به عنوان تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار مورد قبول نمي باشد.
نکته : اصل تضمين شركت در فرآيند ارجاع کار تا قبل از آخرين مهلت عودت اسناد مناقصه در سامانه ستاد علاوه بر بارگذاری از طريق سامانه مذکور بايستی به امور پيمانهای شرکت گاز استان خراسان جنوبی ارائه گردد .

محل تأمین اعتبار پیمان : اعتبارات سرمايه اي )منابع داخلی - طرحهاي غيرعمراني( شركت گاز استان خراسان جنوبی
شرایط متقاضیان :

٭  دارا بودن حداقل پايه ۵ در رشته ساختمان و ابنيه 
٭   ارائه گواهينامه تأييد صلاحيت ايمني از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي

٭   داشتن ظرفيت خالي ارجاع كار و دارا بودن سابقه كاري مشابه و مرتبط و ارائه رضايت نامه از كارفرمايان پيشين
٭   ارائه مدارك معتبر ثبتي مناقصه گر و مدارك و مستندات مذكور در اسناد ارزيابي كيفي 

٭   مطابق با ماده ۱۰ آيين نامه اجرايي ماده ۳۳ قانون نظام مهندسي  و ماده ۲ مقررات ملي ساختمان ، مجري ساختمان بايستی داراي پروانه اشتغال به كار از وزارت راه و شهر سازي در زمينه اجراي ساختمان  در سراسر 
كشور يا استان خراسان جنوبي باشد .

تذکر 1 : مطابق بند الف ماده ۵ قانون حداکثر استفاده از توان توليدی و خدماتی کشور و حمايت از کالای ايرانی ، ارجاع کار صرفاً به موسسات و شرکت های ايرانی ثبت شده در فهرست توانمنديهای مندرج در سامانه توانيران 
مجاز است .

برنامه زماني مناقصه :
٭  مهلت دريافت اسناد ارزيابی کيفی: از تاريخ ۱4۰۲/۱۲/۲۰ لغايت ساعت ۰9:۰۰روز يکشنبه مورخ ۱4۰۲/۱۲/۲7
٭   آخرين مهلت بارگذاري اسناد ارزيابی کيفی بر روي سامانه ستاد : ساعت ۰9:۰۰ روز يکشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۱/۱9

٭   اعلام نتايج ارزيابي كيفي :  ۱4۰۳/۰۱/۲۵ 
٭   مهلت دريافت اسناد مناقصه : از تاريخ ۱4۰۳/۰۱/۲۵ لغايت ساعت ۰9:۳۰روز چهارشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۱/۲9

٭   آخرين مهلت بارگذاري اسناد مناقصه بر روي سامانه ستاد : ساعت ۰8:۳۰روز  دوشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۲/۱۰
٭   زمان و مكان بازگشايي پاكات : ساعت ۰9:۰۰ روز دوشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۲/۱۰- سالن جلسات شركت گاز استان خراسان جنوبي

کليه اسناد مناقصه و ارزيابی کيفی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( توزيع خواهد شد و هر يک از مناقصه گران جهت دريافت و عودت اسناد مناقصه و ارزيابی 
کيفی،  بايستی اسناد را تا آخرين مهلت ذکر شده در آگهی از طريق سامانه ستاد دريافت و يا بارگذاری نمايند. 

مناقصه گران تاييد شده در ارزيابي كيفي مي بايست اسناد مناقصه را در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت بارگذاری نمايند.
اين آگهي در سايتهاي www.nigc-skgc.ir   ، www.shana.ir    ، http://iets.mporg.ir  و www.setadiran.ir قابل رؤيت مي باشد.

نوبت اول

شركت ملی گاز ایران
شركت گاز استان خراسان جنوبي 

)سهامي خاص(

شناسه آگهي : 1680638

روابط عمومي شركت گاز استان خراسان جنوبي

فراخوان  مناقصه عمومی)ارزيابی کيفی(
توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در این مناقصه صرفاً بصورت الكترونیكي)توکن( و از طریق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/1402/0287 مربوط به  استفاده از خدمات سه دستگاه لوله مغزی سیار بهمراه تامین نیتروژن مایع و حلال جهت انجام 315 عملیات ترمیمی در چاه های ناحیه بهره برداری نفت و گاز مارون، گچساران و سایر مناطق 
عملیاتی تحت پوشش شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 

الف- شرح مختصر خدمات
انجام خدمات ترميمی توسط سه دستگاه لوله مغزی سيار همراه با کليه ادوات و تجهيزات بهمراه تأمين نيتروژن مايع و حلال در قالب ۳۱۵ عمليات در چاه هاي ناحيه بهره برداري نفت و گاز مارون، گچساران و ساير مناطق عملياتي تحت پوشش شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار
محل اجرای خدمات در شركت ملي مناقط نفتخيز جنوب و مدت انجام آن ۳۶ م�اه  می باشد.

ج-   برآورد کارفرما
برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/8,۵۰8,4۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ريال مي باشد

د-  مناقصه گران متقاضی
۱- دارا بودن حداقل رتبه ۲ در رشته نفت و گاز و يا داشتن سوابق، تجربه و تخصص لازم در زمينه خدمات ترميمی چاه با تجهيزات لوله مغزی سيار و خدمات جانبی.

۲- تامين کننده خدمات می بايست از شرکت های داخلی مورد تاييد وزارت نفت باشد.
۳- داشتن توانايی مالی در حد برآورد مبلغ مناقصه.

4- دارا بودن پرسنل فنی متخصص لازم جهت انجام موضوع مناقصه .)طبق جدول ارزيابی کيفی(
۵- داشتن دانش فنی و امکانات مهندسی و تخصصی لازم و همچنين تجربه مشابه و توانايی ارائه خدمات موضوع مناقصه مطابق با استانداردهای رايج در صنعت نفت.

۶- دارا بودن سند ملکی برابر با اصل شده/ سند اجاره ثبتی/ تفاهمنامه اجاره دستگاه لوله مغزی سيار به همراه کليه ادوات و تجهيزات مورد نياز و ارائه آن در زمان اعلام آمادگی ) نحوه امتيازدهی بر اساس ملکی، استيجاری يا تفاهمنامه ای بودن دستگاه در فرم ارزيابی کيفی آورده شود.( و 7-توانايی 
تهيه و تجهيز کارگاه، انبار و دفتر اداری در محدوده شهر اهواز

8- داشتن پرسنل متخصص و ابزارآلات تخصصی در زمينه دستگاه لوله مغزی سيار و خدمات جانبی
9- در صورت اعلام مشارکت و همکار ) همکار صرفا جهت انجام خدمات جانبی مورد نظر می باشد( 

۱۰- مناقصه گران لازم است به انضمام پيشنهاد قيمت خود فهرست تفکيک جدول نرخ را نيز بدون قيد هر گونه درصد يا ضريب نسبت به برآورد کارفرما ارائه نمايند در غير اين صورت از قرائت و ثبت نرخ خودداری می گردد. 
۱۱- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر، اولويت با شركت هاي بومي استاني مي باشد.

۱۲- گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي نامه صلاحيت ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد .
۱۳- توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ  -/۱۲۲,784,۱۰۰,۰۰۰ريال  همچنين ) ۱۰% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات می باشد(

- ارائه يك نسخه تأييد شده از صورتهای مالی حسابرسی شده )دو سال اخير( توسط سازمان حسابرسی يا اعضای جامعه حسابداران ، قابل استعلام در سامانه پرديس رسمی الزاميست. مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری گزارش مذکور از طريق سايت 
جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت مشاهده در سامانه پرديس می باشد

مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرح های راه و ساختمان در مهلت مقرر 
مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.

    هـ  - محل و  مهلت دریافت اسناد
از کليه متقاض�يان واجد شرايط دع�وت بهعمل ميآيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اسناد و اعلام آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده ۱۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي کيفی(

بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران بهعمل آيد.
۱- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:۰۰ تاريخ  ۱4۰۲/۱۲/۲۰ لغايت  ساعت ۱9:۰۰  تاريخ   ۱4۰۳/۰۱/۱4

www.setadIran.ir ۲- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مب�لغ  ۱,4۲8,۰۰۰ريال از طريق درگاه موجود در سامانه به نشانی
ضمناً می بایستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزیابی کیفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست شده در استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد بارگذاری نمایند. بدیهی است کارفرما این حق را برای خود محفوظ میدارد به مدارکی که شرایط مندرج 

در متن آگهی و استعلام ارزیابی کیفی را لحاظ ننموده اندترتیب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 

متقاضيان واجد الشرايط در مرحله ارزيابی کيفی مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت ۱۵:۳۰ روز  يکشنبه مورخ  ۱4۰۳/۰۳/۰۶ به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت ۳۰:۰8 روز دوشنبه مورخ  ۱4۰۳/۰۳/۰7 گشايش و قرائت خواهد شد 
و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت شناسايي معتبر بلامانع است.

همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت ۱۵:۳۰ روز يکشنبه مورخ ۱4۰۳/۰۳/۰۶  اصل تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان 
اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.

همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 

نوبت اول

شركت ملي    مناطق نفتخیز

شناسه آگهي : 1681953

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir
امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخیز



تعادل|
بازار خودرو در پايان هفته گذشته، روندي متعادل با نوسانات 
جزئي را تجربه كرد با اين ش��رايط برخ��ي از خودروهاي 
پرطرفدار داخلي با افزايش قيمت روبه رو شدند، در حالي كه 
برخي ديگر بدون تغيير قيمت در بازار عرضه شدند. فعالان 
بازار خودرو معتقدند، نوسان كاهشي نرخ دلار را شايد بتوان 
يكي از دلايل آرام شدن بازار خودرو دانست، روز گذشته و 
پس از چند روز پياپي افزايش نرخ دلار شاهد كاهش اندك 
در اين بازار بوديم كه فعالان بازار خودرو معتقدند اين امر 
موجب ش��د تا بازار خودرو ترمز رشد قيمت را بكشد. اما با 
توجه به اينكه فاصله زيادي نسبت به عيد باقي نمانده است، 
بسياري از فعالان بازار منتظر مشخص شدن روند سال آينده 

هستند كه اين موضوع نيز باعث ركود بيشتر بازار مي شود.

    بازار خودرو در اسفند 
در هفته اول اس��فند ماه، قيمت خودروي صفر با ش��يب 
بسيار كم صعودي بود. از ميان خودروهاي داخلي، قيمت 
محصولات ايران خودرو، نس��بت به بقيه برند ها افزايش 
قيمت بيش��تري را تجرب��ه كرد. اما قيم��ت خودروهاي 
وارداتي قبل از ۲۰۱۹ ثابت و قيمت صفر مدل هاي ۲۰۲۳ 
تازه وارد كاهش داشتند. افزايش جزيي قيمت خودرو در 
هفته اول اسفند تمام انتظار كارشناسان از بازار خودروي 
اسفندماه بود. در اين روزهاي بازار خودرو، تقاضا به اندازه اي 
بالا بود كه حتي با ثبات دلار و نوسانات آن، قيمت خودرو 
به سمت بالا كشيده مي شود. ا لبته قيمت خودروي صفر با 
توجه به عرضه توسط شركت هاي داخلي، هميشه در برابر 
اين تقاضا، از خود مقاومت نشان مي دهند. اما خودروهاي 
كاركرده، افزايش قيمت بيشتر و سريع تري را تجربه مي كند. 
اين افزايش، باعث بالا رفتن پلكاني قيمت شده و مدل هاي 
بالاتر رشد قيمت بيشتري خواهند داشت. به تبع اين روند، 
پيش بيني مي شد كه در يك بازه چند روزه، قيمت خودروي 
صفر افزايشي شود. البته طبق معمول، نبايد اثر بازار ارز بر 
بازار خودرو را هم فراموش كنيم. از طرفي، با توجه به روند 
تغييرات قيمت خودرو در هفته جاري مي توان متوجه شد 
كه به رغم نزديكي به ش��ب عيد، تقاضاي چنداني در بازار 
وجود ندارد و فرمان قيمت ها در دستان نرخ ارز است. نوسان 
قيمتي در سه روز گذشته در حالي رقم خورده كه به گفته 
فعالان بازار خودرو در روزهاي پاياني سال و با وجود آشتي 
خريداران، معاملات در سطح بسيار پايين صورت مي گيرد 
و همچنان فاز انتظاري در بازار وجود دارد. بنابراين هفته 
آينده نيز در صورتي كه دولت نتواند از رشد نرخ ارز جلوگيري 
كند، قيمت خودرو نيز صعودي خواهد بود. در اين ميان 
برخي كارشناسان معتقدند كه قيمت خودرو از هفته هاي 
گذش��ته تحت تأثير نرخ ارز بالا رفته، اما نكته قابل توجه 
اين است كه رشد قيمت هاي فوق نتوانسته بازار خودروي 
شب عيد امسال را همانند سال هاي گذشته ملتهب كند. 

ريزش قيمتي كه خودروها از ابتداي سال جاري داشتند 
باعث ش��د كه مردم همانند ب��ورس از ورود دوباره به بازار 
خودرو ترس داشته باشند. برخي از خودروهاي ايراني به 
قيمت هاي بالاي يك ميليارد تومان رسيده كه از حباب 
بسيار بالاي اين خودروها خبر مي دهد، چرا كه قيمت آنها 
نسبت به قيمت كارخانه فاصله بسياري گرفته است. طي 
هفته آينده نيز در صورتي كه نرخ دلار باز هم افزايشي باشد 
احتمالاً قيمت خودرو تحت تأثير آن بالا خواهد رفت؛ اما با 
توجه به اينكه فاصله زيادي نسبت به عيد باقي نمانده است، 
بسياري از فعالان بازار منتظر مشخص شدن روند سال آينده 
هستند كه اين موضوع نيز باعث ركود بيشتر بازار مي شود. 
بررسي بازار نشان مي دهد، »هايماS8« مجدد به كانال ۲ 
ميلياردي ها بازگشت، طي روزهاي اخير به دفعات شاهد 
ورود و خروج اين خودرو از اين كانال بوده ايم. از سوي ديگر 
در ميان پرطرفدارهاي داخلي بيشترين رشد قيمت به »تارا 
اتوماتV۲ « رسيد و اين خودرو با افزايش ۱۰ ميليوني در 
بازار قيمت گذاري شد. از سوي ديگر در ميان سايپايي ها 
»شاهينG« و »س��ايناS« در بازار بيشترين رشد قيمت 

را تجربه كردند.

    قيمت محصولات ايران خودرو سايپا 
در مي��ان محصولات اي��ران خودرو قيم��ت خودروهاي 
»پژو۲۰7 دنده اي«، »هايما S8«، »تارا اتومات V۲ » پژو 

۲۰6 دنده اي«، »دنا پلاس 6 دنده توربو« و »دنا پلاس توربو 
اتوماتAT« مورد ارزيابي قرار گرفت. براساس اطلاعات 
قيمتي كارنامه، در بازار و نس��بت چند روز گذشته »پژو 
۲۰6 دنده اي« 5۹۰ ميليون تومان قيمت گذاري ش��د و 
تغيير قيمت نداش��ت. اما »هايما S8 « امروز با افزايش 5 
ميليوني مجدد به كانال ۲ ميلياردي ها بازگشت. ارزيابي 
بازار همچنين نشان مي دهد در ميان ايران خودرويي ها »تارا 
اتوماتV۲ « هم رشدي ۱۰ ميليوني داشت و ۹۳۲ ميليون 
قيمت گذاري شد. از سوي ديگر بررسي ها نشان مي دهد در 
ميان پرطرفدارهاي ايران خودرو، روز گذشته »دنا پلاس 6 
دنده توربو« ۹۰۹ميليون تومان قيمت خورد و تغيير قيمت 
نداشت و »دنا پلاس توربو اتومات« هم با رشد ۳ ميليوني 
در بازار ۹8۳ ميليون توماني شد. بررسي  ها همچنين نشان 
مي دهد، »پژو ۲۰7 دنده اي« هم در بازار 74۹ ميليون تومان 
قيمت گذاري شد تغيير قيمت نداشت. در ميان محصولات 
سايپا قيمت خودروهاي »شاهينG«، »تيبا صندوقدار
SX«، تيبا هاچ بكEX«، »كوييك دنده ايR«، »كوييك 
دنده ايS « و »ساينا دنده ايS « مورد ارزيابي قرار گرفتند. 
براس��اس ارزيابي قيمت ها، »ش��اهينG « در بازار 7۳۰ 
ميليون تومان قيمت گذاري شد و رشد 4 ميليون توماني 
داشت. ارزيابي بازار همچنين نشان مي دهد در ميان خانواده 
كوييك امروز »كوييك R دنده اي« بدون تغيير در بازار 4۲۹ 
ميليون تومان قيمت خورد و »كوييك دنده ايS « هم در 

بازار 4۲۱ ميليون توماني ش��د و رشد ۳ ميليون را تجربه 
كرد. اما خانواده تيبا روزگذشته تغيير قيمت را تجربه نكرد. 
با اين شرايط »تيبا صندوق دار« امروز ۳۹7 ميليون تومان 
قيمت خورد و »تيبا هاچ بكEX « هم ۳87 ميليون تومان 
قيمت گذاري شد. بررسي بازار همچنين نشان مي دهد 
»ساينا دنده ايS « هم روز گذشته رشدي 4 ميليوني داشت 

و در بازار 4۲۰ ميليون تومان قيمت  گذاري شد.

     قيمت خودروهاي مونتاژي
قيمت خودروهاي مونتاژي بازار نيز بدون تغيير نسبت به 
روز گذشته به فروش مي رسد. ام وي ام Pro IE X55  يكي 
از كراس اوورهاي نسبتاً جديد مونتاژي در بازار محسوب 
مي شود كه با نرخ يك ميليارد و 55۰ ميليون توماني روز 
گذشته درحال معامله است. جك J4 آپشنال يكي ديگر 
از خودروهاي اقتصادي و مونتاژي بوده كه توسط كرمان 
موتور توليد مي شود. اين خودرو نيز با قيمت 85۰ ميليون 
 T8 توماني هفته گذشته خريد و فروش مي شود. كي ام سي
پيكاپ مونتاژي كرمان موتور نيز بدون تغيير نسبت به روز 
گذشته با همان نرخ يك ميليارد و 57۰ ميليون تومان به 
فروش مي رسد. فيدليتي پرايم پنج نفره از كراس اوورهاي 
مونتاژي بهمن موتور بوده كه همانند ديگر خودروهاي بازار، 
با نرخ يك ميليارد و ۹۰۰ ميليون تومان روز گذشته خريد 

و فروش مي شود.

رويداداخبار
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بدهي ۱۰ ميلياردي
عراق به ايران را تاييد نمي كنم

رييس اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و عراق بدهي 
۱۰ ميليارد دلاري دولت ع��راق به ايران را رد كرد و 
گفت: بخش خصوصي در انتقالات ارزي با عراق هيچ 
مشكلي ندارد. يحيي آل اسحاق، رييس اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و ع��راق در گفت وگو با خبرنگار ايلنا 
گفت: توقف و از س��رگيري فعاليت بانك ملي ايران 
در عراق اتفاق جديدي در روابط دو كش��ور قلمداد 
نمي شود. وي افزود: بانك ملي ايران پيش تر در عراق 
فعاليت داشت اما به دليل تنش هايي كه ميان ايران، 
امريكا و عراق بر س��ر معامله با دلار وجود داش��ت، 
محدوديت هايي ب��راي فعاليت هاي بانكي ايران در 
عراق به وجود آمد و بانك ملي ايران نمي توانست در 
اين كشور به دليل همين محدوديت ها چندان فعال 
باشد. آل اسحاق ادامه داد: از يك سال پيش پيشنهاد 
عراقي ها اين بود ك��ه چون بانك ملي ايران در عراق 
فعاليت چنداني ندارد پس بهتر است تعطيل شود، 
اين اتفاق البته در حد كس��ب نظر از طرف ايراني و 
پيش��نهاد مقامات عراقي باقي ماند ت��ا اينكه اخيرا 
باز هم تداوم فعاليت بانك ملي ايران اعلام ش��د، هر 
چند فعاليت آن همچنان محدود است. رييس اتاق 
مشترك بازرگاني ايران و عراق اظهار كرد: با اين حال 
كيفيت فعاليت بانك ملي ايران در عراق تاكنون هيچ 
تاثيري بر تجارت بازرگانان دو كشور نداشته است. 
وي تصريح كرد: همچنين در حذف دلار از تجارت 
دو كش��ور گشايش هايي ايجاد ش��ده است؛ بخش 
خصوصي فعال در تجارت دو كشور كه هيچ مشكلي 
در انتقالات ارزي ندارد با اين حال در مبادلات بخش 
دولتي با عراق مش��كلاتي وج��ود دارد كه البته اين 
مشكلات عادي است و در حال انجام مذاكراتي براي 
تس��هيل نقل و انتقالات مالي بين دولت ها هستيم.  
آل اسحاق بدهي ۱۰ ميليارد دلاري دولت عراق به 
ايران را رد كرد و گفت: رقم بدهي ها در نوسان است 

اما اين رقم را تاييد نمي كنم.

سكاندار سايپا
پس از ۲۶ ماه تغيير كرد

محمدعلي تيموري پس از ۲6 ماه سكانداري گروه 
خودروسازي س��ايپا و تكيه بر صندلي مديرعاملي 
دومين خودروس��ازي بزرگ كشور، جاي خود را به 
مديرعامل گروه صنعتي ايران خ��ودرو ديزل داد تا 
پس از اين، اين مديريت گروه صنعتي سايپا، بر عهده 
وي باشد. به گزارش ايسنا، دي ماه سال ۱4۰۰ بود 
كه پس از مديران عامل وقت هر دو خودروساز كشور، 
جاي خود را به مديران جديد دادند تا چرخ اين صنعت 
به گونه اي ديگر در راستاي اهداف و برنامه ريزي ها 
بچرخد. پس از محمدجواد سليماني كه از ۳۰ دي 
۱۳۹7 با تصمي��م اعضاي هيات مدي��ره اين گروه 
خودروسازي تا دي ماه ۱4۰۰، مديريت عامل گروه 
خودروسازي سايپا را بر عهده داشت، ۲۲ دي ماه سال 
۱4۰۰ پس از قريب به چهار سال فعاليت در دومين 
شركت بزرگ خودروس��ازي، خداحافظي كرد و از 
سمت مديرعاملي گروه خودروسازي سايپا كنار رفت؛ 
بر اين اساس صندلي مديرعاملي گروه خودروسازي 
سايپا از آنِ »محمدعلي تيموري« شد. حال پس از دو 
سال و دو ماه فعاليت تيموري در گروه خودروسازي 
سايپا، نوبت تغيير وي رسيده و وي نيز بايستي جاي 
خود را »جواد توسلي مهر« كه تا پيش از اين مديريت 
عامل گروه صنعتي ايران خودرو دي��زل را بر عهده 
داشته، پا به گروه خودروسازي سايپا بگذارد. پيش 
از آنكه »محمدعلي تيموري« وارد سايپا شود، عضو 
هيات مديره شركت خدمات فني رنا )زير مجموعه 
گروه خودروسازي سايپا( بود. توسلي مهر، آبان ماه 
س��ال ۱۳۹۹ با حكم مديرعامل وقت گروه صنعتي 
ايران خودرو )فرشاد مقيمي فرد(، وارد ايران خودرو 
ديزل شد.وي، مديرعاملي شركت لاستيك پارس 
س��اوه، نماينده ايران خودرو در ش��ركت مهندسي 
خدم��ات صنعتي ايران خودرو، عض��و هيات مديره 
انجمن صنفي كارفرمايي صنعت تاير ايران و... را در 

كارنامه فعاليت صنعتي خود دارد.

ورود پليس به موضوع احتكار 
خودرو از سوي يك خودروساز

رييس پليس امنيت اقتص��ادي فراجا از ورود پليس 
امني��ت اقتص��ادي به ماج��راي پاركين��گ يكي از 
خوروسازان معروف و احتمال احتكار خودرو در اين 
پاركينگ خبر داد. به گزارش ايس��نا، سردار حسين 
رحيمي با اش��اره به تماس تعدادي از ش��هروندان با 
س��امانه ۰۹6۳۰۰ پليس امنيت اقتص��ادي و اعلام 
گزارش��ي مبني بر احتم��ال دپو و نگه��داري تعداد 
زي��ادي خ��ودرو در پاركينگ يكي از ش��ركت هاي 
مطرح خودرو سازي كشور گفت: در پي اين تماس ها 
رس��يدگي به موضوع به صورت ويژه در دس��تور كار 
كارآگاهان پليس امنيت اقتص��ادي قرار گرفت. وي 
ادامه داد: با بررسي اين خبر توسط كارآگاهان پليس 
امنيت اقتصادي مشخص شد تعداد ۱4 هزار خودرو 
در پاركين��گ مورد نظر نگهداري مي ش��ود. رييس 
پليس امنيت اقتص��ادي فراجا با اش��اره به اينكه در 
بررس��ي هاي انجام شده مشخص شد تعدادي از اين 
خودروها پيش فروش و پلاك ش��ده و تعدادي ديگر 
مراحل تحويل به مشتريان را سپري مي كنند، گفت: 
همچنين با ورود كارآگاهان پليس امنيت اقتصادي، 
موضوع واگذاري خودروها به مشتريان شتاب بيشتري 
گرفته است. وي افزود: در پيگيري اين پرونده مشخص 
شد كه احتكار و دپو خودرو در اين پاركينگ صورت 
نگرفته است و نگهداري خودروهاي موجود، به دليل 
وجود برخي ضوابط نام نويس��ي از سوي اين شركت 
اعلام شده است. رحيمي تاكيد كرد كه نظارت پليس بر 
اين فضاها و همچنين پيگيري گزارش هاي مردمي در 
اولويت پليس امنيت اقتصادي تهران بزرگ قرار دارد.

افشاي رشد قاچاق سازمان يافته 
لوازم خانگي

يكي از مقامات ارش��د وزارت صمت از رش��د قاچاق 
س��ازمان يافته لوازم خانگي خب��ر داد. او پيش تر هم 
موضوع عرضه گس��ترده كالاهاي تقلب��ي در برخي 
بازارها را تا س��طح 7۰ الي 8۰ درصد افش��ا كرده بود. 
تقريبا 7 سال است كه به نام حمايت از توليد سياست 
ممنوعيت واردات لوازم خانگي در دس��تور كار دولت 
قرار گرفته است. اما نتيجه اين سياست پس از 7 سال 
افزايش قاچاق سازمان يافته لوازم خانگي است. موضوع 
رشد قاچاق سازمان يافته لوازم خانگي را محمد مهدي 
برادران معاون صنايع عمومي وزير صمت اعلام كرده 
است. هفته گذشته برادران از رشد سهم كالاهاي تقلبي 
بازار ايران خبر داد. او گفته بود در برخي از بازارها سطح 
عرضه كالاهاي تقلبي 7۰ الي 8۰ درصد است. به گفته 
برادران تقل��ب از بازار لنت خودرو به لنت هواپيما و از 
شوينده به مواد غذايي گزارش شده است. حالا معاون 
صنايع عمومي وزارت صمت در جديد اظهاراتش اعلام 
كرده كه در ماه هاي اخير قاچاق لوازم خانگي به صورت 
سازمان يافته قاچاق لوازم خانگي افزايش يافته و عرضه 

محصولات تقلبي رشد كرده است. 

اختلاف آماري اتاق اصناف
و صمت بر سر قيمت پوشاك

قرار بود در نمايشگاه بهاره قيمت پوشاك تا 6۰ درصد 
زيرقيمت عرضه شود. اما ظاهرا اين برنامه تغيير كرده و 
فقط ۲۰ درصد زير قيمت مغازه هاي سطح شهر عرضه 
مي شود. اكو ايران نوشت: تقريبا دو ماه قبل بود كه اتاق 
اصناف تهران اعلام كرد در نمايشگاه هاي بهاره قرار بوده 
با كمترين ميزان تخفيف و پوشاك بهاره با بيشترين 
ميزان تخفيف عرضه شود. قرار بود كه مواد غذايي بين 
6 تا حدود ۲۰ درصد و س��اير اقلام بيش از ۲۰ درصد و 
پوش��اك تا 6۰ درصد با تخفيف عرضه شود. اما اخيرا 
محمد مهدي ب��رادران معاون وزي��ر صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( اع��لام كرد: در حوزه تامين بازار پايان 
سال پوشاك برنامه ريزي ش��ده كه كالاها بيش از ۲۰ 
درصد زير قيمت ماه هاي گذشته در نمايشگاه هاي بهاره 
عرضه شود. بنابراين كاهش قيمت پوشاك در اسفند 
نسبت به ماه هاي قبل براي مردم ملموس خواهد بود.او 
افزود: بازار اين كالاها به صورت مستمر رصد مي شود و 
در برخي گروه ها بايد تلاش شود كالاي با كيفيت بهتر 

در اختيار مردم قرار گيرد. 

اتمام حفاري در تصفيه خانه 
فاضلاب سورشجان

 صديقه باراني بره بي چاس��ت: ريي��س هيات مديره و 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان چهارمحال و 
بختياري از اتمام حفاري گمانه ها در تصفيه خانه فاضلاب 
سورش��جان خبر داد. محمد كريمي انجام مطالعات 
ژئوتكنيك بر روي زمين محل احداث سازه هاي تصفيه 
خانه فاضلاب سورشجان را دستيابي به اطلاعات و تهيه 
نمونه هاي مناسب براي آزمايش وضعيت فيزيكي زمين 
مورد نظر دانست كريمي گفت شركت آب و فاضلاب 
در اين پ��روژه پنج حلقه چاه مطالعاتي با عنوان گمانه 
ماشيني هركدام به عمق بيش از بيست متر با دستگاه 
حفاري روتاري و جمعا به عمق ۱۱۰ متر حفاري نمود 
وي خاطرنشان كرد گمانه ها به روش دوراني با دستگاه 
مغز گيري ممتد انجام ش��ده تا شرايط لازم براي انجام 
تست هاي آزمايشگاهي و صحرايي مهيا شود مديرعامل 
شركت آبفا چهارمحال و بختياري نمونه برداري از خاك 
دست خورده و دست نخورده در حين حفاري را براي 
انجام آزمايشات مكانيك خاك و سنگ محل تصفيه خانه 
ضروري دانست نامبرده يادآوري نمود با انجام آزمون هاي 
آزمايشگاهي علاوه بر تعيين جنس، فشردگي و ديگر 
شرايط خاك تحليل هاي ژئوتكنيكي از بررسي گسل 
تا احتمال پديده روانگرايي و... انجام مي گردد مهندس 
كريمي افزود برآورد اوليه اعتبار انجام اين پروژه مطالعاتي 
تصفيه خانه فاضلاب سورشجان پنج ميليارد ريال در نظر 
گرفته شده است قابل ذكر است در شهر ۱۳ هزارنفري 
سورش��جان مركز بخش لاران شهرس��تان شهركرد 

همزمان شبكه فاضلاب هم در حال اجرا است .

قيمت خودروهاي پرطرفدار مورد ارزیابي قرا ر گرفت

بازار خودرو در ماه پاياني سال

20 مقصد صادرات محصولات غذایي
بررس��ي روند صادرات محصولات غذايي كشور در ۱۱ ماه 
سال جاري نشان مي دهد صادركنندگان در اين مدت موفق 
به صادرات 5.6 ميليارد دلاري محصولات دامي، شيلاتي، 
كش��اورزي و غذايي شده اند كه نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رش��د ۲۳ درصدي داش��ته اند. داده هاي اعلام شده از 
سوي كميسيون توسعه و تجارت صمت نشان مي دهد، از 
ابتداي س��ال جاري تا پايان بهمن ماه در مجموع بيش از 5 
ميليارد و 5۹۳ ميليون دلار محصول شيلاتي، دامي، لبني، 
زراعي، گلخانه اي، فرآوري شده و كنسروي به بيش از ۱۳۰ 
كشور صادر شده كه نسبت به مدت مشابه ۲۳ درصد ارزآوري 
بيشتري براي كشور داشته است.  داده هاي اعلام شده نشان 
مي دهد، س��هم صادرات محصولات غذايي و كش��اورزي 
كشور، نسبت به كل صادرات 44 ميليارد و 8۹۰ ميليون و 
۱۲5 هزار دلاري كشور، نزديك به ۱۲.5 درصد بوده است.با 
توجه به داده هاي اعلام شده اين پرسش مطرح مي شود كه 
كدام كشور بيشترين سهم از محصولات كشاورزي را داشته 
اس��ت؟ در اين خصوص س��يد روح الله لطيفي، سخنگوي 
كميسيون امور بين الملل و توسعه تجارت خانه صمت ايران 
مي گوي��د: »عراق« با خريد يك ميلي��ارد و 784 ميليون و 
۹۳۰ هزار دلار در جايگاه نخست قرار گرفته و ۳۲ درصد از 
صادرات محصولات غذايي و كشاورزي كشورمان را به خود 
اختصاص داده است. »امارات« هم با خريد 675 ميليون و 
78۳ هزار دلاربا س��هم ۱۲ درصدي از صادرات محصولات 
غذايي و كش��اورزي ايران در جايگاه دوم قرار دارد و پس از 
آن »روسيه« با خريد 464 ميليون و 57۲ هزار دلار و سهم 

8.۳ درصدي از كل صادرات محصولات كشاورزي و غذايي 
ايران در ۱۱ ماهه امس��ال را به خود اختصاص داده كه عملًا 
اين ۳ كشور مقصد بيش از 5۰ درصد محصولات كشاورزي 
و غذايي كش��ورمان در اين مدت بودند. با توجه به داده هاي 
اعلام شده مي توان گفت »پاكستان« با خريد 447 ميليون 
و 774 هزار دلار، »افغانستان« با ۳8۳ ميليون و 4۹۱ هزار 
دلار، »هند« با ۲57 ميلي��ون و ۹7۰ هزار دلار، »تركيه« با 
۲۱6 ميليون و 67 هزار دلار، »چين« با ۲۱5 ميليون و ۹7۰ 
هزار دلار، »تركمنستان« با ۱۰4 ميليون و ۹۳7 هزار دلار 
و »آذربايجان« با خريد ۹8 ميليون و 8۹8 هزار دلار، مقاصد 
چهارم تا دهم صادرات محصولات غذايي و كشاورزي ايران در 
اين مدت بودند. سخنگوي كميسيون امور بين الملل و توسعه 
تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت ايران در خصوص مقاصد 
يازدهم تا بيستم صادرات محصولات غذايي و كشاورزي گفت: 
»آلمان« با خريد 87 ميلي��ون و ۹۰6 هزار دلار محصولات 
دامي، شيلاتي، كشاورزي و غذايي، مقصد يازدهم و بعد از 
آن »قزاقستان« با 8۲ ميليون و 674 هزار دلار، »ازبكستان« 
با 6۹ ميليون و۲84 هزار دلار، »عمان« با 6۲ ميليون و 6۲ 
هزار دلار، »كويت« با 48 ميليون و 5۹7 هزار دلار، »اسپانيا« 
با 44 ميليون و ۳۹۰ هزار دلار، »قرقيزستان« با 4۲ ميليون 
و 68۱ هزار دلار، »ارمنس��تان« ب��ا 4۰ ميليون و 477 هزار 
دلار، »تاجيكس��تان« با ۳۳ ميليون و ۹6 هزار دلار و هلند 
با ۱8 ميليون و ۳۹۰ هزار دلار، مقاصد دوازدهم تا بيس��تم 
صادراتي محصولات دامي، شيلاتي، لبني زراعي، غذايي و 
فرآوري خوراكي كشور از ابتداي سال تا پايان بهمن ماه بودند.

بر اساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس

شاخص امنيت سرمايه گذاري نامناسب تر شد
گزارش مركز پژوهش هاي مجلس نشان مي دهد: شاخص 
امنيت سرمايه گذاري، در سال ۱4۰۱ نسبت به سال قبل از 
آن، نامناسب تر شده و از كميت 6.۱6 در سال ۱4۰۰ به 6.56 
در سال ۱4۰۱ رسيده است. مركز پژوهش هاي مجلس، 
گزارش پايش امنيت س��رمايه گذاري در س��ال ۱4۰۱ را 
منتشر كرد كه در آن، شاخص امنيت سرمايه گذاري در سال 
۱4۰۱ نسبت به سال ۱4۰۰ نامناسب تر ارزيابي شده است 
.اين شاخص در سال ۱4۰۱ با كميت 6.56 از ۱۰ )كميت 
۱۰ به معناي ناامني مطلق سرمايه گذاري( به دست آمده 
است. درحالي كه براي س��ال ۱4۰۰ مقدار 6.۱6، در سال 
۱۳۹۹ مقدار 6.۳۰ و در سال ۱۳۹8، مقدار 6.۰۳ محاسبه 
شده بود. به عبارتي روند آن به سمت نامناسب تر شدن رفته 
است. در سال ۱4۰۱ به ترتيب سه مولفه »عمل مسوولان 
ملي به وعده هاي داده شده« با كميت 8.78 و مولفه »ميزان 
حمايت مسوولان استاني از داوطلبان سرمايه گذاري« با 
كميت 8.۳4 و درنهايت مولفه »عمل مس��وولان استاني 
و محلي به وعده هاي اقتصادي داده ش��ده« 8.۲ به عنوان 

نامناس��ب ترين مولفه ها از منظر مش��اركت كنندگان در 
پايش هاي سال ۱4۰۱ شناخته شده اند. اين اتفاق در حالي 
رخ داده است كه در سال ۱4۰۰ مولفه »اعمال نفوذ و تباني 
در معاملات ادارات« به عنوان نامناسب ترين مولفه از منظر 
مشاركت كنندگان در پايش هاي س��ال ۱4۰۰ شناخته 

شده بوده است. 
از طرفي ق��رار گرفتن مولفه ميزان »حمايت مس��وولان 
استاني از داوطلبان سرمايه گذاري« در جايگاه دومين مولفه 
نامناسب بسيار قابل توجه و مهم است. در اين پايش، فعالان 
كسب وكار، ميزان حمايت مسوولان استاني از داوطلبان 
سرمايه گذاري را قابل توجه و مناسب تشخيص نداده اند. 
براس��اس نتايج اين مطالعه، براي سال ۱4۰۱ نيز همانند 
سال ۱4۰۰، مجدداً از بين ۹ حوزه فعاليت اقتصادي، حوزه 
معدن به جز نفت و گاز مناس��ب ترين ارزياب��ي را به خود 
اختصاص داده است و در سال ۱4۰۱ فعالان مشاركت كننده 
در پايش ها از ح��وزه كاري نفت خام و گاز طبيعي، تأمين 
آب و برق و گاز نامناسب ترين ارزيابي را از وضعيت امنيت 

سرمايه گذاري داشته اند؛ درحالي كه براي سال ۱4۰۰ اين 
حوزه ارتباطات و توزيع )حمل ونقل، انبارداري، عمده فروشي 
و خرده فروشي( بوده كه نامناسب ترين ارزيابي را از وضعيت 

امنيت سرمايه گذاري از خود نشان داده بوده است.

    كدام استان ها بدترين وضعيت
 امنيت سرمايه گذاري را داشته اند؟

در س��ال ۱4۰۱ به ترتيب چهار استان ايلام، سيستان و 
بلوچستان، تهران و چهارمحال و بختياري نامناسب ترين 
وضعيت را در ميان اس��تان ها به خود اختصاص داده اند. 
درحالي كه براي سال ۱4۰۰ به ترتيب چهار استان تهران، 
كهگيلويه وبويراحمد و خوزستان و ايلام نامناسب ترين 

وضعيت را در ميان استان ها به خود اختصاص داده بودند.
همچنين در ۱4۰۱ به ترتيب سه استان خراسان جنوبي، 
سمنان و قزوين مناس��ب ترين وضعيت را داشته اند و در 
سال ۱4۰۰ سه استان خراسان جنوبي، سمنان و گلستان 

مناسب ترين وضعيت را به دست آورده بودند.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

آگهی فقدان سند مالکيت
 خانم مرضيه عليپور با ارائه استش�هاد محلی گواهی امضا شده تقاضای 
صدور سند مالکيت المثنی به ميزان مالکيت ششدانگ پلاک ۴۲۶ فرعی 
از ۱۶7 اصلی بخش ده مشهد را نموده که پلاک فوق الذکر به نام خانم مرضيه 
عليپور ذيل دفتر ۱۱۱۵ صفحه ۲۰ ثبت و سند به شماره ۸۹۸۱۲۶ الف / ۸۱ 
صادر گرديده و فاقد بازداشت و رهن می باشد. حسب اعلام متقاضی صدور 
سند المثنی بر حسب سهل انگاری مفقود شده در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی 
آيين نامه قانون ثبت مراتب در اين نوبت آگهی تا چنانچه اشخصای مدعی 
انجام معامله و يا وجود اصل سند مالکيت نزد خود می باشند ظرف ده روز از 
تاريخ انتشار آگهی اعتراض خود را همراه اصل سند مالکيت يا سند معامله 
به اداره ثبت محل ارائه تا مراتب صورت جلسه گردد. چنانچه پس از اتمام 
مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد و يا در صورت اعتراض اصل سند مالکيت يا 
سند معامله ارائه نشود اين اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سند مالکيت 

المثنی به نام مالک خواهد نمود. م الف :3۴۰
تاريخ انتشار :۲۰ /۱۲/ ۱۴۰۲

حسن ابوترابی-  مدير واحد ثبتی حوزه ثبت ملکی طرقبه و شانديز
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خبرروز

هشدار سازمان غذا و دارو درباره »ديسپورت ۵۰۰ تقلبي«
روابط عمومي سازمان غذا و دارو با استناد به گزارشات مستند، داروي »ديسپورت ۵۰۰« را تقلبي اعلام كرد و از مردم خواست در 
صورت مشاهده اين فرآورده، موضوع را به معاونت هاي غذا و دارو دانشگاه هاي علوم پزشكي اطلاع دهند. همچنين اداره كل دارو 
سازمان غذا و دارو پيرو نامه هاي در دو تاريخ متفاوت شركت داريان سلامت پيوست به مكاتبه شركت IPSEN از معاونت هاي غذا 
و دارو دانشگاه و دانشكده هاي علوم پزشكي، خدمات بهداشتي و درماني سراسر كشور خواسته است در صورت مشاهده فرآورده 
تقلبي Dysport ۵۰۰ به شماره سري ساخت N۲۳۰۵۴ با تاريخ توليد ۰۲.۲۰۲۳ و تاريخ انقضاء ۰۱.۲۰۲۵ با make up كشور 

تركيه منتسب به شركت Ipsen اقدام لازم معمول را انجام دهد و نتيجه اقدامات را در اسرع وقت به اين اداره كل اعلام كنند.

 تنها ۱۰ روز به پایان سال باقي مانده و هنوز هيچ عدد رسمي
 درباره نرخ سبد معيشت اعلام نشده است

وقت كشي براي تعيين دستمزد

گليماندگار|
دوشنبه هفته گذشته جلسه شوراي عالي 
كار با نمايندگان دولت و كارگران برگزار 
ش��د اما در نهايت خروجي اين جلس��ه چيزي نبود كه 
كارگران انتظار آن را مي كشيدند. مساله دستمزد ۱۴۰۳ 
باز هم در هاله اي از ابهام باقي ماند و آنچه كه از اين رويه 
استنباط مي شود وقت كشي علني دولت براي تعيين 
دستمزد و نرخ سبد معيش��ت كارگران در سال پيش 
رو است. نكته غم انگيزتر اما رونمايي از سبد معيشتي 
تازه اي بود كه دولت به مدد وزارت بهداشت و درمان براي 
كارگران در نظر گرفته بود و به گفته نمايندگان كارگري 
اين س��بد به هيچ عنوان قابل پذيرش نيست. در ابتكار 
عملي كه وزارت بهداشت به خرج داده بود ميزان كالري 
مصرفي سبد معيشتي به شكل چشمگيري كاهش پيدا 
كرده بود تا در نتيجه آن نرخ سبد نيز سير نزولي داشته 
باش��د. يعي باز هم دولت به جاي اينكه به وظايف خود 
عمل كند بيشتر به دنبال راهي براي دور زدن قوانيني 
است كه مي تواند به نفع مردم تمام شود. دولتي كه براي 
در قانون برنامه هفتم توسعه دست خود را براي دريافت 
أنواع و اقس��ام ماليات ها از مردم باز گذاشته است هنوز 
نتوانسته مبلغ نهايي دس��تمزدي را كه قرار است سال 
آينده به كارگران پرداخت شود اعلام كند. دولتي كه بر 
خلاف وعده ه��اي رييس آن نه تنها فقر مطلق را از بين 
نبرده كه به دليل تورم لجام گسيخته باعث شد تا هر روز 
افراد بيشتري به زير خط فقر سقوط كنند. دولتي كه بر 
خلاف وعده هاي داده ش��ده براي ساخت يك ميليون 
مسكن در سال حالا اذعان مي كند كه بيش از ۷۰ درصد 
دستمزد كارگران براي هزينه مسكن صرف مي شود و 
تنها ۳۰ درصد آن براي معيشت اختصاص مي يابد. دولتي 
كه هر روز شاهد كوچك تر شدن سفره معيشتي كارگران 
بوده و ب��راي رفع اين معضل هيچ اقدام به موقعي انجام 
نداده است. حالا ديگر كارگران نااميد از تعيين دستمزد 
به اين فكر مي كنند كه آيا مي توانند در برابر تورمي كه به 
گفته كارشناسان حوزه اقتصاد در سال آينده قطعا روند 
افزايشي خواهد داشت مقاومت كنند و به زندگي خود 

ادامه دهند يا باز هم قرار اس��ت وضعيت زندگي شان از 
ايني كه هست هم بدتر شود. اما سوال اصلي اين است 
كه دولت چرا براي تعيين دستمزد كارگران و نرخ سبد 
معيشت سال آينده تا اين اندازه تعلل مي كند؟ آيا قرار 
اس��ت با اين وقت كشي دولت اتفاق خاصي رخ بدهد يا 
اينكه همه چيز براي دقيقه ۹۰ گذاش��ته شده كه ديگر 
فرصتي براي اعتراض نمايندگان كارگري وجود نداشته 
باشد. اين وقت كشي ها چه سودي مي تواند براي دولت 
داشته باشد؟ آيا واقعا مساله اين نيست كه نمايندگان 
دولت با اس��تفاده از اين وقت كشي ها به دنبال تصويب 
دستمزد منطقه اي هستند. همان چيزي كه نتيجه اش 
فقيرتر ش��دن كارگران و البته هزينه كمتر براي دولت 
خواهد بود. آنچه مش��خص اس��ت طي اين س��ه سال 
گذشته كارگران زندگي را به تورم باخته اند و در نهايت 
فقر و نداري امرار معاش مي كنند و هر روز بيشتر از روز 

قبل آسيب مي بينند. 

    كارگران بايد از ظرفيت هاي صنفي خود 
استفاده كنند

شاهين مددي، كارشناس اقتصادي و يكي از افراد فعال 
در حوزه كارگ��ران در اين باره به »تع��ادل« مي گويد: 
متاسفانه ظرفيت هاي صنفي موجود در حوزه كارگري 
به درستي مورد استفاده قرار نمي گيرد. اين گره دستمزد 
چيزي نيس��ت كه كارگران منتظر باش��ند تا به دست 
دولتمردان باز شود بلكه بايد با استفاده از ظرفيت هاي 
صنفي خود راه هاي چانه زني در اين باره را بررسي كرده 
و بتوانند به راهكاري مناسب براي مجاب كردن دولت 
برس��ند. او مي افزايد: اينكه وزارت بهداش��ت و درمان 
مي خواهد نرخ سبد معيش��ت را كاهش دهد نكته اي 
اس��ت كه بايد مد نظر قرار بگيرد نرخ سبد معيشت در 
سال گذشته بيش از ۲۴ ميليون تومان بوده است كه ما 
اگر بخواهيم همين رقم را هم در نظر بگيريم مي بينيم 
كه فاصله ۱۵ ميليون توماني با حقوق دريافتي كارگران 
داشته اس��ت. به هر حال تا زماني كه فاصله ريالي سبد 
معيشت با حقوق كارگران به حداقل نرسد امكان كنترل 

تورم هم وجود نخواهد داشت.  مددي مي گويد: با توجه 
به تورم نقطه به نقطه در بهمن ماه امس��ال آيا واقعا قرار 
است سبد معيشتي در سال پيش رو با نرخي كمتر از ۲۴ 
ميليون تومان بسته ش��ود. ما در برخي از ماه هاي سال 
۱۴۰۲ با افزايش ۷۰ درصدي قيمت برخي اقلام خوراكي 
مواجه بوده ايم و كه اين مس��اله باعث شده تا بسياري از 
مايحتاج اساسي مردم از سبد معيشتي آنها حذف شود. 
براي نمونه كارگران ديگر توانايي خريد گوشت قرمز را 
ندارند. مرغ و ماهي هم براي خيلي ها قابل خريد نيست و 
تنها پروتيين مصرفي كارگران تخم مرغ است كه آن هم با 
افزايش قيمت مواجه بوده است.  اين كارشناس اقتصادي 
مي گويد: نمايندگان كارگران در شوراي عالي كار نبايد 
بگذارند كه دولتمردان دس��ت بالا را داشته باشند. آنها 
بايد با تمام توان خود از حقوق كارگران دفاع كنند. نبايد 
اين امر بر دولت مشتبه شود كه با وقت كشي مي تواند از 
بار مسووليت شانه خالي كرده و مساله تعيين دستمزد 

كارگران را با دلايل واهي به تعويق بيندازد. 

     حداقل دستمزد كارگران در سال ۱۴۰۳
 بايد ۱۵ ميليون تومان باشد

خسرو عطايي، يكي ديگر از فعالان كارگري در اين باره 
مي گويد: بر أس��اس اعلام نظر نمايندگان كارگري در 
شوراي عالي كار حداقل دستمزدي كه بايد براي سال 
پيش رو در نظر گرفته ش��ود ۱۵ ميليون تومان اس��ت 
ه��ر مبلغي پايين تر از اين مبلغ باعث مي ش��ود تا افراد 
بيشتري از جامعه كارگري به زير خط فقر سقوط كنند. 
خواه ناخواه سال جديد با افزايش تورم همراه خواهد بود 
و اي��ن وعده هايي كه دولت براي كنترل تورم در س��ال 
۱۴۰۳ مي دهد اجرايي نخواهد شد. به همين دليل است 

كه نمايندگان كارگري در اين رابطه نبايد كوتاه بيايند.
او مي افزايد: حتي اگر ما تورم زير ۱۰ درصد را هم براي 
سال آتي در نظر بگيريم كه بعيد به نظر مي رسد باز هم 
حقوق كارگ��ران حداقل بايد ۱۵ ميليون تومان در نظر 
گرفته شود تا فاصله آن با نرخ سبد معيشت نه به كمترين 
ميزان كه به فاصله اي قابل قبول برس��د. در حال حاضر 

دولت توانايي كنترل بازار مسكن را ندارد. نرخ اجاره بها 
مسكن را دولت تعيين نمي كند بلكه اين موجر است كه 
بر اس��اس نياز خود مبلغي را به مستاجر اعلام مي كند. 
بي توجهي به اين مس��ائل باعث مي شود تا ما با افزايش 
حاشيه نشيني در كلانشهرها مواجه شويم كه اين خود 
مي تواند عواقب جبران ناپذيري داشته باشد.  عطايي در 
بخش ديگري از سخنانش به صحبت هاي اخير وزير كار 
اشاره كرده و مي گويد: اينكه وزير مدعي است جلسات 
ش��وراي عالي كار براي بررسي دس��تمزد سال آينده 
كارگران آرام آرام برگزار خواهد شد نشان از اين دارد كه 
دولت هنوز نتوانسته با نمايندگان كارگري به توافق برسد 
و اين وقت كش��ي ها هم براي مجاب كردن نمايندگان 
كارگري در شوراي عالي كار است. البته اين مساله هم 
بايد مد نظر قرار بگيرد كه علي رغم اعلام از دستور خارج 
شدن مزد منطقه اي ممكن است در نهايت دولت كاري 
كند كه نمايندگان كارگري مجبور به پذيرش اين قانون 

شوند كه در اين صورت وضعيت فاجعه بار خواهد بود. 

     نقش كارفرمايي دولت پررنگ است
از سوي ديگر حميد حاج اسماعيلي، كارشناس بازار كار 

و فعال كارگري در اين باره ب��ه خبرآنلاين گفت: يكي 
ديگر از مشكلاتي كه در حوزه كارگري وجود دارد، عدم 
وجود اتحاديه ها و سنديكاها و نهادهاي كارگري مستقل 
و صنفي و فراگير است. دولت از گذشته در تشكل هاي 
كارگ��ري مداخله مي كن��د و افرادي ك��ه در نهادهاي 
كارگري هس��تند، افرادهاي وابس��ته ب��ه جريان هاي 
سياسي دولت هستند. در واقع دولتي ها، افرادي را كه در 
نهادهاي كارگري فعاليت مي كنند، مهندسي مي كنند. 
او افزود: اما خود دولت ه��م نقش حاكميتي دارد و هم 
نقش كارفرمايي. نق��ش كارفرمايي دولت اتفاقا خيلي 
پررنگ تر اس��ت تا نقش نظارتي و حاكميتي. اين باعث 
شده كه براي تعيين دستمزد، كارگران به جاي مواجهه 
با كارفرمايان، با دولت طرف باشند. اين كارشناس بازار 
كارگفت: در س��ال هاي گذشته هم ما ديديم كه دولت 
دس��تمزد را تعيين كرده و اسم آن را چانه زني يا جلسه 
شوراي مشاركت بين گروه هاي كارگري و كارفرمايي. او 
عنوان كرد: سال گذشته ما اين كار را با شفافيت ديديم 
كه در عين نارضايتي كارگران، دولت دستمزدي را كه 
خودش صلاح مي دانست، به كارگران تحميل كرد. البته 
با تحريف آمار و ارقام و با تغيير س��بد معيشت كارگران 

و ش��اخصه هاي اقتصادي، رقم دستمزد را تعديل كرد 
و ش��رايط را با كارگران تحميل كرد. اين فعال كارگري 
افزود: در عين حال، يك تاكتيكي را دولت در سال گذشته 
اجرا كرده و امسال هم ادامه مي دهد، وقت كشي و محدود 
كردن فرصت مذاكرات است كه الان هم مي بينيم كه 
تاكنون هيچ جلس��ه جدي و رسمي در حوزه دستمزد 
برگزار نش��ده و حت��ي داده هاي لازم و ش��اخصه هاي 
رسمي در اختيار ش��وراي عالي كار قرار نگرفته است. 
اين اتفاق براي اولين بار هس��ت ك��ه رخ مي دهد كه تا 
اين حد بلاتكليفي در پايان س��ال وجود داش��ته باشد. 
حاج اس��ماعيلي ادامه داد: تلاش دولتي ها اين است كه 
در روزهاي پاياني س��ال با توجه ب��ه محدوديت زماني، 
رقمي را پيش��نهاد دهند كه كارگران مجبور شوند اين 
رقم را بپذيرند. او با بيان اينكه دولت سيزدهم اعتقادي به 
نهادهاي كارگري و استقلال آنها ندارد، گفت: متاسفانه 
گروهي كه الان در دولت مستقر شده، گروهي هستند 
كه در زمان تصويب قانون كار هم رويه و شيوه هاي خود 
را براي مقابله با قانون كار نشان دادند. آن موقع هم اجازه 
ندادند قانون كار تصويب شود و براي همين، مسير مجمع 

تشخيص مصلحت نظام را طي كرد.

گزارش

رويداد

چالش اس��تفاده از مواد مخدر نه تنها در كشور ما كه در 
بسياري از نقاط دنيا هميشه وجود داشته است. اما اين 
چالش ها از زماني بيشتر شد كه مواد مخدر صنعتي هم به 
بازار آمدند و در اين بين مواد مخدر گياهي هم به آن اضافه 
شدند. زماني تنها مواد مخدر مصرفي در دنيا كوكايين، 
هرويي��ن و ترياك بود اما امروز اين م��واد از تنوع زيادي 
برخوردار است و به همين اندازه هم خطرات مصرف آنها 
بيشتر شده اس��ت. يكي از موادي كه اين روزها مصرف 
آن در بين جوانان افزايش پيدا كرده ماري جوانا اس��ت. 
ماده مخدري كه مي تواند آسيب هاي غير قابل جبراني 
به بدن افراد وارد كرده و حتي آنها را در خطر حمله قلبي 

و مرگ قرار دهد.
ماري جوانا از مواد مخدر رايج به ويژه در بين جوانان در 
جهان است كه مصرف آن به هر شكل ممكن با افزايش 
خطر ابتلا به حمله قلبي و سكته مغزي مرتبط است. به 
گزارش پليس، بر اساس نتايج اين مطالعه، كشيدن، بخار 
كردن يا خوردن ماري جوانا حتي در افرادي كه هيچ گونه 
بيماري قبلي ندارند و دخاني��ات مصرف نمي كنند، با 
افزايش قابل توجه خطر حمله قلبي و سكته مغزي همراه 
است. اين مطالعه همچنين نشان مي دهد كه هر دو گروه 
مصرف كنندگان روزانه و غيرروزانه ماري جوانا در مقايسه 
با اف��رادي كه اين ماده مخدر را مص��رف نمي كردند، با 
افزايش خطر بيشتر قرار گرفتن در معرض حمله قلبي و 

سكته مغزي روبرو بودند.

    افزايش ۴۲ درصدي احتمال سكته مغزي
اين درحالي است كه خطر ابتلا به عوارض ياد شده براي 
مصرف كنندگان روزانه به طور قابل توجهي بالاتر است، به 
نحوي كه خطر سكته مغزي در ميان اين افراد ۴۲ درصد 

و خطر حمله قلبي نزد آنها ۲۵ درصد افزايش مي يابد.
علاوه بر اين، با افزايش تعداد روزهاي مصرف ماري جوانا 

در ماه، شدت و احتمال وقوع اين حملات نيز بيشتر 
مي شد. بر اساس گزارشي كه به تازگي شبكه خبري 
يورونيوز منتشر كرده، »آبرا جفرز« تحليلگر داده در 
بيمارستان عمومي ماساچوستِ شهر بوستون امريكا و 
محقق در زمينه تبعات مصرف دخانيات و ترك سيگار 
مي گويد: دود ماري جوانا تفاوت چنداني با دود تنباكو 
 THC ن��دارد جز آنكه اولي حاوي م��اده  روان گردان
)تتراهيدروكانابينول( و دومي آغشته به نيكوتين است. 
به گفته او، اين مطالعه نشان مي دهد كه كشيدن )دود 
كردن( ماري جوانا مانند كشيدن سيگار، خطرات قابل 
توجهي براي سيستم قلبي عروقي به همراه دارد؛ اين 
يافته به ويژه با توجه به افزايش مصرف ماري جوانا و 
كاهش مصرف سنتي دخانيات، اهميت زيادي پيدا 

مي كند.
»رابرت پيج« استاد داروسازي باليني و طب فيزيكي در 
مدرسه اسكاگزِ دانشكده داروسازي كلرادو امريكا نيز 
مي گويد: يافته هاي اين مطالعه با تحقيقات ديگري كه 
نشان داده مصرف روزانه ماري جوانا به افزايش بيماري 
عروق كرونر قلب، حمله قلبي و سكته مغزي مرتبط 
است، همخواني دارد. به گفته اين محقق، نتايج اين 
مطالعه پيامدهاي بسيار مهمي براي سلامت عمومي 
دارد و باي��د به عنوان فراخواني براي عمل نزد تمامي 
متخصصين حوزه سلامت مورد توجه قرار گيرد چرا 
كه اين تحقيق به حجم انبوهي از تحقيقات و داده هاي 
ديگر افزوده مي ش��ود كه نش��ان مي دهند مصرف 
ماري جوانا و بيماري هاي قلبي عروقي ممكن است 
تركيب بالقوه خطرناكي باش��ند. آقاي پيج در انجام 
اين مطالعه نقشي نداش��ته اما پيش تر رياست گروه 
نويسندگان داوطلب بيانيه علمي سال ۲۰۲۰ در رابطه 
با مصرف پزشكي و تفريحي ماري جوانا و سلامت قلب 

و عروق را بر عهده داشته  است.

    خطر براي پير و جوان به يك اندازه
واقعي است

اين مطالعه كه به تازگي در مجله انجمن قلب امريكا 
منتشر شد، داده هاي مربوط به ۴۳۰ هزار فرد بزرگسال 
را مورد تجزيه و تحليل قرار داده است؛ اين داده ها در 
سال هاي ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۰ ميلادي از طريق سامانه ملي 
نظارت بر عوامل خطر رفتاري به صورت نظرسنجي 
تلفني سراسري توس��ط مراكز كنترل و پيشگيري 
بيماري هاي اي��الات متحده جمع آوري ش��ده بود. 
شركت كنندگان در اين نظرسنجي بين ۱۸ تا ۷۴ سال 
سن داشتند و ميانگين سني آنها ۴۵ سال بود. تقريباً 
۹۰ درصد از سوال شوندگان بزرگسال از ماري جوانا 
استفاده نمي كردند، در حالي كه بيش از ۶۳ درصد آنها 
گفته بودند هرگز از دخانيات استفاده نكرده اند. در ميان 
مصرف كنندگان ماري جوانا، تقريباً ۷۴ درصد سيگار 
كشيدن را رايج ترين روش مصرف اعلام كردند كه ۴ 
درصد آنها مصرف كنندگان روزانه بودند، در حالي كه ۷ 

درصد كمتر از ميزان روزانه مصرف مي كردند.
جالب توجه اس��ت كه تقريباً ۲۹ از مصرف كنندگان 
روزان��ه ماري جوانا و ۴۴ درص��د از مصرف كنندگان 
غير روزانه هرگز از سيگارهاي معمولي استفاده نكرده 
بودند. اين تحقيق نشان مي دهد كه جوانان، مردان زير 
۵۵ سال و زنان زير ۶۵ سال كه از ماري جوانا استفاده 
مي كنند، صرف نظر از اينكه از دخانيات سنتي استفاده 
مي كنند يا خير، ۳۶ درصد بيشتر در معرض خطر ابتلا 
به بيماري عروق كرونر قلب، حمله قلبي و سكته مغزي 
قرار دارند. رمصرف ماري جوانا در ميان افراد مسن در 
حال افزايش است. يك مطالعه در سال ۲۰۲۰ نشان 
داد كه تعداد سالمندان امريكايي بالاي ۶۵ سال كه 
طي س��ال هاي ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۸ ماري جوانا مصرف 

مي كردند دو برابر شده است.

مصرف ماري جوانا خطر حملات قلبي و سكته مغزي را افزایش مي دهد
يادداشت

۳ ميليون برداشت از حساب افراد به استناد كدام قانون؟
طي روزهاي گذش��ته يكي 
از نماين��دگان مجل��س در 
برنامه اي تلويزيوني اعلام كرد 
كه با شروع سال ۱۴۰۳ قرار 
است جريمه ۳ ميليون توماني 
افراد بي حجاب با برداش��ت 
از حساب ش��خصي آنها آغاز 
شود. همين يك جمله كافي 
اس��ت تا ذهن مخاطبان را درگير س��والات بي شماري 
كند. اينكه قرار اس��ت اين افراد چطور شناسايي شوند. 
چه ماده قانوني به دولت اين اجازه را مي دهد تا از حساب 
شخصي افراد پولي را به عنوان جريمه برداشت كند. اين 
پول هايي كه برداشت مي شود قرار است در كجا و چگونه 
هزينه شود و اصلا آيا واقعا راهكاري مورد اطمينان براي 
شناسايي درست افراد و جريمه آنها وجود دارد. وقتي هنوز 
اس ام اس هاي كشف حجاب به صورت رندوم براي افراد 
فرستاده مي شود و حتي مرداني كه موي بلند دارند از اين 
قاعده مستثني نيستند و حتي حضور كودكان زير سن 
قانوني بدون حجاب در ماشين بهانه اي براي ارسال پيامك 
كشف حجاب مي شود چطور قرار است اين شناسايي ها به 
صورت دقيق انجام شده و تنها فقط افراد خاطي از اجرايي 

شدن اين طرح بهره مند! شوند. چه چيزي باعث شده تا 
مس��وولان به اين باور برسند كه همچنان برخوردهاي 
قهرآميز مي تواند جوابگو بوده و جامعه را به سمتي هدايت 
كند كه قوانين تعيين مي كنند. البته اين برداش��ت از 
حساب افراد هنوز جنبه قانوني ندارد و شايد هم اين قانون 
در سكوت خبري به تصويب رسيده و هنوز هيچ كس از 
آن خبر ندارد و اين نماينده مجلس اولين كسي است كه 
از اين قانون رونمايي مي كند. اما نكته قابل توجه اين است 
كه اگر قوانين تا اين اندازه قابليت و ضمانت اجرايي دارند 
چرا قوانيني كه به نفع مردم است سال ها درگير بروكراسي 
شده و به درستي اجرا نمي ش��وند. از جمله اين قوانين 
مي توان به قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري اشاره 
كرد. همچنين قانون بيمه كارگران ساختماني و قانون 
يكسان سازي حقوق بازنشستگان كه سال هاست اين 
افراد را سرگردان كرده است. اگر قرار است قوانين به اين 
سرعت اجرايي شوند و مسوولان هم براي اجراي شدن 
آن پاي كار باشند پس چرا قوانيني كه معيشت مردم را 
بهبود مي بخشد ناديده گرفته مي شوند. البته باز هم تاكيد 
مي كنيم كه اين مساله كسر سه ميليون تومان جريمه از 
حساب شخصي افراد بي حجاب حداقل تاكنون به شكل 
قانون درنيامده است. نكته دردناك تر اين است كه گفته 

شده اگر افراد اين مبلغ را در حساب شخصي خود نداشته 
باشند به عنوان بدهكار شناخته مي شوند و بايد اين بدهي 
خود را به دولت بپردازند. چنين اظهاراتي در شرايطي كه 
كارگران ماه هاست منتظر مشخص شدن نرخ دستمزد 
و سبد معيشت براي سال ۱۴۰۳ هستند نشان مي دهد 
همچنان دغدغه مسوولان با مردم عادي چقدر مي تواند 
تفاوت داشته باشد. نداشتن امنيت شغلي، نداشتن امنيت 
معيشتي، نبود قانون حمايتي از كارگران و بازنشستگان 
مشكلاتي است كه مردم با آن دست و پنجه نرم مي كنند 
و در اين بين توقع دارند تا مسوولان اين مشكلات را حل 
و فصل كنند و البت��ه در اين بين هم تنها حركتي كه از 
س��وي دولتمردان صورت مي گيرد ابلاغ دستور است و 
ديگر هيچ! رييس دولت دس��تور مي دهد فقر مطلق از 
ميان برود اما اين فقر مطلق طي دو س��الي كه از دستور 
اين مقام كشوري مي گذرد نه تنها از بين نرفته كه افزايش 
هم پيدا كرده است. قيمت هاي دستوري اقتصاد كشور را 
به بن بست كشانده اند. توليد رو به نابودي است و در اين 
بين مردم بايد به اين فكر كنند كه آيا قرار است اشتباهات 
سهوي باعث كسر ۳ ميليون تومان جريمه از حساب شان 
باشد. ۳ ميليون توماني كه براي يك كارگر يعني يك سوم 

حقوقي كه در ماه دريافت مي كند. 

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

كشف بيش از ۲ تن مواد مخدر در فرودگاه هاي كشور
فرمانده يگان هاي انتظامي و حفاظتي فراجا از كشف بيش 
از ۲ تن مواد مخدر در فرودگاه هاي كشور طي ۱۱ ماه امسال 
خبر داد. سردار رضا بني اس��دي فر به تشريح اقدامات و 
عملكرد رده هاي پليس پيشگيري در ۱۱ ماهه سال جاري 
پرداخت و گفت: با اشاره به افزايش ۲۱ درصدي پروازهاي 
داخلي و خارجي، پليس فرودگاه هاي كش��ور از ابتداي 
سال جاري موفق شد با تلاش شبانه روزي امنيت بيش از 
۴۰ ميليون مسافر را در قالب بيش از ۳۳۳ هزار پرواز داخلي 
و خارجي تأمين و رضايت مراجعه كنندگان را به خوبي 
جلب كند. اين مقام ارش��د انتظامي ادامه داد: با اقدامات 

موثر پيش��گيرانه اين پليس توانسته است، قاچاق كالا و 
ارز در حوزه خطوط هوايي را مديريت كه اين كش��فيات 
در مقايسه با مدت مش��ابه آن در سال گذشته از افزايش 
۱۳۲ درصدي با ارزش تقريب��ي ۶ هزار و ۴۳۸ ميليارد و 
۶۵۴ ميليون ريال برخوردار بوده است. فرمانده يگان هاي 
انتظامي و حفاظتي فراجا ب��ا تأكيد بر اينكه در ۱۱ ماهه 
سال جاري ۲ تن و ۲۱۷ كيلو و ۷۱۲ گرم انواع مواد مخدر 
در فرودگاه هاي كشور كشف و ضبط شده است، گفت: در 
اين ارتباط ۱۰ هزار و ۴۷۶ نفر دستگير و با تشكيل پرونده 
به مراجع قضايي معرفي ش��ده اند. او تصريح كرد: در اين 

بازه زماني ۱۶ كيلو و ۲۳۷ گرم طلا، ۱۹ كيلو و ۴۶۳ گرم 
شمش طلا و ۳۲۲ قطعه سكه طلاي غيرمجاز از مسافران 
خطوط هوايي كشف شد. سردار بني اسدي فر گفت: در 
سال جاري و تاكنون همكاران بنده موفق به كشف تعداد 
۴۹ دستگاه خودرو و موتورسيكلت سرقتي شده و با حكم 
مرجع قضايي تعداد ۱۱ هزار و ۷۱۷ دستگاه وسيله نقليه 
را توقيف كرده اند. پليس فرودگاه آمادگي لازم براي تأمين 
امنيت مسافران نوروزي را دارد و افتخار مي كند با تلاش 
ش��بانه روزي و مجاهدانه كاركنان خود، در فرودگاه هاي 

كشور، آرامش، توأم با نشاط را براي آنان فراهم سازد.

»تغيير تقویم آموزشي مدارس« در انتظار بررسي در صحن علني مجلس
دبيركل ش��وراي عالي آموزش و پ��رورش از تصويب 
طرح »تغيير تقويم آموزشي« در كميسيون آموزش 
مجلس خبر داد و گفت: اين طرح هم اكنون در نوبت 
مطرح ش��دن در صحن علني مجلس اس��ت كه در 
صورت تصويب، انعطاف زيادي در تصميم گيري هاي 
مدرس��ه اي صورت مي گيرد. محم��ود اماني دراين 
خصوص اظهار ك��رد: اين طرح در مجلس ش��وراي 
اسلامي تهيه، در شوراي عالي آموزش و پرورش بررسي 
و نسخه اصلاح شده آن به كميسيون آموزش مجلس 
شوراي اسلامي ارسال و در اين كميسيون به تصويب 
رس��يده و هم اكنون در نوبت مطرح شدن در صحن 

علني مجلس است. او درباره فوايد تصويب اين طرح 
گفت: اگر اين طرح به تصويب برسد، انعطاف زيادي را 
با تصميم گيري در سطوح ملي، استاني، منطقه اي و 
مدرسه اي در تنظيم زمان آموزش و متناسب سازي 
با ش��رايط محيطي، محل��ي و برنامه هاي منطقه اي 
ش��اهد خواهيم ب��ود. معاونت مطالع��ات آموزش و 
فرهنگ مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، 
شهريورماه سال ۱۴۰۰ در گزارش تحقيقاتي مفصلي 
به موضوع »ضرورت هاي بازنگري در تقويم آموزشي 
مدارس« پرداخت و علت اصلاح تقويم آموزش��ي را 
حوادث پيش بيني نشده اي همچون آلودگي هوا در 

كلانشهرها، بارش سنگين برف، يخبندان، وقوع سيل، 
زلزله و نظاير آن عنوان كرد. تقويم آموزشي مدارس از 
جمله مولفه هاي مهم برنامه ريزي آموزشي و تربيتي 
اس��ت كه تأثير زيادي بر كيفيت نظام تعليم و تربيت 
مي گذارد. در تشريح دلايل توجيهي اين پيش نويس 
بيان شده كه تقويم آموزشي مدارس داراي مولفه هاي 
مختلفي از جمله ش��روع و پايان فعاليت مدارس در 
روزهاي سال، شروع و پايان فعاليت مدارس، ساعات 
شبانه روز و تعطيلات پيش بيني نشده است كه اتخاذ 
تصميمات متمركز يكسان در مورد آنها، مشكلات و 

مسائل متعددي را ايجاد مي كند.
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